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لزوم حمایت از تیم 
مذاکره کننده 

برجام  احياي  به  نسبت  اميدواري هايي  که  چند  هر 
بسيار بيش از گذشته انجام مي شود اما حتي يک روز هم 

زودتر اين تفاهم و توافق بين ايران و 1+4 انجام شود زودتر مي توان از دستاوردها و ثمرات 
آن استفاده کرد. لذا هر زمان اين اتفاق بيفتد بايد همه جناح  هاي داخلي و هر کسي در 
افکار عمومي تاثير دارد بدون توجه به عقبه تيم مذاکره کننده از آن حمايت کنند و به 
اين کار مثبتي که براي کشور انجام مي شود توجه کنند تا بتوانند در اين گام هاي پاياني 
با اعتماد به نفس هر چه بيشتر اين بحث را به ثمر برسانند و ما بتوانيم از اين تحريم هاي 

غيرعادلانه اي که عليه ايران صورت گرفته و ايجاد شده خلاصي پيدا کنيم. 
و  تجارت  در  بهتري  فضاي  که  شود  اين  به  منجر  مي تواند  نهايت  در  اتفاق  اين 
سرمايه گذاري و روابط خارجي ايجاد گردد. ما وقتي بتوانيم به طور طبيعي با چنين 
مجموعه بزرگي در جهان حتي به يک توافق برسيم تاثير خود را در روابط مان با ساير 
کشورها چه در منطقه و چه در هر نقطه ديگري خواهد گذاشت. از طرف ديگر با توجه 
به اظهار نظرهاي مختلف در خصوص احياي برجام و مواضع اخير آقاي جوزپ بورل، 
مسئول سياست خارجي اتحاديه اروپا مي توان فهميد که آمريکايي ها گرچه تا کنون 
در اعلام موضع معطل کرده اند اما خيلي زود پاسخ خواهند داد و پاسخ شان نيز مثبت 
خواهد بود. به نظر مي رسد که هيچ جايي براي معطل کردن وجود ندارد و زماني که 

توافقات و مذاکرات تا اين سطح پيشرفت کرده جاي هيچ گونه تامل نيست. 
وزارت  سخنگوي  که  اشاره اي  و  هستم  خوشبين  بورل  آقاي  حرف هاي  به  لذا 
امورخارجه به موضوع تبادل زندانيان بين ايران و آمريکا و نوع اين تبادل و مساله انتقام 
از قاتلان شهيد سليماني داشته و ساير مسائل و موضع گيري هايي که در ايران، اروپا و 
آمريکا انجام شده همه حاکي از اين است که حواشي توافق در حال پيشروي خوبي 
است. لکن هنوز شرايط حساس است و هنوز اسرائيلي ها و مخالفان ديگري هستند که 
بخواهند از فرصت استفاده کنند و جلوي توافق را بگيرند. هر چند که به نظر مي رسد 
همه چيز آماده است اما باز هم شرايط حساس است و به هيچ عنوان نبايد تاخيري 
صورت گيرد و افکار عمومي هر چند در اين مرحله دغدغه هاي زيادي در خصوص 
مسائل داخلي دارند و مسائلي که شايد انتقاداتي به آنها وارد باشد اما در اين پرونده و 
در اين موضع بايد تيم مذاکره کننده حمايت شود تا موضوع رفع تحريم ها به قول تيم 
مذاکره کننده و برجام به نتيجه برسد؛ نتيجه آن اعلام شود و کشور و مردم از ثمرات 

مثبتش استفاده کنند.
سفیر سابق ایران در لبنان

معاون اجرایی رئیس جمهور در قم:

تورم در سیر نزولی قرارگرفته است 
معاون اجرايی رئيس جمهور در سخنرانی پيش از خطبه های نماز جمعه قم گفت: 
با تلاش های دولت هم اکنون تورم سير نزولی خود را طی می کند که به زودی به ثبات 

خواهيم رسيد و اين مسئله رونق اقتصاد را به دنبال خواهد داشت.
سيد صولت مرتضوی در سخنرانی پيش از خطبه های نماز جمعه قم با ارائه گزارشی 
از عملکرد دولت سيزدهم در حوزه های مختلف گفت: در مدت فعاليت يکساله دولت 
سيزدهم ۲۲۰ توافق بين المللی به امضاء رسيده که در آينده تحولات چشمگيری را در 

مسائل اقتصادی و روابط تجاری با ساير کشور ها بدنبال خواهد داشت.
و منابع مالی در کشور های  افزود: دولت در خصوص دريافت مطالبات  مرتضوی 
مختلف از جمله کره جنوبی، عمان و عراق نيز موفق شده بخش زيادی از مطالبات را 

به کشور بازگرداند.
وی گفت: امروز دولت انقلابی در حوزه ديپلماسی، دريچه های جديدی را به سوی 
کشور های جهان گشوده است و اقبال کشور ها هم برای توسعه روابط سياسی اقتصادی 

و تجاری با ايران افزايش چشمگيری داشته است.
معاون اجرايی رئيس جمهور تصريح کرد: با تلاش های دولت، هم اکنون تورم سير 
نزولی خود را طی می کند که به زودی به ثبات خواهيم رسيد و اين مسئله رونق اقتصاد 

را به دنبال خواهد داشت.
با اشاره به افزايش 4۰ درصدی صادرات محصولات غير نفتی  مرتضوی در ادامه 
موفقيت های دولت در ايجاد اشتغال و توليد مسکن را يادآور شد و گفت: ساخت يک 
ميليون مسکن در حال محقق شدن است و به زودی تعداد قابل توجهی از اين واحد ها 

به متقاضيان واگذار خواهد شد.
معاون اجرايی رئيس جمهور در پايان به سرانجام رساندن طرح های منوريل، مترو، 
فرودگاه و ديگر طرح های قم را از اولويت های دولت بر شمرد و گفت: اميدواريم با انجام 

دور دوم سفر رئيس جمهور، اين مشکلات حل و فصل شود.

محمد علی سبحانی*
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 20 جذب  از  قم  استان  دارایی  و  اقتصادی  امور  اداره کل  اقتصادی  معاون 
در  مظهر  نیره  خبرداد.    قم  استان  در  خارجی  سرمایه گذاری  دلار  میلیون 
گفت وگویی، طی سخنانی اظهار کرد: یکی از مهم ترین دستاورد های معاونت 
اقتصادی اداره کل امور اقتصادی و دارایی استان قم در یک سال اخیر؛  در 
راستای اجرای بخشی  از طرح های اقتصادی نیازمند یک سرمایه گذار  خارجی 
در استان قم بودیم، معاونت اقتصادی اداره کل امور اقتصادی از طریق برگزاری 

مدیرکل امور مالیاتی استان قم گفت: مودیانی که تا ۱0 شهریورماه نسبت به 
پرداخت بدهی مالیاتی سال یا دوره مربوطه اقدام کنند برای اشخاص حقیقی تا 
200 میلیون تومان و اشخاص حقوقی تا ۳00 میلیون تومان بدون پیش شرط، 
تخفیف درنظر گرفته می شود.  حسین نیروبخش در گفت وگویی، با بیان اینکه 
هفته دولت فرصتی برای تقویت رابطه میان دولت و ملت است، بیان کرد: به 
مالیاتی  جرائم  برای  که  شد  گرفته  تصمیم  دولت  هفته  رسیدن  فرا  مناسبت 

معاون اداره کل امور اقتصادی و دارایی استان قم خبرداد:
جذب 20میلیون دلار سرمایه گذاری خارجی در قم 

مدیرکل امور مالیاتی استان قم خبرداد:
بخشودگی جرایم مالیاتی تا سقف 300 میلیون تومان 
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آیت الله حسینی بوشهری در دیدار دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر:

امر به معروف و نهی از منکر
 در حجاب و عفاف خلاصه نشود

با حضور مسئولان استانی ؛

30پزشک نمونه استان قم تجلیل شدند

به مناسبت روز پزشک، آئين تجليل از پزشکان نمونه با حضور مسئولان استانی برگزار شد.
براساس اين گزارش ، آئين تجليل از 3۰ پزشک نمونه استان  روزپنجشنبه با حضور مسئولان 

استانی به همت دانشگاه علوم پزشکی قم و سازمان نظام پزشکی استان برگزار شد.
استاندار قم در اين مراسم با قدردانی از تلاش شبانه روزی پزشکان گفت: پزشکان در دوران 

سخت مبارزه با ويروس کرونا صحنه هايی ماندگار از ايثار و فداکاری را ترسيم کردند.
سيد محمد شاهچراغی در ادامه افزايش تخت های درمانی را مورد توجه قرار داد و گفت: 
تلاش دولت سيزدهم عمل به تعهدات است و با توجه به دور دوم سفر استانی رئيس جمهور، 
ضروری است مشکلات حوزه سلامت احصا شود و در اين زمينه از هيچ کمکی فروگذاری 
نخواهيم کرد.  آيت الله عليرضا اعرافی مدير حوزه های علميه هم در اين مراسم با اشاره به 
ويژگی های پزشک تراز جامعه اسلامی گفت: پزشکان با حرکت بر مدار بينش عقلی و فلسفی و 

اخلاق حرفه ای و توجه به سلامت معنوی می توانند به سمت تعالی جامعه حرکت کنند.
رئيس دانشگاه علوم پزشکی قم در اين مراسم با تبريک روز پزشک از تلاش های جامعه 

سلامت و به ويژه پزشکان در مقابله با ويروس کرونا قدردانی کرد.
دکتر مهدی مصری با تاکيد بر اهميت اعتماد مردم به نظام سلامت گفت: جامعه سلامت 

همواره با دو بال اخلاق و معنويت در جهت اعتماد مردم به نظام سلامت گام بر می دارد.
رييس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: برنامه جامع طرح تحول و تعالی دانشگاه علوم پزشکی 
قم با مشارکت متخصصانی از وزارت بهداشت که سابقه خوبی در اين زمينه داشتند، تدوين شد.  
رييس سازمان نظام پزشکی قم نيز در اين آيين گفت: پزشکان نمونه از نظر شاخص هايی از 

جمله سابقه طبابت و حضور در قم تعيين شد و در اين راستا 3۰ پزشک نمونه انتخاب شدند.
حسن عادلی افزود: در 31 ماه گذشته به ويژه از ابتدای همه گيری کرونا و شرايط سخت اين 
بيماری که در ابتدا ناشناخته و هراس انگيز بود، جامعه پزشکی ايثارگری های بسياری داشتند 
و تعدادی نيز در راه خدمت به مردم جانشان را از دست دادند. وی در ادامه تصريح کرد: حوزه 
انتظامی و هيات های شبه قضايی شرايط نسبتا خوبی در زمينه پرونده های پزشکی داريم و 
در تلاش هستيم در اين هيات ها عدالت رعايت شود و بازتاب فعاليت ها نيز مناسب باشد. 
وی افزود: حمايت از حقوق اعضای صنف و مردم استان از وظايف هيات های حل اختلاف 
در سازمان نظام پزشکی است. همچنين در اين مراسم از خانواده چهار شهيد مدافع سلامت 
تجليل شد اين آيين با حضور آيت الله عليرضا اعرافی مدير حوزه های علميه کشور، نمايندگان 
قم در مجلس، عباس ذاکريان فرماندار، حجت الاسلام والمسلمين حسن غريب دادستان و 
مسوولان استانی و فعالان حوزه بهداشت و سلامت برگزار شد. اول شهريورماه روز بزرگداشت 

ابوعالی سينا و روز پزشک نامگذاری شده است.
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی  استان قم : 

نخستین پروژه طرح نهضت ملی مسکن 
قم افتتاح می شود

مديرکل بنياد مسکن انقلاب اسلامی استان قم گفت: يکی از پروژه های جهش توليد مسکن 
در قم در هفته دولت امسال افتتاح می شود.

داريوش بلدی در گفت وگويی با گراميداشت هفته دولت، با اشاره به طرح توليد و جهش 
نهضت مسکن در استان اظهار داشت: يکی از دغدغه های جدی مردم مسکن است و دولت 
سيزدهم با برنامه ريزی، اين حوزه را مورد توجه قرار داده و اين طرح با سرعت و دقت در کشور 
در حال انجام است. مديرکل بنياد مسکن انقلاب اسلامی استان قم با بيان اينکه طرح جهش 
توليد مسکن نتايج خوبی را خواهد داد و دولت می تواند بخش زيادی از مشکلات مسکن را 
حل کند، افزود: يکی از وظايف بنياد مسکن انقلاب اسلامی، تأمين مسکن روستايی و زمين 
است و در اين باره اقدامات خوبی شکل گرفته است. بلدی عنوان کرد: طرح جهش توليد 
مسکن طرحی کامل بوده و مردم می توانند اگر زمين دارند از تسهيلات برای ساخت مسکن 
استفاده کنند؛ از طرفی دولت نيز می تواند زمين در اختيار متقاضيان فاقد مسکن قرار دهد و از 

تسهيلات استفاده کنند و با نظارت های پيش بينی شده خانه بسازند.

کنعانی مقدم فعال سیاسی اصولگرا؛
انسجام و حمایت همه جانبه از 

توافق احتمالی ضروری است
فعال سیاســی اصولگــرا گفت: 
امتــداد  در  ســیزدهم  دولــت 
تلاش هــای آقــای روحانــی وارد 
مذاکره شــد و متنی که تهیه شد 
متممی بر متــن توافقنامه قبلی 
اســت و اگــر دولــت ســیزدهم 
توانسته باشد امتیازاتی را بگیرد 
ایــن نتیجه یک اجمــاع عمومی 
2دولتمردان ما در دولت گذشــته 

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه  قم :
مردم ایران پای شعار »نه شرقی

 نه غربی« ایستاده اند
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معاون اجرایی رئیس جمهور مطرح کرد:
تخصیص همه اعتبارات سفررئیس 

جمهوربه قم تا پایان سال 
خطیــب جمعه قم گفــت: مردم 
مومن ایران از همان روز نخست با 
شور و بصیرت شعار »نه شرقی، نه 
غربی، جمهوری اسلامی« را اعلام 
کرده انــد و تا به امروز بر این شــعار 
ایســتاده اند.  آیت الله سید محمد 
سعیدی در خطبه های نماز جمعه  
قم اظهارداشــت : معنای توکل بر 
خدا قطع رابطه با جهان نیســت؛ 

ســید صولت مرتضــوی معاون 
اجرایی رئیس جمهور در جلسه 
شــورای اداری اســتان گفــت: تا 
پایــان امســال، همــه اعتبــارات 
مصوبــات ســفر رئیــس جمهور 
ابلاغ خواهد شــد. ســید صولت 
مرتضــوی روزجمعــه  همزمان با 
هفتــه دولت در ســفر بــه قم در 
جلســه شــورای اداری استان با  2

در حوزه های روانشناسی و مددکاری اجتماعی ؛
فراخوان جذب نیروی خرید خدمت ساعتی درموسسه مصباح الهدی

آیت الله نوری همدانی دردیدار استاندارقم:

مردم از گرانی 
در مضیقه هستند

مدیرعامل آبفای استان قم:  همزمان با هفته دولت

۲0 پروژه آبرسانی در قم به بهره برداری می رسد

آیت الله نوری همدانی از مراجع تقلید گفت: خدمت به مردم  بسیار مهم است اکنون آنان از گرانی در مضیقه هستند و 
باید کاری کرد آنان در رفاه باشند. آیت الله حسین نوری همدانی روز چهارشنبه در دیدار استاندار قم با وی به مناسبت آغاز 
هفته دولت اظهار داشت: فقر، ظلم و جهل ذلت است و باید شاهد عدل در جامعه باشیم و همه از زندگی مرفهی برخوردار 
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مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم:

فرهنگ حراست از بافت های تاریخی درقم 
پایین ترازدیگراستانهاست
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مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم گفت: فرهنگ  حفاظت و حراست از بافت تاریخی در قم از 
استان های دیگر پایین تر است و نیازمند افزایش این فرهنگ هستیم.  علیرضا ارجمندی روز پنجشنبه در نشست خبری که در 
خانه تاریخی یزدان پناه قم برگزار شد اظهار داشت: خیلی افراد در قم هستند که می گویند یک لودر زیر بافت تاریخی بزنیم و چند 
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 در نظر دارد به استناد مصوبه شماره 3/314۲5 مورخ 1396/31/31 هيئت مديره و با رعايت تشريفات قانونی نسبت به واگذاری مجموعه پذيرايی بيد 
مجنون بصورت اجاره به مدت 5 سال شمسی واقع در بوستان علوی به افراد حقيقی و يا حقوقی واجد شرايط اقدام نمايد.

1- متقاضيان محترم می توانند با مراجعه به واحد درآمد  سازمان نسبت به دريافت اسناد اقدام نمايند.
مهلت دریافت و تسلیم اسناد:

۲- -مهلت دريافت اسناد:     از روز شنبه   مورخ    ۱40۱/06/05   لغايت    روز  شنبه       مورخ  ۱40۱/06/۱2
3- -مهلت ارائه پيشنهاد:     از روز شنبه   مورخ    ۱40۱/06/05   لغايت  روز  سه شنبه    مورخ  ۱40۱/06/۱5

4- -شرايط و ويژگيهای ملک در شرايط عمومی درج گرديده است و متقاضيان محترم مکلف اند پس از دريافت و مطالعه، کليه اسناد و مدارک را امضاء 
کرده و به همراه پيشنهاد قيمت ارائه نمايند . امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرايط است.

5- -متقاضيان محترم برای سوالات تخصصی و عمومی باواحد درآمد با شماره تلفن 37711۲۲4- ۰۲5 تماس حاصل فرمايند.
6- -محل تسليم پيشنهادها: قم ، خيابان آذر ، بوستان شهداء آذر ، سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم ، طبقه همکف ، حراست سازمان.

*لازم به ذکر است ساعت تحويل پاکت روزهای شنبه لغايت پنج شنبه از ساعت 7.۳0 الی ۱4:00 است.

امور فرهنگی و ارتباطات سازمان پارک ها و فضای سبزشهرداری قم

آگهی مزایده عمومی)نوبت اول(

سازمان پارکها و فضای سبز شهرداری قم

شناسه آگهی:1370593

هيئت پزشکی ورزشی در نظر دارد طبق آيين نامه نحوه فعاليت هيئت های ورزشی استانی و شهرستانی مصوب 14۰۰/9/1۰ و دستورالعمل نحوه ثبت نام مورخ 14۰۰/9/16 از 
داوطلبان پست رياست هيئت و هئيت رئيسه دارای صلاحيت طبق شرايط ذيل ثبت نام به عمل آورد. لذا از علاقه¬مندان واجد شرايط دعوت می¬گردد جهت ثبت نام و ارائه مدارک 

از تاريخ نشر آگهی به مدت يک هفته کاری به دفتر هيئت پزشکی استان واقع در خيابان شهيد فاطمی کوچه 8 ورزشگاه تختی مراجعه نمايند. 
شرایط عمومی داوطلبان احراز  پست ریاست هیئت:

1-التزام به قانون اساسی جمهوری اسلامی ايران                       
۲- دارا بودن حداقل سن 3۰ سال و حداکثر 65 سال         

3- دارا بودن حداقل 5 سال سابقه مديريت اجرايی )طبق ماده 6 دستورالعمل نحوه ثبت نام از داوطلبان پست رياست هيئت و هيئت رئيسه(.
4- دارا بودن کارت پايان دوره ضرورت )خدمت سربازی( يا معافيت           

5- فاقد تابعيت مضاعف و سکونت در مرکز استان
6- عدم سوء پيشينه کيفری موثر و عدم محروميت از حقوق اجتماعی که بر اساس احکام قضايی صادر شده باشد.

7- گواهی عدم اعتياد
مدارک مورد نیاز:

1-  اصل و تصوير مدرک تحصيلی ۲- يک قطعه عکس 4*3 با زمينه روشن 3- اصل و تصوير کليه صفحات شناسنامه و کارت ملی 4- تکميل فرم های ثبت نام با توجه به نوع اعلام 
آمادگی داوطلب 5- ارائه گواهی عدم سوء پيشينه و گواهی عدم اعتياد به مواد مخدر )حداکثر 1۰ روز پس از اتمام مهلت ثبت نام( 6- اعلام کتبی اسامی داوطلبان پست های هيئت 
رئيسه، ارائه مدارک و تکميل فرم های مربوطه در زمان ثبت نام ) نائب رئيس، خزانه دار، خبره ورزشی و ۲ نفر عضو هيئت رئيسه. لازم به ذکر است خزانه دار می بايست دارای شرايط 

مندرج در ماده ۲۰ آيين نامه نحوه فعاليت هيئت های ورزشی باشد.(

اطلاعیه ثبت نام از داوطلبان پست ریاست و هیئت رئیسه هیئت¬ پزشکی ورزشی استان قم

قم در زمینه ریشه کنی فقر و جهل نمونه باشد
باید کاری کرد که مردم در رفاه باشند
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زنان؛ استقلال _ مس، 

سیاست گذاری انفعالی
موجب  به هنگام  و  فعال  سياست گذاری های  معمولا 
اما  می شود  ذينفعان  و  مخاطبان  رضايت مندی 
سياست گذارها و کنش های انفعالی، هيچ کامی را شيرين 

نمی کند.  بالاخره امروز سوم شهريور ماه 14۰1، زنان هم برای ديدن مسابقه فوتبال به 
ورزشگاه آزادی رفتند.

به ياد دارم در تاريخ 18 مهر 98 برای حضور زنان درورزشگاه و ديدن مسابقه بين 
تيم های فوتبال ايران و کامبوج، من به همراه وزير ورزش و کشور چقدر رايزنی و تلاش 
کرديم و نکته قابل تامل اين که همان زمان به يک مصوبه در کميته ای فرعی از يک نهاد 
سياست گذار فرهنگی استناد می شد، و من در اين رابطه حتی تذکری هم دريافت کردم.

الان که به تماشای مسابقه امروز با حضور بانوان در استاديوم آزادی نشسته ام، مرور 
می کنم تلاش دختران علاقمند برای ورود به ورزشگاه ، همانند سحر خداياری بود که 
سرنوشتی تلخ داشت. اتفاقا امروز هم آبی های محبوب استقلالی بازی دارند و چقدر در 

اين روز، جای دختر آبی در ورزشگاه آزادی خالی است.
من اين مسئله را دستمايه نقد سياستگذاری ها قرار می دهم. يکی از مشکلات ما 
سياست گذاری های انفعالی در حوزه های فرهنگی و اجتماعی است. سياست گذاری 

انفعالی در واقع نوعی بی سياستی و حرکتی واکنشی و بی برنامه است.
معمولا سياست گذاری های فعال و به هنگام موجب رضايت مندی مخاطبان و ذينفعان 

می شود اما سياست گذارها و کنش های انفعالی، هيچ کامی را شيرين نمی کند.
يکی ديگر از آثار اين نوع سياست گذاری واکنشی، نوعی آموزش به جامعه برای روی 
آوردن به فشار جهت دستيابی به خواسته هايشان است. شبيه اين امر را در موافقت 
ديرهنگام با افزايش حقوق بازنشستگان تأمين اجتماعی شاهد بوديم، به طوريکه پس از 

متحمل شدن هزينه های اجتماعی و روانی بسيار، در نهايت تصميم انفعالی اتخاذ شد.
آموزه ديگری از مسابقه استقلال و مس کرمان، اين است که فقدان سياست گذاری 
فعال و روی آوردن به رها کردن تدريجی ايجاد محدوديت در نهايت با شکست مواجه 

خواهد شد.
وقتی از سياست گذاری فعال سخن می گوييم منظور اين است که با توجه به واقعيت ها، 
نيازها و خواسته های جامعه، به نوعی پاسخ مناسب و اقناع کننده داده شود. به هيچ 
عنوان منظور، يله و رها کردگی نيست، اتفاقا تجارب نشان می دهد که سياست گذاری و 

کنش منفعل در نتيجه به يله و رهاشدگی منجر می شود.

سرلشکر موسوی:

رزمایش پهپادی ارتش مایه دلگرمی 
دوستان و عصبانیت دشمنان است 

فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ايران برگزاری رزمايش مشترک پهپادی ارتش در 
گستره کشور را مايه دلگرمی و خشنودی ملت و دوستان کشورمان و عصبانيت دشمنان 
برشمرد و گفت: دشمنان بايد در مقابل منطق حق سر تسليم فرود آورند وگرنه ناگزيرند 

اين پيشرفت ها را با چشم ببينند و بر عصبانيتشان افزوده شود. 
امير سرلشکر »سيد عبدالرحيم موسوی« روز پنجشنبه در حاشيه رزمايش مشترک 
پهپادی 14۰1 ارتش جمهوری اسلامی ايران گفت: اين اولين رزمايش پهپادی است 
که با اين وسعت و گستردگی در کشور، به صورت مشترک توسط نيروهای چهارگانه ارتش 
برگزار می شود. اين رزمايش مشترک در استان های غربی، جنوب غربی، جنوبی، جنوب 
شرق، خليج فارس، تنگه هرمز و دريای عمان و در استان های مرکزی اصفهان، سمنان 
و يزد برگزار شده است. فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ايران افزود: هر چهار نيروی 
ارتش با محوريت و فرماندهی قرارگاه ذوالفقار در اين رزمايش حضور دارند و توان خود 
را در عرصه پهپاد و جنگال به ميدان آورده اند و جای خوشحالی است که در اين ميدان 

تلفيق دانش، فناوری، تجربه و خلاقيت و نشاط و شادابی جوانان را مشاهده می کنيم.
شده  گرفته  کار  به  رزمايش  اين  در  که  آنچه  همه  اينکه  به  موسوی  سرلشکر  امير 
جديداست، گفت: از نيروهای جوان و با نشاطی  که در اين رزمايش پای کار هستند 
با  کنترل  و  فرماندهی  و سامانه های  زمينی  تجهيزات  و  پرنده ها  از  اعم  تجهيزات  تا 
فناوری های روز آماده شده اند. فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ايران پيام رزمايش ها 
و آمادگی نيروهای مسلح را برای مخاطبان مختلف کاملا رسا، روشن و صريح عنوان کرد و 
گفت: ملت بزرگ ايران به دليل اينکه در اين رزمايش پا در رکابی نيروهای مسلح خودشان 
را برای دفاع از کيان و ناموس ملت می بينند، راضی و خشنودند. وی گفت: دوستان ما 
هم وقتی که می بينند جمهوری اسلامی ايران با وجود تمام کينه ورزی ها و دشمنی ها 
و خباثت هايی که در قبالش انجام شده با قدرت و با استقامت و سربلندی ايستاده و راه 
پيشرفت را بخصوص در عرصه دفاعی طی می کند هم دلگرم و هم خوشحال می شوند. 
وی افزود: البته عصبانيت هيچ سودی ندارد و دشمنان ما بايد در مقابل منطق حق سر 
تسليم فرود بياورند وگرنه ناگزيرند  اين پيشرفت ها را با چشم ببينند و بر عصبانيتشان 
افزوده شود. فرمانده کل ارتش اظهارداشت: اين رزمايش در شرايطی انجام می شود 
که ما روز صنعت دفاعی کشور را پشت سر گذاشتيم و اين رزمايش قدرت و توانمندی 
صنعت دفاعی کشور و کار مشترک ارتش و صنايع دفاعی را نشان می دهد و اين قدرت 
و اقتداری که توسط دانشمندان جوان و شرکت های دانش بنيان به وجود آمده است. 
وی خاطرنشان کرد: ما از گذشته با شرکت های دانش بنيان همکاری های بسيار زيادی 
اين همکاری در  تاکيدی که فرمانده معظم کل قوا داشتند،  با  اما امسال  داشتيم، 
عرصه های مختلف به رشد چند برابری رسيده است. امير سرلشکر موسوی در پاسخ به 
سوالی پيرامون ميزان دستيابی به اهداف در اين رزمايش گفت: آنچه ما تاکنون مشاهده 
کرديم نشان دهنده موفقيت رزمندگان ما در اين رزمايش بود اما بايد صبر کنيم تا داوران ما 

ارزيابی خود را به صورت دقيق انجام دهند.
 

رئیس قوه قضاییه:

ترحم به مجرمان خشن ستم به مردم است
رئيس قوه قضاييه با تاکيد بر اينکه ترحم به مجرمان خشن، ستم به مردم است و نبايد 
مورد ارفاق قانونی قرار گيرند به دادستان کل کشور برای تشکيل ستاد ويژه مقابله با 

سرقت های خشن و زورگيری ها با کمک ضابطان دستور داد. 
حجت الاسلام و المسلمين غلامحسين محسنی اژه ای در جلسه بررسی راهکارهای 
مقابله سريع و قاطعانه با افراد مخل امنيت و آرامش مردم از جمله سرقت های خشن با 
اشاره بهتر مقوله جرم سرقت به عنف و غيرقابل تحمل بودن اين قبيل جرائم برای جامعه 
افزود: به واسطه سرقت های خشن و زورگيری هايی که در سطح شهرها رخ می دهد در 
جامعه ناامنی روانی ايجاد می گردد و اين موضوعی است که نه برای شهروندان و نه برای 
ما به عنوان مسئولان حکومتی قابل قبول و قابل تحمل نيست. رئيس عدليه خطاب به 
دادستان کل کشور دستور داد با مساعدت و همکاری ضابطين و نيروی انتظامی و در 
صورت نياز کمک گرفتن از بسيج، در اسرع وقت ستادی را برای مقابله با سرقت های 
خشن و زورگيری هايی که در سطح شهرها رخ می دهد تشکيل دهند و در هر دادسرا نيز 
شعبه ای ويژه برای رسيدگی سريع و قاطع به اين قبيل سرقت ها ايجاد شود. محسنی 
اژه ای با اشاره به ضرورت سرعت عمل بيشتر نيروی انتظامی در دستگيری زورگيران و 
سارقان به عنف، تاکيد کرد: قوه قضاييه اين آمادگی را دارد تا در راستای دستگيری هرچه 
سريع تر سارقان خشن، به نيروی انتظامی کمک کند همچنين فراجا می تواند در انجام 
اين مهم از نيروهای بسيج نيز کمک بگيرد. رئيس دستگاه قضا با اشاره به اهميت مقوله 
حقوق عامه و تامين و تحکيم امنيت روانی شهروندان، به اتفاق  اخير رخ داده در يکی از 
خيابان های تهران اشاره کرد و گفت: سارق پس از دستگيری، مدعی ارتکاب سرقت های 
متعدد به شيوه خشن شد؛ چنانچه ادعای او مقرون به صحت باشد اين امر نشان دهنده 
ضعف در شناسايی و دستگيری سارقان است که ضروری است هرچه سريع تر در جهت 
رفع اين ضعف اقدامات مقتضی صورت بگيرد. وی بيان کرد: صرف نظر از موضوعاتی که 
از حيث موارد قانونی وجود دارد و بايد برای اصلاح قانون هم در صورت نياز اقدام شود، 
آنچه در حال حاضر دارای اهميت و اولويت است، شناسايی و دستگيری سريع و قاطع 
زورگيران و مرتکبان سرقت های خشن در راستای تامين و تحکيم امنيت روانی شهروندان 
است. سخنگوی وزارت امور خارجه حضور آمريکا در خاک سوريه و تجاوز به مدافعان 

استقلال و تماميت ارضی سوريه را غيرقانونی دانست و آن را محکوم کرد. 
 

واکنش سخنگوی وزارت خارجه به ادعای آمریکا؛

حضور آمریکا در سوریه غیرقانونی 
و محکوم است

ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه در توييتر خود نوشت: آمريکا حملات اخير 
ارتش متجاوز اين کشور به گروههای مردمی و نيروهای ضدتروريستی سوريه را "پاسخی 
مستقيم به حملات و تهديدات مداوم عليه نيروهای ايالات متحده" خوانده است! سخنگوی 
وزارت امور خارجه در ادامه نوشته است: حقيقت: اصل حضور آمريکای اشغالگر در سوريه و 

تجاوزات آن به مدافعان استقلال و تماميت ارضی سوريه غيرقانونی و محکوم است.

اخبار

آیت الله نوری همدانی در دیدار معاون سیاسی وزیر کشور:

حفظ انقلاب و دستاورهای نظام اسلامی 
بر همه افراد لازم است 

و  انقلاب  اين  حفظ  اينکه  بابيان  تقليد  مراجع  از  همدانی  نوری  حسين  آيت الله 
دستاوردهای نظم مقدس اسلامی بر همه افراد لازم است، گفت: بايد در انجام مسئوليت از 

فرهنگ اسلام و سيره اهل بيت )ع( پيروی کرد. 
وی در ديدار محمدرضا غلامرضا معاون سياسی وزير کشور با اشاره به تاکيد اسلام بر 
مسئوليت پذيری و اهميت آن تصريح کرد: اسلام برای هر فرد سه نوع مسئوليت فردی، 

اجتماعی و مسئوليت شغلی معين کرده است.
وی خاطرنشان کرد: مسئوليت فردی برای خودسازی انسان است چراکه انسان بايد از 

بدو تولد به دنبال پيشرفت و تعالی خود باشد.
استاد حوزه علميه قم يکی از مسئوليت های مهم را توجه به سرنوشت و جريان های امت 
اسلامی دانست و خاطرنشان کرد: توجه به جامعه اسلامی و مسلمانان بسيار مهم است و 
در اين موضوع مرزهای جغرافيايی مطرح نيست، هر مسلمانی نسبت به برادران مسلمان 

خود در هر کجای عالم مسئول است.
وی در ادامه مسئوليت شغلی را بسيار خطير عنوان و ابراز داشت: شغل هر فرد به صورت 
امانتی بر عهده او است ... از اين رو بايد امانت دار مردم بود و هر فردی در هر مسئوليت و 

شغلی که فعاليت دارد بايد از فرهنگ اسلام و سيره اهل بيت )ع( پيروی کند.
آيت الله نوری همدانی در ادامه با تاکيد بر اهميت حفظ نظام و دستاوردهای انقلاب 
اسلامی اظهار داشت: اين نظام و انقلاب امانتی است در دست ما، حفظ اين انقلاب  و 
دستاوردهای نظم مقدس اسلامی و تقويت آن بر همه افراد لازم است و هر مسئولی وظيفه 

دارد با خدمت کردن مردم را نسبت به نظام مقدس اسلامی خوش بين کند.
اين مرجع تقليد يکی از راه های مؤثر در تقويت نظام را همکاری بين مردم و مسئولين 
عنوان نمود و افزود: با همکاری و همدلی ميان مردم و مسئولين مشکلات موجود از پيش 

رو برداشته و شاهد سربلندی روزافزون نظام مقدس اسلامی باشيم.
 

شهردار منطقه 2 قم:

بزودی باغ یک هکتاری صادقی
 در اختیار شهروندان قرار می گیرد

شهردار منطقه دو شهرداری قم با اشاره به اختصاص ۲۲ ميليارد تومان جهت تملک يک 
باغ مشجر شهری، گفت: باغ يک هکتاری صادقی در خيابان شهيد چمران در محدوده 

منطقه دو شهرداری قم با تملک نهايی در اختيار شهروندان قرار می گيرد. 
رضا رحيمی پنجشنبه شب در ديدار شماری از مسوولان استان با اهالی خيابان شهيد 
باهنر در منطهق دو شهرداری قم، طی سخنانی بيان کرد: در 6 سال گذشته 8 بوستان در 

سطح منطقه دو به بهره برداری رسيده است.
وی خاطرنشان کرد: بودجه 16 ميليارد تومانی سال 96 اين منطقه در سال 14۰1 
به 16۰ ميليارد تومان رسيده که حاکی از توجه مجموعه مديريت شهری به مناطق کم 

برخوردار است.
 رحيمی از پروژه بلوار جمهوری اسلامی به عنوان يکی از طرح های شاخص شهری نام 
برد و تصريح کرد: برای احداث اين بلوار بزرگ شهری 14۰ پلاک تملک شده و به زودی 

تونل اين بلوار نيز به بهره برداری خواهد رسيد.
تکميل  با  و  شده  خوبی  اقدامات  سطحی  آب های  جمع آوری  برای  داد:   ادامه  وی 

لوله گذاری بلوار جمهوری اسلامی بخش زيادی از مشکل کنونی را برطرف خواهد شد.
مدير منطقه دو شهرداری قم بابيان اينکه روزانه 1۲۰ تن زباله از سطح منطقه جمع آوری 

می شود، افزود: طی سالهای اخير شاهد بهبود روند ساخت وساز در شهر قم هستيم.
وی ادامه داد: زيرگذر آيت الله طباطبايی، شهدای روحانيت و زيرگذر جمهوری اسلامی 

سه پروژه دوسطح شاخص در حال انجام در سطح اين منطقه است.
رحيمی بابيان اينکه طی سالهای اخير 6 مدرسه در سطح منطقه احداث شده است، 

گفت: هم اکنون ۲۰ سالن ورزشی در اختيار شهروندان و نوجوانان منطقه قرار دارد.
وی اقدامات انجام شده در راستای بهبود روشنايی منطقه را موردتوجه قرار داد و افزود: 
منطقه دو با حدود نيم ميليون جمعيت ازنظر مباحث ايمنی و کلانتری دچار فقر است، 
تراکم جمعيت منطقه 196 نفر در هکتار است که نشان از يک وضعيت بسيار پرجمعيت 

شهری دارد.
 

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم خبرداد: 

اختصاص۸۲۴ تُن کالای اساسی
 برای موکب های اربعین مردم قم 

مديرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم گفت: 8۲4 تُن کالای اساسی شامل برنج 
خارجی، آرد و شکر به موکب های مردمی که در ايام اربعين از طرف مردم قم برپا می شود، 

اختصاص يافت. 
سعيد محمدی روز پنجشنبه در گفت وگويی  بيان داشت: اين اقلام شامل 337 تُن آرد، 
۲31 تُن برنج هندی، ۲31 تُن برنج تايلندی و ۲5 تُن شکر است که بين موکب های مردمی 

استان در ايام اربعين توزيع خواهد شد تا برای پذيرايی از عزاداران حسينی استفاده شود.
وی افزود: اداره کل غله و خدمات بازرگانی قم از همه ظرفيت های ممکن استفاده خواهد 
کرد تا در صورت نياز موکب های اربعين استان به سهميه بيشتر، آن را جذب و در اختيار 

بانيان خير قرار دهد و هيچ کمبودی در اين خصوص وجود نخواهد داشت.
وی ادامه داد: کالاهای اساسی تخصيص يافته به موکب های اربعين استان توسط 
نهادهای متولی ميان موکب هايی که در مسيرهای پياده روی اين حماسه بزرگ در کشور 
عراق داير می شود و همچنين موکب هايی که برای پذيرايی از عزاداران در داخل استان و 

ساير نقاط مرزی کشور از طرف مردم قم برپا خواهد شد،  توزيع می شود.
محمدی با اشاره به اين که پيگيری دريافت کالای اساسی برای استفاده مردم استان 
توسط اداره کل غله قم موضوعی مستمر و شبانه روزی است،  گفت: علاوه بر ايام اربعين، 
برنامه ريزی های لازم برای تامين و تدارک سهيمه کالاهای اساسی استان به منظور پذيرايی 

از زائرانی که در روزهای پايانی ماه صفر به قم سفر می کنند نيز انجام شده است.
وی بيان داشت: با پيگيری های انجام شده در ايام محرم نيز اين کار به خوبی انجام شد 
و يک هزار و 338 تُن سهميه برنج خارجی و شکر به منظور استفاده در نذورات هيات های 

مذهبی و مجالس به استان قم اختصاص يافت.
 

مدیر منطقه پنج شهرداری قم مطرح کرد:

تکمیل پروژه پیاده روسازی بوستان 
آزادگان تا 3 ماه آینده

مدير منطقه پنج شهرداری قم از اجرای پياده روسازی بوستان آزادگان بااعتباری بالغ بر 
و  بوده  متر  بوستان 16۰۰  پياده روسازی  و گفت: مساحت  داد  ريال خبر  ميليارد   1۰

اميدواريم عمليات عمرانی بوستان تا 3 ماه آينده به پايان برسد.
زين العابدين قراچورلوی توسعه فضای سبز را يکی از برنامه های منطقه پنج شهرداری 
دانست و اظهار داشت: يکی از اولويت های مهم اين منطقه توسعه فضای سبز در سطح 

محلات است.
وی ساخت بوستان های محلی را يکی از عوامل افزايش نشاط اجتماعی دانست و افزود: 
پربار شدن اوقات فراغت و افزايش نشاط اجتماعی در محلات بايد موردتوجه قرار گيرد و 
شهرداری باهدف تأمين و افزايش نشاط اجتماعی، ساخت بوستان ها را در دستور کار قرار 
داده است. مدير منطقه پنج شهرداری قم از اجرای پياده روسازی بوستان آزادگان خبر داد 
و تصريح کرد: عمليات بهسازی و پياده روسازی بوستان آزادگان واقع در شهرک ولايت در 

محدوده شهيد محلاتی از هفته گذشته آغازشده است.
وی اعتبار اجرای پروژه بهسازی و پياده روسازی بوستان آزادگان را عددی بالغ بر 1۰ 
ميليارد ريال اعلام کرد و گفت: مساحت پياده روسازی بوستان 16۰۰ متر بوده و اميدواريم 

عمليات عمرانی بوستان تا 3 ماه آينده به پايان برسد.

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم خبرداد:

اعزام بیش از 13 هزار زائربه عتبات 
ازپایانه های مسافرتی قم 

مديرعامل سازمان پايانه های مسافربری شهرداری قم از اعزام بيش از 13 هزار نفر زائر از 
پايانه های اين سازمان به عتبات عاليات از ابتدای ماه محرم خبر داد.

سيد رضا حسينی با اشاره به خدمات رسانی به زائران عتبات عاليات همزمان با ماه محرم 
اظهار داشت: بالغ بر 13 هزار زائر عتبات عاليات از ابتدای ماه محرم با سرويس دهی حدود 

6۰۰ دستگاه اتوبوس از پايانه های اين سازمان جابه جا شدند.
مديرعامل سازمان پايانه های مسافربری شهرداری قم ادامه داد: اين زائرين همه روزه و 

اکثراً از پايانه مرکزی اين سازمان به مرزهای مهران و شلمچه اعزام شدند.

رئيس جمهور نيروی انسانی نخبه را پرچمدار شعار »ما می توانيم« در کشور 
خواند و گفت: موفقيت های نخبگان کشور در المپيادهای علمی جهانی، از 
مهم ترين مصاديق اميدآفرينی در کشور و بسط روحيه خودباوری در جامعه است. 
آيت الله سيدابراهيم رئيسی شامگاه پنج شنبه در ديدار با مدال آوران المپيادهای 
علمی کشوری و جهانی، خانواده آنها، اساتيد و معلمان فعال در اين حوزه، با 
ابراز خرسندی از حضور در جمع آنان گفت: برافراشتن پرچم مقدس جمهوری 
اسلامی و افتخارآفريدن برای کشور در هر عرصه ای برای جامعه بسيار شيرين، 

عزت آفرين و دلپذير است.
رئيس جمهور موفقيت های علمی نخبگان دانش آموزی را حاصل لطف خداوند 
متعال برشمرد و خاطر نشان کرد: دانش بشری جلوه ای از علم خداوند است و 

اولين اثر آن بايد نجات انسان و سپس نجات جامعه باشد.
رئيس جمهور در ادامه با تاکيد بر نقش محوری نخبگان و انديشمندان در 
پيشرفت و تعالی کشور، از اراده جدی دولت برای طراحی سازوکارهای موثر توسعه 

شبکه نخبگانی و حفظ نخبگان در کشور خبرداد.
رئيسی نيروی انسانی نخبه را مهمترين سرمايه کشور در مسير توسعه پايدار 
با  نبايد  خواند و اظهار داشت: شما مدال آوران عرصه های کشوری و جهانی 
ناملايمت ها صحنه را خالی کنيد، قرار است به دست شما فرهيختگان و نخبگان 

از مشکلات و مسائل جامعه گره گشايی شود.

وی در تشريح وظايف نخبگان و فرهيختگان کشور برای تعالی جامعه، افزود: 
»تلاش  نااميدی«،  و  يأس  از  »پرهيز  الهی«،  الطاف  و  خدا  به  داشتن  »اميد 
خستگی ناپذير« و »مجاهدت در کسب علم« از وظايف شما نخبگان برای رفع 

مشکلات جامعه است، لذا در اين مسير شتابان و جهادی حرکت کنيد.
رئيس جمهور با گراميداشت ياد شهيد کاظمی آشتيانی مؤسس پژوهشگاه 
رويان، گفت: نام ايشان يک نماد از اراده، تصميم، علم، دانش و فناوری است. 
ايشان با شعار »ما می توانيم« و با کمترين امکانات پژوهشگاه رويان را راه اندازی 

کرد.
المپيادی داشته  تأکيد کرد: دشمن نمی خواهد در کشور مدال آور  رئيسی 
باشيم که به افزايش توليد، فعاليت شرکت های دانش بنيان و راه اندازی واحدهای 
اشتغال آفرين کمک کنند، اما وظيفه ما اين است که در مقابل او مجدانه ايستادگی 

کنيم تا دشمن مستأصل و مجبور به عقب نشينی شود.
رئيس جمهور افزود: دشمن اگر در گذشته دنبال غارت مخازن و معادن کشورها 
بود، امروز در جنگ شناختی، الکترونيکی، سايبری و نرم افزاری دنبال جذب 

مغزها و نخبگان ديگر کشورها است.
وی با اشاره به نقش مسئولان در رفع مشکلات و دغدغه های نخبگان در کشور، 
گفت: »اميدآفرينی«، »ايجاد زمينه های شکوفا کردن استعدادها« و »فراهم کردن 
بستر رشد و تعالی استعدادهای نخبگان« از وظايف مسئولان در قبال شما است. 
هرگونه هزينه کردن برای علم و دانش سرمايه گذاری است و موجب تضمين آينده 

کشور می شود.
رئيس جمهور همچنين از همه دستگاههای دارای مسئوليت در حوزه نخبگان، 
از جمله باشگاه پژوهشگران جوان، جهاد دانشگاهی، معاونت علمی و فناوری 
رياست جمهوری، وزارت علوم، تحقيقات و فناوری، وزارت بهداشت و دانشگاه 
آزاد، خواست زمينه جذب، اشتغال، رشد و شکوفايی نخبگان را بيش از پيش 

فراهم کنند.
رئيسی در بخش پايانی سخنان خود بسط عدالت آموزشی را از اولويت های 
دولت مردمی خواند و تصريح کرد: همه فرزندان ايران اسلامی بايد فرصت شکوفا 
شدن استعدادهای شان را داشته باشند و دولت چنانکه پيش از اين هم اعلام 
کرده، به مقوله عدالت آموزشی بعنوان زيرساخت اصلی توسعه متوازن در کشور 

باور جدی دارد.

رئیسی در دیدار جمعی از مدال آوران المپیادهای علمی کشوری و جهانی:

نخبگان نباید با ناملایمت ها صحنه را خالی کنند

 رئيس مجلس شورای اسلامی گفت: هر سليقه ای داريم 
و از هر گروهی که هستيم کمک کنيم و در خدمت به مردم 

همه اين تفاوت سليقه ها را کنار بگذاريم. 
محمدباقر قاليباف شامگاه پنجشنبه پس از نشست 
جمع بندی نظارت ستادی از استان لرستان با حضور در 
ميان روحانيون استان گفت: استان لرستان از ظرفيت های 
مادی و نيروی انسانی برای حل مشکلات برخوردار است، 
در برنامه 5 ساله هفتم که از سال 14۰۲ شروع می شود و 
قبل از آن اعتبارات و بودجه بسته می شود که علت سفر 

من به اين استان نيز همين مسئله بود.
از  و  تاکيد کرد: هر سليقه ای داريم  رئيس قوه مقننه 
هر گروهی که هستيم، با وجود اينکه می  دانيم در جبهه 
متفاوت  سليقه  دست  انگشتان  تعداد  از  بيش  انقلاب 
داريم، بايد کمک کنيم و در خدمت به مردم همه آنها را 

کنار بگذاريم. وی در بخش ديگری از سخنان خود با اشاره 
به تغيير 16 استاندار لرستان طی حدود 4۰ سال و تغيير 
مديريت استان در هر دو سال و نيم  عنوان کرد: با اين 
سرعت تغيير در مديريت نمی توان شاهد سياست گذاری 

های موثر و ايجاد تحول در بخش های مختلف باشيم. 
وی با بيان اينکه اگر ما به خودمان رحم نکنيم کسی به ما 
رحم نمی کند گفت: هر کسی که روحيه من را می شناسد 
کار  روی  باشند  بلد  کار  من  مخالفين  اگر  که  می داند 
می گذارم و آنها را رشد می دهم و به آنها کار واگذار می کنم 
در عين حالی که می دانم با سليقه سياسی من مخالف 
هستند، 4۰ سال اينگونه کار کردم و نمونه ای نيست که 

بياوريد و بگوييد قاليباف اين کار را نکرده است.
قاليباف افزود: قبلا انتقاد می شد که چرا يک استاندار 
برای لرستان از خود استان تعيين نمی شود و اکنون که 

استاندار از خود شما است همه جمع شويد و ثابت کنيد 
که اگر از اين استان، استاندار انتخاب شود رشد اقتصادی 

شما بهتر می شود.
رئيس قوه مقننه تصريح کرد: باور کنيد مشکلات اين 
وحدت،  با  می کنيد  نرم  پنجه  و  دست  آن  با  که  استان 
همدلی و دوستی برطرف می شود. در سطوح ملی، محلی 
و حوزه شهرستان ها وقت بگذاريد و کار کنيد، مطمئن 
باشيد و ترديد نکنيد که يک سال آينده آثار آن را می بينيد.

حين  در  امروز  افزود:  اسلامی  شورای  مجلس  رئيس 
بازديد از مناطق مختلف همه از جمله استاندار مشکلاتی 
اين  از  بيش  بايد  حل شان  برای  که  کرديم  مشاهده  را 
انسجام و همدلی داشته باشيم و برخی اختلافات را کنار 
ان  و  بدهد  برکت  ما  تلاش  و  کار  به  خداوند  تا  بگذاريم 

شاءالله مشکلات مردم را حل کنيم

رئیس مجلس شورای اسلامی:

تفاوت سلیقه های سیاسی را برای خدمت به مردم کنار بگذاریم

سيد صولت مرتضوی معاون اجرايی رئيس جمهور در 
جلسه شورای اداری استان گفت: تا پايان امسال، همه 

اعتبارات مصوبات سفر رئيس جمهور ابلاغ خواهد شد.
سيد صولت مرتضوی روزجمعه  همزمان با هفته دولت 
در سفر به قم در جلسه شورای اداری استان با بيان اينکه 
تراز تجاری کشور بعد از يک قرن مثبت شده است از 
تلاش دولت برای حل مشکلات اقتصادی مردم گفت و 
افزود: امروز هيچ بهانه ای از مديران برای کار نکردن وجود 
ندارد؛ چرا که اين ملت نشان دادند که در همه صحنه ها 
وظيفه خود را به نحو شايسته انجام داده اند و لياقت دارند 

که زير پای آن ها فرش قرمز پهن کنيم.
و  کاستی ها  به  توجه  جمهور  رئيس  اجرايی  معاون 
مشکلات قم را از دغدغه های رئيس جمهور عنوان کرد 
و يادآور شد: راه اندازی فرودگاه قم يک ضرورت اجتناب 
ناپذير است؛ اگر سرمايه گذار برای تکميل آن ورود پيدا 

کند قول می دهيم همه مشکلات آن را حل کنيم.
مرتضوی گفت: مردم مطمئن باشند که حل مشکلات 
اين استان با جديت دنبال می شود و شخص رئيس جمهور 

همواره پيگير مسائل و مشکلات استان قم است.
معاون اجرايی رييس جمهور در ادامه  تصريح کرد :که 
امروز ديپلمات های جمهوری اسلامی ايران با اخم ابرو و 
لبخند لب طرفين مذاکره، واکنش نشان نمی دهند بلکه 
بر اساس منويات و سياست های کلان خارجی کشور وارد 

مذاکره شدند.  وی افزود :اين مذاکرات به نتيجه برسد يا 
نرسد امکانات موجود برای اداره کشور فراهم است.

رييس  داد:  ادامه  جمهور  رييس  اجرايی  معاون 
جمهور در حوزه راهبردی ديپلماسی دولت، سياست، 
عزت، حکمت و مصلحت را نصب العين قرار داد و در 

اجلاس های منطقه ای تمام قد درخشيد.
 در ادامه اين جلسه استاندار قم همدلی و همراهی 
مديران استان را مثال زدنی دانست و افزود: در سايه اين 
همراهی ها، طرح ها در استان قم با جديت و با سرعت 

دنبال و به مرحله اجرا می رسد.
سيد محمد تقی شاهچراغی گفت: امروز به برکت اين 
يکدلی ها، مشکلی در پيگيری امور مردم نداريم و مديريت 
استان، ستاد برنامه ريزی سفر دوم رياست جمهوری را 
کليد زده است و مصمم هستيم که مشکلات و کار های 

روی زمين مانده را در اين سفر پيگيری و حل کنيم.
در  قم  مردم  نمايندگان  اميرآبادی  و  ذوالنوری  آقايان 
مجلس شورای اسلامی هم در اين جلسه به برخی از 
کمبود ها از جمله مشکلات فاضلاب، بلاتکليف ماندن 
مونوريل و فرودگاه اشاره کردند و از مسئولين و به ويژه 
معاون اجرايی رئيس جمهور خواستند که اين مشکلات را 

با جديت پيگيری کنند.
در اين جلسه همچنين معاون اقتصادی استاندار از 
همراهی نکردن بانک های خصوصی در اجرای طرح های 

عمرانی استان به شدت انتقاد کرد و گفت: متاسفانه در 
قم هيچ بانک خصوصی با طرح های اقتصادی و عمرانی 

همکاری نمی کند.
محسن اميديان افزود: يکی از بانک های خصوصی يک 
هزار و 8۰۰ ميليارد تومان از منابع قم را جمع آوری کرده 
و بايد يک هزار و 5۰۰ ميليارد تومان را برای طرح های قم 
هزينه کند، اما تنها 3 درصد تخصيص داده و بقيه آن را 

صرف خريد ملک در تهران و معاملات ارزی کرده است.
در ادامه اين جلسه از تابلو طرح های قابل بهره برداری 

استان قم در هفته دولت رونمايی شد.
در هفته دولت يکصد و هشتاد و يک پروژه با اشتغالزايی 
4611 نفر و با اعتباری بالغ بر ۲۲ هزار ميليارد ريال به 

بهره برداری می رسد.
بازديد از موکب های مردمی مسجد جمکران، تقدير 
نماز  در  حضور  شهيدرجايی،  جشنواره  برگزيدگان  از 
جمعه قم، بازديد از مجموعه ورزشی پرديسان، سايت 
۲۲ هکتاری مسکن و 56۰ هکتاری طرح نهضت ملی 
مسکن از برنامه های پيش بينی شده سفر  يک روزه 

معاون اجرايی رييس جمهور به استان قم بود.
قم سيزدهمين مقصد سفرهای استانی آيت الله سيد 
سال  دی ماه  در 9  او  کابينه  اعضای  و  رئيسی  ابراهيم 
گذشته بود و معاون اجرايی رئيس جمهور هم پيش تر 
۲1 تيرماه برای بررسی و پايش طرح ها قم سفر کرده بود.

معاون اجرایی رئیس جمهور در جلسه شورای اداری استان قم مطرح کرد:

تخصیص همه اعتبارات سفررئیس جمهوربه قم تا پایان سال 

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه  قم :

مردم ایران پای شعار »نه شرقی، نه غربی« ایستاده اند
خطيب جمعه قم گفت: مردم مومن ايران از همان روز نخست با شور و بصيرت شعار 
»نه شرقی، نه غربی، جمهوری اسلامی« را اعلام کرده اند و تا به امروز بر اين شعار 

ايستاده اند. 
آيت الله سيد محمد سعيدی در خطبه های نماز جمعه  قم اظهارداشت : معنای توکل 
بر خدا قطع رابطه با جهان نيست؛ مؤمن رابطه خود را بر اساس معيارهای مکتبی برقرار 
می کند و به فضل خداوند تا روز ظهور امام زمان)عج( مردم  ايران بدون هيچ ترسی 

همچنان بر سر مواضع الهی خود خواهند ايستاد.
وی در ادامه تصريح کرد: خداوند برای تقويت روحيه رزمی مسلمانان به پيامبر 
اکرم)ص( فرمود به منافقان بگو هرگز جز آنچه خدا نوشته به ما نمی رسد؛ هر چه 
خداوند مقدر کرده همان به ما می رسد، هرچند ما به ميدان جنگ نرفته باشيم. آنچه 

سنت الهی برای ما مسلمانان نوشته، جز فتح و پيروزی نيست.
امام جمعه قم يادآور شد: اگر حق و باطل در مقابل هم صف بکشند، به هرحال 

پيروزی نهايی با جبهه حق است؛ جامعه اسلامی به فضل الهی پيش خواهد رفت 
و مزاحمت های دشمنان و کفار در ما هيچ تاثيری نخواهد داشت؛ هرچند دشمنان 
از پيشرفت های ما خوشحال نمی شوند، اما خداوند مولا و ياور ايمان آورندگان است 
و کافران را سرپرست و ياری نيست. وی در ادامه با اشاره به قرارگيری در هفته دولت 
تجليل از شهيدان رجايی و باهنر گفت: تجليل از اين دو شهيد بزرگوار  فقط تجليل از 
دو شخصيت نيست، بلکه تجليل از يک جريان فکری است؛ اين دو شخصيت دو نفر از 

چهره های مؤثر و هميشه زنده انقلاب اسلامی هستند.
امام جمعه قم عنوان کرد: به خواست خداوند، رهبری امامين انقلاب، حضور مردم 
درصحنه و برکت خون شهدا، بيش از 4۰ سال است که منافقين بدبخت رسواشده اند.
سعيدی ادامه داد: تجليل از خاندان معظم شهدا يک کار تشريفاتی نيست؛ بلکه يک 
حرکت راهبردی و کليدی و هدفمند است؛ با ذکر و ياد شهدا و انتقال راه و هدف آن ها 

به نسل های بعدی بايد به وظيفه خود عمل کنيم.

علی ربیعی*

وزير امور خارجه کشورمان با بيان اينکه برای رفع تحريم ها در دولت جديد تلاش زيادی 
کرديم و در حال طی کردن مراحل پايانی هستيم، گفت: اگر آمريکايی ها واقع  بينانه 

برخورد کنند، فکر می کنم حل شدنی است. 
حسين امير عبداللهيان وزير امور خارجه در ديدار با حسين موينی رئيس جمهور زنگبار 
با بيان اينکه برای رفع تحريم های ايران، در دولت جديد تلاش های زيادی کرديم و در 
حال طی کردن مراحل پايانی کار هستيم، گفت: اگر آمريکايی ها واقع  بينانه برخورد 

کنند، فکر می کنم حل شدنی است.
وی تا تقدير از مساعدت ها و تعاملات تانزانيا و زنگبار در دوران تحريم، خطاب به رئيس 
جمهور زنگبار گفت: سلام های گرم رييس جمهور و دعوت رسمی رييس جمهور را به 

جنابعالی را ميرسانم.
وزير امور خارجه با بيان اينکه ايران دارای مقام پنجم در حوزه هايی مانند های تک، 

پزشکی و دانش است، ادامه داد: حاضريم به شما کمک کرده و اين فن آوری ها را منتقل 
کنيم چراکه رهبر معظم انقلاب تاکيد دارند که با آفريقا تعاملات را افزايش و به مردم آفريقا، 
کمک کنيم. امير عبداللهيان با اشاره به ظرفيت های مختلف جمهوری اسلامی ايران 
در حوزه های پزشکی، دارو، کشاورزی، آموزش پزشکی، شيلات و ... خاطرنشان کرد: 
آمادگی داريم تعدادی بورسيه برای دانشجويان زنگباری در ايران داشته باشيم، همچنين 
در حوزه توليد برق و استفاده از انرژی خورشيدی، ايران دارای  تکنولوژی بالايی است و 
در حال حاضر تنها يک شرکت ايرانی مشغول ساخت نيروگاه سه هزار مگاواتی در جنوب 

عراق است که فاز اول آن تمام شده است.
وی با بيان اينکه در حوزه خدمات مهندسی، يکی از قديمی ترين شرکتهای خدمات 
مهندسی ايران امروز در زنگبار است، گفت: در حوزه استخراج گاز و نفت، با توجه به مقام 

اول ايران در جهان به لحاظ ذخاير، آماده همکاری هستيم.

حسین امیر عبداللهیان:

در مراحل پایانی رفع تحریم هستیم 
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چه خطراتی در کمین کارمندان پشت میزنشین است؟

شانه يخ زده يا منجمد عارضه ای است که با درد شانه و طيف حرکتی محدود شناخته 
می شود و تخمين زده شده 3 تا 5 درصد افراد دچارش هستند. همچنين پزشکان 
ارتوپد می گويند بروز شانه يخ زده در ميان بيمارانی که سابقه ی ابتلا به کوويد – 19 

دارند در حال افزايش است.
شانه شما از سه استخوان که يک مفصل گوی و کاسه ای را شکل می دهند تشکيل 
شده: بالای بازو )هومروس(، تيغه ی شانه )کتف( و ترقوه )کلاويکل(. همچنين بافتی 
پيرامون مفصل شانه وجود دارد که اين اجزا را باهم نگه می دارد و کپسول شانه ناميده 

می شود.
شانه يخ زده که در پزشکی به نام کپسوليت چسبنده شانه معروف است، عارضه ای 
است که در آن کپسول مفصل شانه دچار التهاب مزمن شده و متعاقبا فيبروز يا اسکار 
در اين قسمت ايجاد می کند. معمولا اين حالت بدون درد خاصی شروع می شود، 
اما پيش رونده بوده و کم کم بدتر شده و سبب تشديد گرفتگی و کاهش بيشتر طيف 
حرکتی خواهد شد. افرادی که شانه يخ زده دارند معمولا در ورزش، انجام کارهای خانه 
و حتی کار ساده ای مثل لباس پوشيدن دچار مشکل می شوند و نمی توانند دست 

خود را بالای سر يا پشت خود ببرند.
علائم شانه یخ زده

اصلی ترين علامت های شانه يخ زده شامل درد و سفتی می شود که حرکت شانه را 
سخت يا غيرممکن می کند. اگر دچار شانه يخ زده باشيد، احتمالا دردی کرخت کننده 
در يکی از شانه ها احساس می کنيد. شايد همين درد را در قسمت بالای بازويتان نيز 
احساس کنيد. دردتان شب ها بدتر می شود و خوابيدن را سخت می کند. شانه يخ زده 

سه فاز دارد که هريک علائم خاص خود را دارند:
مراحل شانه یخ زده

)freezing stage( مرحله درد يا منجمد شدن
. هر زمان که شانه تان را حرکت می دهيد دردی داريد که گاهی شديد است.

. دردتان به مروزر زمان بدتر می شود و شب ها بيشتر اذيتتان می کند.
. اين مرحله می تواند 6 تا 9 ماه طول بکشد.
. طيف حرکتی شانه تان محدود شده است.

)frozen stage( مرحله منجمد شده يا خشکی

 . دردتان ممکن است کمتر شده باشد اما سفتی و گرفتگی بدتر شده است.
. حرکت دادن شانه برايتان دشوارتر شده و فعاليت های روزانه را سخت تر انجام 

می دهيد.
. اين مرحله می تواند 4 تا 1۲ ماه طول بکشد.

)recovery( يا بهبودی )thawing stage( مرحله ذوب شدن
. طيف حرکتی شانه تان کم کم بهتر می شود به حالت نرمال برمی گردد.

. اين مرحله می تواند 6 ماه تا ۲ سال طول بکشد.
چه کسانی بیشتر احتمال دارد دچار شانه یخ زده شوند؟

عواملی که بر احتمال بروز شانه يخ زده اثر می گذارند:
. سن: افراد بزرگسال بين 4۰ و 6۰ سال

. جنسيت: در ميان زنان شايع تر از مردان است
. آسيب شانه: هر آسيبی در ناحيه شانه يا عمل جراحی در اين قسمت که نياز به 
حرکت ندادن شانه را ايجاد کند )مثلا استفاده از بريس شانه و ...(. مانند پارگی عضله 

شانه، شکستگی تيغه شانه، استخوان ترقوه يا بالای بازو.
. ديابت: تقريبا 1۰ تا ۲۰ درصد از افرادی که ديابت شيرين دارند به شانه يخ زده 

دچار می شوند.
. ديگر بيماری ها و عوارض: شامل سکته مغزی، کم کاری تيروئيد، پُرکاری تيروئيد، 
بيماری پارکينسون و بيماری قلبی. سکته مغزی ريسک فاکتوری برای شانه يخ زده 
است زيرا حرکت شانه و بازو ممکن است محدود شود. دليل اينکه چرا برخی از 
بيماری ها و عوارض، احتمال ابتلا به شانه يخ زده را افزايش می دهند هنوز مشخص 

نيست.
شانه یخ زده چگونه تشخیص داده می شود؟
پزشک برای تشخيص شانه يخ زده اقدامات زير را انجام می دهد:

. در مورد علائمتان می پرسد و سابقه پزشکی تان را بررسی می کند.
. شانه ها و دست هايتان را معاينه می کند.

. شانه تان را در تمام جهات حرکت می دهد تا طيف حرکتی تان و دردی که داريد را 
بررسی کند. به اين نوع معاينه تعيين طيف منفعل حرکت می گويند.

. پزشک از شما می خواهد خودتان شانه تان را حرکت دهيد تا طيف فعال حرکتی تان 

را بررسی کنيد.
. اين دو نوع طيف حرکتی با هم مقايسه می شوند. افرادی که شانه يخ زده دارند در 

هر دو نوع طيف حرکتی دچار محدوديت هستند.
با اشعه ايکس هم انجام می شود تا پزشک مطمئن شود علت  . عکس برداری 
علائمی که داريد ناشی از مشکل ديگری در شانه تان نيست، مثلا آرتريت. تست های 
دقيق تر تصويری مانند ام آرآی و سونوگرافی نيز معمولا برای تشخيص شانه يخ زده 
توصيه می شوند که می توانند ديگر مشکلات مانند پارگی عضله شانه را مشخص 

کنند.
درمان شانه یخ زده چیست؟

درمان شانه يخ زده معمولا شامل روش هايی برای تسکين درد می شود تا مرحله ی 
اول اين عارضه طی شود. اگر مشکل ادامه دار شود و خودبه خود برطرف نشود، ممکن 
است به فيزيوتراپی و عمل جراحی نياز باشد تا طيف حرکتی شانه برگردد. بعضی از 

درمان های ساده شامل موارد زير هستند:
. کمپرس گرم و سرد؛ که به کاهش درد و التهاب کمک می کند.

ضدالتهاب  داروهای  مانند  می کنند؛  کم  را  التهاب  و  درد  که  داروهايی   .
غيراستروئيدی مثل ايبوپروفن و استامينوفن. ديگر داروهای ضدالتهاب هم ممکن 
است توسط پزشک تجويز شوند. در موارد شديدتر درد و التهاب ممکن است تزريق 
استروئيد تجويز شود؛ يک کورتيکواستروئيد مانند کورتيزون مستقيما به مفصل شانه 

تزريق می شود.
توسط  حرکتی  طيف  تقويت  و  کششی  تمرينات  انجام  جهت  فيزيوتراپی؛   .

فيزيوتراپيست می تواند مفيد و موثر باشد.
. تمرينات ورزشی در خانه؛ که توسط فيزيوتراپيست برنامه ريزی می شوند.

. تحريک الکتريکی عصب از طريق پوست )TENS(. استفاده از يک دستگاه 
کوچک باتری دار که با مسدودکردن تکانه های عصبی، درد را کاهش می دهد.

اگر اين راهکارهای ساده نتوانند بعد از يک سال، درد و گرفتگی شانه را تسکين 
دهند، روش های ديگر توصيه می شوند:

. دستکاری تحت بيهوشی: طی اين عمل که مانيپولاسيون نيز نام دارد بيمار 
بيهوش شده و پزشک، شانه فرد را طوری حرکت می دهد که موجب کشيدگی مفصل 

شده و دامنه ی حرکتی آن افزايش يابد. 
. آرتروسکوپی شانه: پزشک قسمت هايی از کپسول مفصل را که سفت و چسبنده 
شده اند می بُرد. اين عمل توسط ابزاری کوچک به اندازه ی يک مداد که از طريق 

برش هايی کوچک در اطراف شانه وارد می شود صورت می گيرد.
آیا شانه یخ زده قابل پیشگیری است؟

دست کم اگر بعد از هرگونه آسيبی در ناحيه شانه که حرکت را سخت و دردناک 
می کند فورا فيزيوتراپی شروع شود، احتمال شانه يخ زده را می توان به حداقل رساند.

ارتباط بین شانه یخ زده و کرونا چیست؟
هنوز شواهدی برای تائيد ارتباط علت و معلولی بين شانه يخ زده و کوويد – 19 نداريم 
اما جامعه پزشکی ارتوپدی طبق تجربياتی که طی پاندمی کرونا کسب کرده اند 
می گويند عفونت کوويد – 19 احتمالا می تواند ابتلا به شانه يخ زده را بيشتر کند، 

خصوصا با توجه به مکانيسم های ايمونولوژی هر دو عارضه. 
افرادی که دچار کوويد – 19 می شوند مکررا واکنش التهابی نسبت به اين ويروس 
نشان می دهند که می تواند علائمی در هر عضو يا سيستمی از بدن ايجاد کند، از 
جمله در سيستم عضلانی اسکلتی و همين طور در مفاصل. بنابراين ارتباط بين 
کوويد – 19 و شانه يخ زده بر اساس گزارش هايی است که تشابهاتی ميان واکنش  
التهابی در شانه يخ زده و واکنش التهابی در کوويد 19 را نشان داده اند. سلول های 

مفصل شانه ممکن است در اثر اين ويروس ملتهب شوند.

دانستنی های شانه ی منجمد؛

۷ ماده غذایی که مصرف آنها شانه یخ زده؛ علائم، عوامل خطر، پیشگیری و درمان
به نفع سلامت روده ها نیست

باکتری های مفيد موجود در روده های شما برای هضم موثر مواد غذايی لازم و 
مسئول تجزيه مواد غذايی خاصی هستند که بدن شما نمی تواند به تنهايی هضم 
کند. اين باکتری ها همچنين منجر به تقويت انرژی و سيستم ايمنی بدن می شوند 
اما مشکل اين است که گاهی اوقات عادات بد غذايی می تواند عملکرد اين 

باکتری ها را دچار مشکل کرده و کيفيت زندگی شما را کاهش دهد. 
به گزارش ايسنا، تمام مواد غذايی در نهايت در روده تجزيه می شوند و به شکل 
ساده ای وارد بدن می شوند که می تواند وارد جريان خون شده و به عنوان مواد 
مغذی در بدن ما تحويل داده شود که اين امر تنها با يک سيستم گوارشی سالم 
امکان پذير است. بنابر اعلام دفتر آموزش و ارتقای سلامت وزارت بهداشت، 
خطرناکترين غذاها که تعادل باکتری های روده را بهم زده و سلامت اين عضو بدن 

را تحت تاثير قرار می دهند شامل موارد زير هستند:
 ـدانه های با گلوتن بالا: اگرچه فيبر موجود در دانه ها عملکرد روده را بهبود 
مشکلات  برخی  به  منجر  می تواند  شده  تصفيه  دانه های  گلوتن  می بخشد، 
گوارشی شود. گلوتن به طور صحيح هضم نشده يا متابوليزه نمی شود و در نتيجه 
عوارضی مانند آلرژی يا واکنش های جانبی را به همراه دارد. مصرف بيش از حد 
گلوتن منجر به افزايش سطح التهاب می شود و اگر اين التهاب کنترل نشود، با 
بيماری های خودايمنی مانند ديابت، آرتروز، آلزايمر، لوپوس، فيبروميالژيا، ام اس و 

بيماری کرون همراه خواهد بود.
 ـگوشت قرمز: خوردن گوشت قرمز به طور منظم نه تنها خطر ابتلا به نقرس 
را افزايش می دهد، بلکه می تواند با افزايش التهاب در بدن، عملکرد روده ها را نيز 
مختل کند. گوشت قرمز در مقايسه با گوشت مرغ يا بوقلمون دير هضم است 
و می تواند منجر به التهاب شکم و نفخ شود. علاوه بر اين گوشت قرمز ميزان 

باکتری های خوب روده را کاهش می دهد و خطر ابتلا به عفونت را بالا می برد.
 ـغذاهای سرخ شده: اين غذاها که بسيار خاصيت اعتياد آور دارند، در طولانی 
مدت باعث اختلالات متابوليکی و مشکلات وزن می شوند. در کوتاه مدت عارضه 
اين نوع غذاها روده را تحريک می کنند و اسيد معده را افزايش می دهند. همچنين 
مشکلاتی از قبيل ريفلاکس ايجاد می کنند. افراد مبتلا به سندرم روده تحريک 
پذير، گاستريت و ديگر اختلالات گوارشی بايد از اين غذاها به شدت اجتناب کنند.
 ـلبنیات: در حالی که محصولات لبنی می توانند مواد مغذی مورد نياز بدن 
شما را تامين کنند، افرادی که دچار عدم تحمل لاکتوز هستند، بايد از مصرف 
آنها اجتناب کنند. چربی، لاکتوز و ساير پروتئين های لبنيات به طور مستقيم بر 
سلامت روده ها تاثير می گذارند و ميکروبيوم آنها را تغيير می دهند. لبنيات پرچرب 
همچنين منجر به التهاب و ساير مشکلات گوارشی در بدن می شوند. افراد مبتلا 
به عدم تحمل لاکتوز بايد نوع بدون لاکتوز و حاوی پروبيوتيک اين محصولات را 

انتخاب کنند.
 ـغذاهای تند: فلفل از جمله غذاهايی است که خاصيت آنتی اکسيدانی دارد 
و از شما در برابر آسيب های ناشی از راديکال های آزاد محافظت می کند. با اين 
حال مصرف بيش از حد غذاهای تند سبب التهاب جدی در پوشش معده و روده 
شما می شود و اين روند برای افرادی که مشکلات گوارشی دارند خطرناک است. 
سوزش سر دل، ريفلاکس اسيد و گاستريت از جمله علائم مصرف بيش از حد 

غذاهای تند است.
 ـقهوه و نوشابه: قهوه و سودا با افزايش ريفلاکس اسيد و التهاب روده ارتباط 
دارند. اين نوشيدنی ها با مقادير بالای شکر و مواد افزودنی، باعث اسهال و دردهای 

شديد شکمی می شوند.
 ـمواد غذایی کنسرو و پردازش شده: آنچه صنعت تمايلی ندارد که مردم بدانند 
اين است که مواد مغذی غذاهای کنسرو و پردازش شده بسيار کم هستند. در 
عوض اين غذاها سرشار از مواد افزودنی هستند که سلامت روده را تحت تاثير 
به بيماری های  ابتلا  منفی قرار می دهند. مواد افزودنی اين محصولات خطر 

متابوليک، سندرم روده تحريک پذير و انواع مختلف سرطان ها را بالا می برند.

آلرژی تابستانه چیست و چگونه
 درمان می شود؟ 

يکی از مشکلاتی که برخی افراد در فصل تابستان با آن مواجه می شوند آلرژی 
تابستانه است. 

زمانی که فصل تابستان آغاز می شود، قسمت عمده ای از پوشش گياهی زمين 
از بين می رود؛ از بين رفتن پوشش گياهی و افزايش رطوبت هوا، محيط ايده آلی 
را برای رشد قارچ ها فراهم می کند. اين نوع قارچ ها از برگ ها و گياهان مرده تغذيه 

می کنند و در اواسط فصل تابستان به حداکثر ميزان رشد خود می رسند.
گياه "راگويد" )Ragweed( يا پير بهار يکی از رايج ترين محرک های آلرژی در 
فصل تابستان است که گرده های آن می تواند هزاران متر همراه باد حرکت کند. 
گياهان ديگر مانند تاج خروس وحشی، خار روسی، درمنه و دم گربه چمنی باعث 
بروز آلرژی فصل تابستان می شوند. همچنين آلودگی هوا و گرد و غبار تابستان نيز 

باعث وخيم تر شدن علائم آلرژی اين فصل می شود.
آلرژی تابستانه چه علائمی دارد؟

علائم آلرژی تابستانه شامل آبريزش بينی، سرفه، عطسه، قرمزی چشم ها، 
خارش چشم و بينی و بروز دايره های کبود رنگ در قسمت زير چشم ها می شود. 
متخصصان ممکن است به منظور تشخيص آلرژی از آزمايش پوست استفاده 
کنند. آن ها مقدار کمی از مواد آلرژی زا را روی بازو يا کمر فرد قرار می دهند، در 
صورتی که فرد به اين مواد حساسيت داشته باشد، يک برجستگی قرمز رنگ 
پديدار می شود؛ آزمايش خون نيز می تواند به تشخيص آلرژی تابستانه کمک کند.

آلرژی تابستانه چگونه درمان می شود؟
داروهای بدون نسخه برای درمان آلرژی فصل تابستان شامل آنتی هيستامين ، 
داروهای ضد احتقان، اسپری ضد احتقان بينی، اسپری بينی کورتيکواستروئيد، 
نسخه  بدون  داروهای  اين  اگر  می شود.  بينی  شستشوی  و سرم  چشم  قطره 
مانند  داروهايی  است  ممکن  پزشکان  نکرد،  کمکی  آلرژی  علائم  تسکين  به 
حاوی  آتروونت  بينی  اسپری  و   )LTRAs( لکوترين  گيرنده  آنتاگونيست های 
ايپراتروپيوم برومايد را تجويز کنند. ايمنی درمانی نيز می تواند در اين زمينه مؤثر 
واقع شود؛ در اين روش افراد مبتلا به آلرژی دوز پايينی از مواد آلرژی زا را از طريق 

آمپول، قرص و قطره دريافت می کنند.
چگونه می توان از بروز آلرژی تابستانه پیشگیری کرد؟

برای اينکه کمتر در معرض مواد محرک آلرژی زا قرار بگيريد، چندين راه ساده 
وجود دارد. بهتر است زمانی که ميزان گرد گياهان و گرد و غبار زياد است در 
منزل بمانيد. درها و پنجره ها را ببنديد و دستگاه تهويه هوا را روشن کنيد تا مواد 
آلرژی زا از داخل منزل به بيرون هدايت شود. به منظور رها شدن از ذرات گرد و غبار 
و ديگر مواد آلرژی زا، لازم است روتختی و ملحفه های خود را با آب گرم بشوييد. 
همچنين زمانی که از بيرون به منزل می آييد، موهای خود را بشوييد، دوش بگيريد 
و لباس های خود را عوض کنيد. زمانی که منزل خود را جاروبرقی می کشيد از 
ماسک استفاده کنيد، زيرا استفاده از جاروبرقی باعث می شود مواد آلرژی زا در هوا 
پراکنده شود. علاوه بر اين سعی کنيد رطوبت منزل را بين 3۰ تا 5۰ درصد نگه 
داريد، زيرا ذرات گرد و غبار در رطوبت زنده نمی مانند؛ در زمان چمن زنی نيز از 

ماسک استفاده کنيد تا گرده چمن باعث بروز آلرژی نشود.

سلامت

محققان هشدار دادند :

بیماران دیابتی از مصرف این مسکن ها 
اجتناب کنند

محققان هشدار دادند که برخی مسکن ها، خطر نارسايی قلبی در افراد مبتلا به ديابت 
نوع ۲ را افزايش می دهند. 

به نقل از هلث، نتايج تحقيق جديد محققان دانمارکی نشان می دهد که افراد مبتلا 
التهابی  يا نوع ديگری از داروهای ضد  ايبوپروفن  به ديابت نوع ۲ در صورت مصرف 
غيراستروئيدی )NSAID( ممکن است به طور قابل توجهی با خطر نارسايی قلبی مواجه 

شوند.
بر اساس نتايج تحقيقات ارائه شده در نشست سالانه انجمن قلب و عروق اروپا در 
بارسلون، استفاده کوتاه مدت از داروهای ضد التهابی غيراستروئيدی خطر بستری شدن 
در بيمارستان به دليل نارسايی قلبی را بين بيش از 331هزار فرد مبتلا به ديابت نوع ۲ 
در دانمارک بدون هيچ مشکل قلبی قبلی 43 درصد افزايش داد. البته چنين تحقيقاتی 

مقدماتی در نظر گرفته می شود تا زمانی که در نشريه معتبری منتشر شود.
نتايج نشان داد که داروهای ضد التهابی غيراستروئيدی خطر نارسايی قلبی در افراد 
ديابتی نوع ۲ با 8۰ سال سن يا بيشتر )78درصد( همچنين با سطح قند خون بالا 
)68درصد( را بيشتر می کند. کسانی که قبلا از داروهای ضد التهابی غيراستروئيدی 
استفاده نکرده بودند بدترين واکنش را نشان دادند و خطر نارسايی قلبی آنان تقريباً سه 

برابر  بود.
دکتر اندرس هولت، متخصص قلب و عروق در بيمارستان دانشگاه کپنهاگ دانمارک 
و محقق ارشد اين مطالعه گفت: »با توجه به استفاده بسيار مکرر و ارتباطی که حتی 
با مصرف کوتاه مدت از داروهای ضد التهابی غيراستروئيدی وجود دارد معتقديم که 

می توانيم اين نگرانی  را توجيه کنيم«.
دکتر يوجنيا جيانوس، مدير سلامت قلب زنان در بيمارستان لنوکس هيل در شهر 
نيويورک گفت: داروهای ضد التهابی غيراستروئيدی قبلًا با افزايش اندک خطر نارسايی 
قلبی در ميان جمعيت عمومی به ويژه برای افراد با مشکلات قلبی پيشين مرتبط بوده 

است.
جيانوس، يکی از اعضای شورای پيشگيری از بيماری های قلبی عروقی کالج آمريکايی 
قلب و عروق می گويد: »مسلماً در بيمارانی که قبلًا دچار نارسايی قلبی بودند خطر 
بيشتری وجود دارد«. جيانوس توضيح داد که ديابت نوع ۲ به تنهايی خطر نارسايی قلبی 
را افزايش می دهد احتمالًا به اين دليل که قند خون بالا سلول های عضلانی قلب را مختل 
می کند. جيانوس در مورد ديابت نوع ۲ گفت: »حتی در صورت عدم انسداد در عروق 
کرونر يا حتی بدون کاهش عملکرد پمپاژ قلب، اين افراد همچنان در معرض خطر ابتلا 

به نارسايی قلبی هستند«.
هولت و گروه وی برای اينکه دريابند آيا استفاده از داروهای ضد التهابی غيراستروئيدی 
خطر نارسايی قلبی را در ميان ديابتی ها بيشتر می کند يا خير، ثبت های پزشکی دانمارک 
را بررسی کردند تا افراد مبتلا به ديابت نوع ۲ را بين سال های 1998 تا ۲۰۲1 شناسايی 
کنند سپس  افرادی که قبلًا مبتلا به نارسايی قلبی تشخيص داده شده بودند همچنين 
التهابی  از داروهای ضد  به  دليل يک وضعيت پزشکی طولانی مدت  افرادی که قبلًا 
غيراستروئيدی استفاده می کردند را از مطالعه حذف کردند. حدود يک نفر از 6 بيمار 
شرکت کننده در اين مطالعه، در طول يک سال پس از تشخيص ديابت نوع ۲ حداقل 
يک داروی ضد التهابی غيراستروئيدی برای وی تجويز شده بود؛ ايبوپروفن بيشترين 
استفاده را داشت و در 1۲ درصد از بيماران ديابتی تجويز شده بود. شايع ترين مورد بعدی 

ديکلوفناک بود که حدود 3درصد از بيماران از آن استفاده می کردند.
نتايج اين مطالعه نشان داد که هر دوی اين داروهای ضد التهابی غيراستروئيدی با 
افزايش خطر بستری شدن در بيمارستان به دليل نارسايی قلبی در ميان ديابتی ها مرتبط 
بودند. با اين حال، نارسايی قلبی با استفاده از داروهای ضد التهابی غيراستروئيدی در 
افراد مبتلا به ديابت که بيماری آنان به خوبی کنترل شده و در افراد با سطح قند خون 
طبيعی مرتبط نبود. جيانوس گفت: داروهای ضد التهابی غيراستروئيدی عمدتاً با ايجاد 
احتباس مايعات، خطر نارسايی قلبی را افزايش می دهند. اين امر حجم خون را افزايش 
می دهد و نيازهای بيشتری را به قلب تحميل می کند. دکتر گرگ فونارو، رئيس موقت قلب 
و عروق در دانشگاه کاليفرنيا، لس آنجلس )UCLA( گفت: اين داروها بر پوشش رگ های 

خونی تأثير می گذارند که به افزايش فشار خون معروف است.
به گفته پزشکان، بيماران ديابتی نوع ۲ بايد قبل از مصرف هر گونه داروی ضد درد با 

پزشک خود مشورت کنند.
انواع ديگر داروهای ضد درد به ويژه استامينوفن )تيلنول( برای اين افراد بی خطر است.

فونارو می گويد: به نظر نمی رسد داروهای حاوی استامينوفن خطر نارسايی قلبی 
مرتبطی داشته باشند به همين دليل برای تسکين درد و کاهش تب، استامينوفن به 

داروهای ضد التهابی غير استروئيدی ترجيح داده می شود.



شنبه-5 شهریور ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 45566 اجتماعی

معاون خدمات زائرین مسجد مقدس جمکران عنوان کرد:

همدلی مردم و مسئولین لازمه میزبانی 
شایسته از زائران اربعین

رئيس ستاد مناسبت های ويژه مسجد مقدس جمکران گفت: ميزبانی از زائران 
حسينی همانند کشور عراق، می بايست در ميان شهروندان قمی هم فرهنگ سازی 
شود تا بتوانيم به صورت جمعی ميزبان شايسته ای برای زائران شهر کريمه اهل 

بيت)س( باشيم. 
ابراهيم صدوقی با اشاره به اينکه در ايام اربعين مسجد مقدس جمکران ميزبان خيل 
کثيری از زائران حسينی است، اظهار کرد: ستاد مردمی اربعين حسينی استان قم در 
شبستان امام حسن عسکری)ع( مسجد مقدس جمکران از زائران ايرانی و غيرايرانی 

پذيرايی کرده و خدمات مورد نياز را در حد توان ارائه خواهند کرد. 
وی ادامه داد: کميته های ستاد مناسبت های مسجد مقدس جمکران در کنار کميته 
های ستاد مردمی اربعين حسينی استان قم افتخار ميزبانی از زائران حسينی را دارند 
که اميدواريم با تعامل و هم افزايی بتوانيم در اولين عمود زيارت اربعين در قم خدمات 

شايانی را به عاشقان حسينی ارائه دهيم. 
رئيس ستاد مناسبت های ويژه مسجد مقدس جمکران با اشاره به اينکه امسال زائران 
زيادی از کشورهای پاکستان، افغانستان و... و ايرانی هايی که از شرق کشور عازم عراق 
هستند در شهر قم توقف خواهند داشت، گفت: ميزبانی از زائران حسينی همانند 
کشور عراق، می بايست در ميان شهروندان قمی هم فرهنگ سازی شود تا بتوانيم به 

صورت جمعی ميزبان شايسته ای برای زائران شهر کريمه اهل بيت)س( باشيم. 
صدوقی افزود: دستگاه های استان نيز به عنوان پشتيبانی از مسجد مقدس جمکران 
و ستاد مردمی اربعين حسينی فعاليت های خوبی دارند و اين ميزبانی بزرگ جز با 

همدلی مردم و مسئولين در شهر قم امکان پذير نيست. 
وی از ايجاد امکان مشارکت مردم در پذيرايی و خدمات دهی به زائران اربعين در 
مسجد مقدس جمکران خبر داد و ابراز کرد: خيرين و بانيانی که می توانند چه به 
صورت نقدی و چه به صورت ارائه خدمات افتخاری به هر چه باشکوه تر برگزار شدن 
اين ميزبانی کمک کنند می توانند کمک های نقدی را با هر توان مالی از طريق شماره 
حساب 76۲6۲6۲617 و شماره کارت 61۰4337664۲8۰797 بانک ملت به نام 
مسجد مقدس جمکران واريز و يا با شماره تماس 37۲53331 با پيش شماره ۰۲5 

مديريت پشتيبانی مسجد مقدس جمکران تماس بگيرند. 
صدوقی با بيان اينکه معاونت فرهنگی مسجد مقدس جمکران نيز در اين ايام با 
رويکرد بين المللی به نشر و تبليغ معارف مهدوی می پردازد گفت: برنامه ريزی شده 
تا از ظرفيت اساتيد زباندان که در حوزه مهدويت به صورت تخصصی فعاليت کردند 
استفاده شده و جلسات سخنرانی و حلقه های معرفت برای زائران غير ايرانی نيز در 

ايام اربعين برقرار شود. 
وی در پايان خاطرنشان کرد: اين خدمات از 1۰ شهريور الی 1۰ مهر ماه به صورت 
شبانه روزی در مسجد مقدس جمکران به زائران اربعين در مسير رفت و بازگشت زائرين 

ارائه خواهد شد.
 

مدیرعامل آبفای استان قم:  همزمان با هفته دولت

۲0 پروژه آبرسانی در قم به بهره برداری می رسد
مديرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم از بهره برداری از ۲۰ پروژه آبرسانی در 
بخش های شهری و روستايی با اعتباری افزون بر 475 ميليارد ريال در هفته دولت خبر 

داد. 
حسن بختياری با گراميداشت هفته دولت و بزرگداشت ياد و خاطره شهيدان رجايی 
و باهنر با اشاره اقدامات انجام شده در راستای آبرسانی به مناطق استان اظهار داشت: 
با وجود کمبود در استان به ويژه در ماه های اخير تمام سعی خود را با اقدامات فنی و 
مهندسی به کار بستيم تا با کمترين مشکل در زمينه آبرسانی به مردم شريف استان 

مواجه شويم.
مديرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم در ادامه به تشريح برخی از پروژه های 
آبرسانی شهری قابل بهره برداری در هفته دولت اشاره و خاطرنشان کرد: اصلاح و رفع 
نشتی سربندهای خط  انتقال 15 خرداد، جا به جايی و حفر دو چاه جديد، جا به 
جايی و حفر يک چاه جديد در داخل شهر و بهسازی 4 حلقه چاه قديمی از جمله 

اين پروژه ها است.
وی تعويض شيرآلات خط انتقال، احداث مترمکعبی مخزن  5۰۰ و کيلومتر خط 
انتقال  شهر دستجرد و اصلاح و توسعه شبکه آبرسانی شهرهای قنوات، جعفريه، 
سلفچگان و کهک را از ديگر پروژه های قابل بهره برداری در هفته دولت برشمرد و يادآور 
شد: طرح اصلاح شبکه آبرسانی شهر کهک در راستای کاهش هدر رفت آب از ديگر 

پروژه های مؤثر بوده به اجرا رسيده است.
بختياری در ادامه به پروژه های آبرسانی روستايی قابل افتتاح در هفته دولت اشاره و 
خط انتقال مجتمع قمرود، مخزن 1۰۰۰ مترمکعبی قمرود و خط انتقال روستای تيره 

را از جمله اين پروژه ها اعلام کرد.
وی اصلاح شبکه آبرسانی روستای خرم آباد، لايروبی قنات روستای فردو، بهسازی 
لايروبی چشمه روستای چشمه شور، اصلاح خط انتقال روستای ابرجس و اصلاح 
شبکه روستاهای فاقد دهياری بخش خلجستان، جعفرآباد و سفلچگان را از ديگر 
پروژه هايی برشمرد که در ماه های اخير به انجام رسيده و در هفته دولت به بهره برداری 

می رسد.
 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم:

1۲ پروژه برق رسانی هفته دولت 
به بهره برداری می رسد

مديرعامل شرکت توزيع نيروی برق استان از بهره برداری از 1۲ پروژه صنعت برق قم 
بااعتباری بالغ بر 18 ميليارد ريال خبر داد. 

مهندس مهدی آهنين پنجه از بهره برداری از 1۲ پروژه صنعت برق قم همزمان با هفته 
دولت خبر داد و گفت: احداث خطوط فشار ضعيف هوايی و شبکه روشنايی معابر به 
طول 3۰۰ متر در شهر قنوات  محدوده سراجه و احداث  يک دستگاه پست  فشار 

متوسط هوايی در بلوار همت شهر دستجرد از جمله اين پروژه ها است.
وی احداث خطوط فشار متوسط هوايی در بلوار جمهوری اسلامی محدوده انسجام 
به طول يک هزار و 1۰۰ متر، احداث يک دستگاه پست فشار متوسط هوايی در کوچه 
11 بلوار غدير، احداث 15۰ متر خطوط فشار ضعيف هوايی و شبکه روشنايی در 
خيابان انسجام، احداث 13۰ متر شبکه فشار ضعيف هوايی در بلوار امين و احداث 
شبکه فشار ضعيف هوايی و شبکه روشنايی معابر در کوچه 5۰ بلوار جمهوری اسلامی 

را از ديگر پروژه های شرکت توزيع نيروی برق قم در هفته دولت برشمرد.
مديرعامل شرکت توزيع نيروی برق قم همچنين خاطرنشان کرد: در اين هفته از يک 
دستگاه پست فشار متوسط زمينی در کوچه 3 خيابان 19 دی، 4 هزار و ۲۰۰ متر 
خطوط فشار ضعيف هوايی و شبکه روشنايی معابر در خيابان بيطرفان 19 دی،   يک 
هزار و 7۰۰ متر  شبکه فشار متوسط زمينی در محدوده علی آباد، يک دستگاه پست 
فشار متوسط هوايی در کوچه 1۲ بلوار خداکرم و پست فشار متوسط هوايی در خيابان 

سجاد بلوار فردوسی  بهره برداری می شود.
وی در پايان يادآور شد: در مجموع در هفته دولت سال جاری 1۲ پروژه برق رسانی با 

اعتباری بالغ  بر 18 ميليارد و 3۰۰ ميليون ريال به بهره برداری خواهد رسيد.
 

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم  خبرداد:

افتتاح پروژه  های آبخیزداری با اعتبار 
15میلیارد تومان 

مديرکل منابع طبيعی و آبخيزداری استان قم از افتتاح 5 پروژه آبخيزداری به مناسبت 
هفته دولت خبرداد و گفت: چهار مورد از اين پروژه ها به احداث بند در حوزه های آبخيز 
خديجه خاتون، محمودآباد، وزوا و ونارچ اختصاص دارد و يک پروژه نيز مديريت هرزآب 

است. 
 محمد شعاعی در گفت وگويی  اظهارداشت: يکی از پروژه ها، مديريت هرزاب با 
احداث چاله های فلسی در اراضی شيبدار است که با ۲7۰ ميليون تومان اعتبار در 

مساحتی بيش از دو هزار و 45۰ هکتار عمليات  اجرايی دنبال شد.
شعاعی از احداث بند سنگ ملات و تورکينست با عنوان چالاب در حوزه آبخيز 
خديجه خاتون ياد کرد و گفت: اين پروژه نيز يک ميليارد و 198 ميليون تومان هزينه 

داشته و حجم آن حدود ۲3 هزار و 665 متر مکعب است.
وی با اشاره به گابيون بندی حوزه آبخيز محمودآباد با حجم 615 متر مکعب و اعتبار 
51۲ ميليون تومان گفت: بند سنگ و ملات حوزه آبخيز وزوا منطقه انجيله نيز با 374 

ميليون تومان اعتبار و حجم هزار و ۲۰۰ متر مکعب احداث شده است.

استاندار قم:

نظام مسائل اجتماعی بدون شبکه مردمی 
حل نخواهد شد

استاندار قم گفت :نظام مسائل اجتماعی بدون شبکه مردمی حل نخواهد شد و 
جايگاه اساسی که بايد به مسائل اجتماعی ورود کند، حوزه علميه می باشد. 

سيد محمد تقی شاهچراغی در نشست اعضای ستاد شناسائی، پيشگيری و درمان 
آسيب های اجتماعی جامعه استان قم، گفت: اگر قرار است اين مملکت به جايی برسد 

قطعا به واسطه روحانيت است.
استاندار قم با اشاره به راه اندازی ستاد شناسائی، پيشگيری و درمان آسيب های 
اجتماعی جامعه در حوزه افزود: اتفاق خوبی که افتاده راه اندازی اين ستاد از باب اين که 

از درون حوزه شکل گرفته بسيار مبارک است.
وی بيان داشت: هر شخص بايد تکليفش راجع  به انقلاب اسلامی مشخص باشد. اين 
ستاد بايد مابه ازای بيرونی داشته و مبانی سياست ها راهبردها مشخص و مدل مفهومی 

و ساختاری داشته باشد.
شاهچراغی با بيان اين که نظام مسائل اجتماعی بدون شبکه مردمی حل نخواهد شد 
و جايگاه اساسی که بايد به مسائل اجتماعی ورود کند، حوزه علميه می باشد، گفت: 
اين ستاد قدرتمند است، چرا که همچنان در جامعه، روحانی فاضل عالم دلسوز پای کار 

جايگاه اجتماعی خودش را دارد و مردم هم قبولش دارند.
وی در ادامه به اهميت شهر قم به عنوان يک جهان شهر مذهبی، مرکز انقلاب و 
خاستگاه انقلاب و تراز انقلاب، تز انقلاب، اشاره و تاکيد کرد: کليه دستگاه های اجرايی 
استان، بايد از ظرفيت حوزه علميه در خصوص پيشگيری از آسيب های اجتماعی 

استفاده داشته باشند.
شاهرچراغی در ادامه با طرح اين سوال که ما چگونگی می توانيم ظرفيت حوزه را در 
ستاد پيشگيری از آسيب های اجتماعی اجرايی کنيم، از اعلام آمادگی استانداری با 
حوزه علميه در مواردی مثل طرح امين خبر داد و افزود: ما می توانيم بستر استفاده را 

برای حوزه های علميه برادران و خواهران در استان فراهم می کنيم.
استاندار قم با اشاره به مشخص شدن بُعد مبانی آموزشی در دستگاه ها و ورود با قدرت 
اين ستاد در موارد آموزش در خصوص آسيب های اجتماعی بيان داشت: اگر در اين 
موارد اين ستاد، طرح ميدانی داشته باشند به صورت جدی حمايت خواهيم کرد و بر اين 
باوريم در تمامی زمينه ها مثل ترک اعتياد، ايجاد اشتغال، پيشگيری از طلاق ازدواج و... 
بايد کار عملياتی انجام شود و هر طرح عملياتی و اجرايی که نياز به کمک داشته باشد 

استانداری مقدمات آن را انجام خواهيم داد.
وی موافقت کرد که 13 کارگروه اين ستاد در کارگروه های استانداری با يک همسويی و 
اتفاق نظر کار را دنبال کنند و دبير اين ستاد در هيئت انديشه ورز و کارگروه های تخصصی 

استانداری، حضور داشته باشد.
 

آیت الله اعرافی  دردیدار سردار موحد فرمانده سپاه قم خواستارشد:

استفاده از ظرفیت مساجد برای مقابله با 
آسیب های فرهنگی و اجتماعی 

مدير حوزه های علميه بر استفاده همه جانبه از ظرفيت مساجد در محلات به عنوان 
پايگاه اصلی مقابله با آسيب های فرهنگی و اجتماعی تأکيد کرد. 

سردار محمدرضا موحد فرمانده سپاه قم به همراه سردار مهدی کبيری پور جانشين 
خود با آيت الله عليرضا اعرافی مدير حوزه های علميه و امام جمعه قم ديدار و گفت وگو 

کرد.
فرمانده سپاه استان در اين ديدار به ارائه گزارشی از فعاليت های قرارگاه 19 دی قم 

پرداخت و شناسنامه اطلس آسيب ها و مسائل قم را به امام جمعه قم ارائه کرد.
آيت الله اعرافی در اين ديدار با تأکيد بر استفاده همه جانبه از ظرفيت مساجد در 
محلات به عنوان پايگاه اصلی مقابله با آسيب های فرهنگی و اجتماعی گفت: رفع 
محروميت و تقويت اعتقادات و باورهای مردم موضوع مهمی است که بايد با مشارکت 

مجموعه های فرهنگی در مساجد دنبال شود.
وی عنوان کرد: مسئولان فرهنگی بايد برای اجرای فعاليت های گسترده تربيتی، 

فرهنگی و اجتماعی در سطح مدارس با آموزش و پرورش مشارکت کنند.
مدير حوزه های علميه استفاده از ظرفيت نخبگان دانشجويی و گروه های فرهنگی 
فعال در دانشگاه ها برای کمک به رفع و کاهش آسيب های فرهنگی و اجتماعی را 
مورد تأکيد قرار داد و افزود: برنامه ريزی برای تقويت بنيه فرهنگی و اعتقادی اتباع در 
سطح محلات با استفاده از ظرفيت علما و کارشناسان خود اتباع ضرورت بسياری دارد و 

می تواند برخی از مشکلات شهر را رفع کند.
 

مدیرکل بیمه سلامت استان قم:

۸5 هزار نفر در قم تحت پوشش
 پزشک خانواده هستند

 مديرکل بيمه سلامت استان قم گفت: 85 هزار و 476 بيمه شده اين استان در طرح 
بيمه سلامت همگانی تحت پوشش طرح پزشک خانواده هستند. 

محمدرضا فخاريان قمی در گفت وگويی افزود: جمعيت بيمه شده در صندوق بيمه 
سلامت همگانی، 3۲1 هزار و37۲ نفر است که بايد تحت پوشش پزشک خانواده باشند.
وی اضافه کرد: در حالی که از اين تعداد، 85 هزار و 476 بيمه شده منتسب به پزشک 

خانواده است و جمعيت غيرمنتسب نيز ۲35 هزار و 9۰3 نفر هستند.
وی با اشاره به علت غيرمنتسب بودن بخشی از اين جمعبت به پزشک خانواده، 
ادامه داد: جمعيت غيرمنتسب کسانی هستند که در سال های گذشته در صندوق 
بيمه سلامت همگانی ثبت نام کرده اند، ولی نشانی يا تلفن درست نداده اند تا به پزشک 

خانواده ارجاع شوند.
فخاريان قمی از بيمه شده های صندوق سلامت همگانی درخواست کرد: نشانی محل 
سکونت و شماره تلفن خود را به درستی در سايت بيمه ايران ثبت نمايند و يا با مراجعه به 

دفاتر پيشخوان خدمات دولت، نشانی و شماره تلفن را ارائه دهند.
به گفته وی، در صورتی که نشانی بيمه شده ها صحيح نباشد،  ممکن است پزشک 

خانواده ای که تعيين می شود خيلی دورتر از محل سکونت آن ها باشد.
وی با بيان اين که 9۲ پزشک در طرح پزشک خانواده مشارکت دارند، گفت: آشنايی 

بين پزشک، خانواده و سابقه بيماری از مزيت های طرح پزشک خانواده است.
مديرکل بيمه سلامت قم خاطرنشان کرد: بيمه شده ها می توانند با شماره گيری 

#166*، از تاريخ اعتبار بيمه و پزشک خانواده خود مطلع شوند.
 

توسط کمیته امداد استان قم انجام شد:

حامیان شاخص و مؤثر طرح اکرام ایتام و 
محسنین تجلیل شدند

کميته امداد استان قم از 13 حامی شاخص و مؤثر طرح اکرام ايتام و محسنين که 
بيشترين فعاليت و خدمات مؤثر را برای اين فرزندان داشته اند تجليل کرد. 

محسن مسعوديان راد، مديرکل کميته امداد استان قم روز پنجشنبه سوم شهريورماه 
در مراسم تکريم حاميان طرح اکرام ايتام و محسنين اين نهاد در استان قم که با حضور 
مديران اين نهاد و حاميان شاخص و مؤثر استان برگزار شد با اشاره به آيه شريفه تعاونوا 
علی البرّ و التّقوی و آموزه های دينی درباره رسيدگی به ايتام گفت: همگانی شدن 
فرهنگ خير و احسان گام نخست ظهور ولی خدا است. وی با بيان اينکه زندگی ايتام 
و فرزندان محسنين بايد تحرک، پويايی و شکوفايی داشته باشد ادامه داد: کميته امداد 
استان قم مصمم است در گام دوم انقلاب اين رسالت خطير را به نحو احسن به سرانجام 
برساند. مسعوديان راد، با تأکيد بر اينکه نگاه کميته امداد به ايتام و فرزندان محسنين، 
يک نگاه فرهنگی و اعتقادی است گفت: با هم انديشی حاميان شاخص و مؤثر اين نهاد، 

تلاش خواهيم کرد ساختار فکری، انديشه و سبک زندگی آنها تغيير کند.
 

مدیرکل انتقال خون استان قم :

اهدای خون در قم 10 درصد افزایش یافت
مديرکل انتقال خون استان قم گفت: نزديک به 18 هزار نفر از ابتدای امسال تا پايان 
مرداد ماه در قم موفق به اهدای خون شدند که اين مقدار نسبت به مدت مشابه سال قبل 

حدود 1۰ درصد افزايش را نشان می دهد. 
مرتضی نوريان در گفت و گويی ابراز داشت: طی مدت مذکور، ۲5 هزار و 5۲7 هزار 

واحد خون و فرآورده های آن به مراکز درمانی استان قم ارسال شده است.
وی ادامه داد: بر اساس آمار فوق در هر 1۰ دقيقه يک واحد خون يا فرآورده های آن به 

بيماران نيازمند تزريق شده است.

آيت الله نوری همدانی از مراجع تقليد گفت: خدمت به مردم  بسيار مهم 
است اکنون آنان از گرانی در مضيقه هستند و بايد کاری کرد آنان در رفاه 

باشند.
آيت الله حسين نوری همدانی روز چهارشنبه در ديدار استاندار قم با وی 
به مناسبت آغاز هفته دولت اظهار داشت: فقر، ظلم و جهل ذلت است و بايد 

شاهد عدل در جامعه باشيم و همه از زندگی مرفهی برخوردار باشند.
وی افزود: فقر مردم بايد مرتفع شود ، در استان قم و روستاها و شهرهای آن 

نبايد فقر، ظلم و جهل وجود داشته باشد.
وی گفت: قم  غير از شهرهای ديگر است چرا که حرم اهل بيت)ع( است 
و مردم قم سابقه بسيار روشنی در ارتباط با خاندان عصمت و طهارت)ع( 

داشته اند.
باید به سمتی برویم که فردی بدون خانه در قم نباشد 

اين مرجع تقليد گفت: دنيا به قم نظر دارد چون علما در اين شهر قيام و 
فرهنگ خاصی ايجاد کردند لذا مسووليت مديران سنگين است که عظمت 
آن  را نگه دارند تا هر کسی وارد قم شد ببيند در مرکز انقلاب چقدر تحويل و 

تغيير رخ داده شده است.
آيت الله نوری همدانی اظهار داشت: يکی از مشکلات مردم مساله مسکن 

است ، بايد به سمتی برويم که فردی بدون خانه در قم نباشد.
وی تاکيد کرد: وقتی رسانه های خارجی معاند را رصد  می کنيم همه در 
مورد مملکت و مردم حرف می زنند،  در صدا و سيما که از بيت المال ارتزاق 

می  کند نبايد شاهد تبليغات شامپو و فرش باشيم. 
وی گفت: خدمت به مردم  بسيار مهم است اکنون آنان از گرانی در مضيقه 

هستند و بايد کاری کرد آنان در رفاه باشند.
اين مرجع تقليد با تاکيد بر اين که بايد ريشه گرانی را پيدا کرد گفت: آمريکا 

و صهيونيست کاری کردند اقتصاد  ما را به سمت دلار برود.
استاندار: دولت در يکسال گذشته پشتيبانی بودجه ای خوبی از قم داشته 

است
استاندار قم نيز دراين ديدار گفت: دولت در يکسال گذشته پشتيبانی های 
بودجه ای خوبی از قم داشته است و ارقامی که توافق کرديم را گرفته و بخشی 

ديگر را تا آخر شهريور خواهيم گرفت. 
سيد محمد تقی شاهچراغی اظهار داشت: تقريبا نزديک به 1۰ ماه است در 
قم مشغول به کار شده ام  و اولين وظيفه خود را حضور در بين مردم می دانم.
وی ادامه داد: در اين  مدت بدون استثنا همه روزهای هفته به شکلی ارتباط 
مردمی برقرار کرده ايم که حتی در ايام تعطيل نيز اين ارتباط وجود داشته 

است.
وی گفت: اکنون دقيق می دانيم چه موضوعاتی را مردم  با ما مطرح کرده 
اند و زمان بندی کرديم  چقدر از مشکلات رفع شده يا حل آن ها در حال 
انجام  است و اگر مشکلی حل نشد به مردم اطلاع رسانی می کنيم که به چه 
علت بوده است. شاهچراغی افزود: در موضوع مسکن 1۲8 هزار نفر در قم 
برای نهضت ملی مسکن ثبت نام کردند که از اين تعداد 9۲ هزار نفر واجد 
شرايط شده و نزديک به 5۰ هزار نفر تکليف شدند و زمين و قرارداد ساخت 
آن ها تامين شد. استاندار قم افزود: عموم روستاهای قم گرفتار مشکل آب 
شرب از نظر کميت و کيفيت آب بودند و تلاش و پيگيری شد و تا 1۰ روز ديگر 
۲5 روستا از آب شيرين شهری قم بهره مند می شوند و برخی قنوات احيا و 

لايروبی شده است.
وی بيان کرد: در موضوع جاده ها متاسفانه در جاده های بين شهری قم و 
شهرهای اطراف کيفيت نامناسبی را شاهد بوديم و تصادف های فراوان منجر 
به فوت رخ می داد اکنون احداث جاده دوم بين کهک و پرديسان شروع شده 
و  تعريض 6 متری جاده ای در منطقه دستجرد بين قم و تفرش در حال انجام 

است.
شاهچراغی افزود: در يک سال گذشته هشت هزار ميليارد تومان تسهيلات 
بانکی به واحدهای صنعتی و کشاورزی استان قم اعطا شده که نسبت به 

مدت مشابه آن سه برابر شده است.
وی همچنين عنوان کرد: دغدغه علما و مراجع، عفاف و حجاب در قم 

است که در اين زمينه از خود دولت آغاز کرديم.
وی ادامه داد: موضوع نماز در ادارات و عفاف و حجاب کارکنان دولت بسيار 
بهبود يافته و وضعيت ادارات در پاسخگويی و خدمت رسانی نسبت به گذشته 

تفاوت کرده است.

آیت الله نوری همدانی دردیدار استاندارقم:

مردم از گرانی در مضیقه هستند

توليت حرم حضرت معصومه )س( گفت: يادواره های 
شهدا که به برکت و به ياد قيام و جهاد شهيدان برگزار 
می شود؛ خون تازه ای در رگ های جامعه جاری می کند.

آيت الله سيد محمد سعيدی شامگاه پنجشنبه در يادواره 
در  ارتش جمهوری اسلامی که  پدافند هوايی  شهدای 
سالن همايش مرکز فقهی ائمه اطهار )ع( برگزار شد اظهار 
داشت: تقدير از خانواده های معظم شهدا يک کار شکلی و 

نمادين نيست، بلکه اقدامی راهبردی و قرآنی است.
توليت حرم مطهر حضرت معصومه )س( گفت: خداوند 
در قرآن تاکيد می کند کسانی که در راه احيای امر الهی 
مرده  کردند  تقديم  را  خود  جان  مسير  اين  در  و  جهاد 
نيستند، بلکه اين افراد زنده هستند و در عين حال زنده 

کننده نيز می باشند.
امام جمعه قم تصريح کرد: يادواره های شهدا که به برکت 
و به ياد قيام و جهاد شهيدان برگزار می شود؛ خون تازه ای 

در رگ های جامعه جاری می کند.
وی افزود: سيدالشهدا را ثارالله ناميده اند و دشمنان اين 
خون را ريختند تا ياد اهل بيت از جهان برود اما با وجود 
امروز کسی  يزيديان در ميدان جنگ؛  پيروزی ظاهری 
از آنان اثری نمی بيند ولی همگان مشاهده می کنند که 
جايگاه امام حسين )ع( چقدر در دنيا رفيع است و حتی 
خاک کربلا نيز به واسطه منصوب بودن به امام حسين )ع( 

دارای ارزش و مقام است.
وی ادامه داد: تجليل از شهدا و خانواده شهدا نمادين 

نيست، بلکه دل های ملت ايران با شهدا گره خورده و هيچ 
گاه آنان را فراموش نمی کنند.

امام جمعه قم گفت: دشمنان ابتدای پيروزی انقلاب 
اسلامی به اين امر دلبسته بودند که ارتش در کشور شکل 
نگيرد و ملت ايران نيز تجربه تشکيل نيروهای نظامی را 
نداشتند که به همت مردم و باقی مانده آن افراد خالصی 
که در ارتش بودند اين نهاد نظامی باقی ماند و در کنار ملت 

ايستاد و افتخار آفرينی کرد.
آيت الله سعيدی بيان داشت: امروز ارتش کنار سپاه و 
ساير نيروهای مسلح است و اين ملت تا تحقق حکومت 
جهانی امام زمان )عج( متحد در کنار هم خواهند ايستاد و 

از امانت شهدا حراست می کنند.

تولیت حرم حضرت معصومه )س(:

یادواره های شهدا خون تازه ای در رگ های جامعه جاری می کند

فرمانده نيروی پدافند هوايی ارتش جمهوری اسلامی ايران گفت: پهپادهای ارتش 
امروز مسلح هستند و رادارهای بومی با برد 3 هزار کيلومتری داريم.

اميرعليرضا صباحی فرد شامگاه پنجشنبه در ياداره شهدای نيروی پدافند هوايی ارتش 
جمهوری اسلامی که در سالن همايش مرکز فقهی ائمه اطهار )ع( برگزار شد در سخنانی 
اظهار داشت: وقتی انقلاب اسلامی ايران به پيروزی رسيد، دشمنان انقلاب و استکبار به 
اين دليل که تصور می کردند ارتشی در کشور باقی نمانده که بتواند از کشور دفاع کنند، 

جنگ را بر ما تحميل کردند.
فرمانده نيروی پدافند هوايی ارتش گفت: دشمنان تصور می کردند که تجهيزات باقی 
مانده ارتش از زمان دوره طاغوت وابسته به کشورهای خارجی است و ايرانی ها بعد از 
انقلاب اسلامی امکان استفاده از اين ابزارها را ندارند، اما به همت ارتشی ها و نيروهای 

مسلح کشور اين تجهيزات با هوش جوانان ايرانی عليه آنان در جنگ استفاده شد.

امير صباحی فرد افزود: 6۰۰ بيان از سوی رهبر معظم انقلاب در خصوص پدافند 
هوايی وجود دارند و اين امر نشان از اهميت کار در اين بخش است.

وی تصريح کرد: اگر دشمنان می توانستند به آسمان ايران تجاوز و تعدی کنند؛ تاکنون 
اين کار را انجام می دادند اما اگر نتوانستند دست به اين اقدام بزنند به دليل توان بالای 

بازدارنده پدافند هوايی ارتش است.
فرمانده نيروی پدافند هوايی ارتش با بيان اينکه امروز هيچ سامانه ای در پدافند هوايی 
ارتش غير بومی نيست افزود: در زمينه ساخت تجهيزات پدافندی و راداری هيچ مشکلی 

نداريم و گره ی در اين بخش وجود ندارد.
امير صباحی فرد با اشاره به برگزاری رزمايش پهپادی ارتش در ديروز و امروز در کشور 
بيان داشت: دشمنان فکر نمی کردند نيروی بازدارندگی ما به مرحله ای برسد که اجازه 

ورود هيچ متجاوزی از هيچ مسيری را به آنان ندهيم.
وی افزود: اگر پرنده ای از دشمن قصد تجاوز به مرزهای کشور داشته باشد با پاسخ 
کوبنده پدافند هوايی ارتش مواجه می شوند و ما بارها به قلب سياه دشمن فراتر از آسمان 

ايران اسلامی حمله کرديم و دشمنان بر اين امر واقف هستند.
فرمانده نيروی پدافند هوايی ارتش ابراز داشت: در رزمايش پهپادها چندين اقدام 

مبتکرانه که برخی در دنيا بی سابقه بوده تمرين شد.
امير صباحی فرد تصريح کرد: پهپادهای ارتش جمهوری اسلامی امروز مسلح هستند و 

آن هم با سرعت هايی که ما نياز داريم.
وی ادامه داد: رادارهای با برد 3 هزار کيلومتر داريم و برد سامانه های درگيری ما نيز به 

بالای 3۰۰ کيلومتر رسيده است.
اين  نيروی پدافند هوايی ارتش  اينکه  بيان  با  نيروی پدافند هوايی ارتش  فرمانده 
اطمينان را می دهد که تا آخرين قطره خون در دفاع از آرمان ها امام و شهدا در صحنه 
حضور دارد افزود: دشمن نبايد دچار اشتباه محاسباتی شود و گرچه احتمال بسيار 

ضعيف دارد که به نحوی وارد کشور شود اما خروج آنان ديگر دست خودشان نيست.

امیر صباحی فرد در یاداره شهدای نیروی پدافند هوایی ارتش درقم:

دشمن وارد آسمان ایران شود حتما ساقط می شود

سخنگوی ارشد نیروهای مسلح:

دشمن امروز باورهای دینی مردم و جوانان را نشانه گرفته است
که  نيروهای مسلح گفت: جنگی  ارشد  سخنگوی 
امروز دشمنان پيش رو گرفته اند جنگ ناجوانمردانه ای 
انقلاب  و  اسلام  دين  برای  تهديد  بزرگترين  و  بوده 
اسلامی است چراکه اعتقادات و باورهای دينی مردم و 

جوانان را نشانه گرفته اند. 
سردار ابوالفضل شکارچی، سخنگوی ارشد نيروهای 
مسلح، شامگاه يکم شهريور ماه در مراسم گراميداشت 
5۰۰ شهيد گردان امام سجاد )ع( که در حسينيه امام 
خامنه ای گلزار شهدای علی بن جعفر )ع( برگزار شد، 
عنوان کرد: در دورانی قرار داريم که حق و باطل درهم 
ديگر ممزوج است و بجز انسان های بصير، کسی قدرت 

تشخيص حق را ندارد.

وی بيان کرد: اکثر کسانی که روز عاشورا برعليه امام 
حسين )ع( ايستادند، مسلمان بودند اما راه حق را با 
باطل اشتباه گرفته و يزيد را به جای امام، انتخاب کرده 
بودند و اين خطری ست که در طول تاريخ بشر را تهديد 

کرده و امروز نيز ما را بيشتر از گذشته تهديد می کند.
بصير  شهدا  ويژگی  برجسته ترين  کرد:  تصريح  وی 
بودن آن ها بود؛ شهدا برای پذيرش کار پرخطر التماس 
می کردند و از يکديگر سبقت می گرفتند، اکثر شهدا 
چهره امام راحل را از نزديک نديده بودند اما امام خمينی 
)ره( در جماران فرمان می دادند و شهدا در ميدان نبرد 

عليه باطل جان خود را فدا می کردند.
سخنگوی ارشد نيروهای مسلح گفت: وقتی انسان 

جای حق و باطل را تغيير دهد، دل سنگ و بی رحم 
می شود و ما در جريان عاشورا شاهد اين دل سنگی ها 
و بی رحمی های يزديان هستيم؛ داعش نيز نمونه بارز 
قساوت قلب داشتن و بی رحم بودن است که خودشان 
عزيز  شهدای  اينکه  بيان  با  وی  می دانستند.  حق  را 
دادند،  انجام  بهترين شکل ممکن  به  را  وظيفه خود 
افزود: شهدا دينی را بر گردن ما گذاشتند و هميشه 
سفارش می کردند »پرچمی را که ما برافراشتيم، نگذاريد 
»به  و  باشيد«  فقيه  ولی  »پشتيبان  بيفتد«،  زمين  بر 
خيانتکاران عليه نظام و انقلاب اسلامی ميدان جولان 
مرور می کنيم،  را  ما وصيتنامه شهدا  وقتی  ندهيد«، 

اين گونه جملات موج می زنند.
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معاون اداره کل امور اقتصادی و دارایی استان قم خبرداد:

جذب ۲0میلیون دلار سرمایه گذاری 
خارجی در قم 

معاون اقتصادی اداره کل امور اقتصادی و دارايی استان قم از جذب ۲۰ ميليون 
دلار سرمايه گذاری خارجی در استان قم خبرداد. 

مهم ترين  از  يکی  کرد:  اظهار  سخنانی  طی  گفت وگويی،  در  مظهر  نيره 
دستاورد های معاونت اقتصادی اداره کل امور اقتصادی و دارايی استان قم در 
يک سال اخير؛  در راستای اجرای بخشی  از طرح های اقتصادی نيازمند يک 
سرمايه گذار  خارجی در استان قم بوديم، معاونت اقتصادی اداره کل امور اقتصادی 
از طريق برگزاری نشست های تخصصی با سرمايه گذاران خارجی، تهيه بسته های 
تشويقی، شناسايی فرصت های سرمايه گذاری و بررسی ايده های مرتبط موفق شد 

با اقدامات انجام شده حدود ۲۰ ميليون دلار سرمايه گذاری خارجی جذب کند.
وی افزود:دستاورد ديگر معاونت اقتصادی اداره کل امور اقتصای استان قم 
اين بود که ما موفق به راه اندازی سامانه های »دادور و ياور« در راستای دريافت 
شکايات متقاضيان مجوز کسب وکار،پاسخ به ابهامات و سوالات متقاضيان، صدور 

مجوز های کسب وکار و ساير موارد مربوط به اين حوزه شديم.
با  معاون اقتصادی اداره کل امور اقتصادی و دارايی استان قم تصريح کرد: 
راه اندازی اين سامانه فرآيند صدور مجوز بسيار آسان شده است، آماری که نسبت 
به زمان پاسخگويی شکايت ها داريم رتبه سوم را در کشور به خود اختصاص 

داده ايم.
وی افزود: آماری که تا به امروز داريم؛ بيش از 6۰مورد درخواست رسيدگی 
با موضوع اخذ مجوز های کسب وکار و 5۰ مورد  به شکايات بخش خصوصی 
درخواست مشاوره و پاسخگويی به صورت الکترونيکی از دستاور های سامانه فوق 

است.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم: 

امسال ۷00هزار دستگاه ماشین 
لباسشویی در قم تولید می شود

رييس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: با توجه به برنامه ريزی های 
انجام شده، امسال در واحدهای توليد کننده لوازم خانگی استان، 7۰۰ هزار 

دستگاه ماشين لباسشويی توليد و به بازار مصرف عرضه خواهد شد. 
اکبر ابدالی بيان داشت: استان قم طی سال های اخير در زمينه توليد انواع لوازم 
خانگی و به خصوص ماشين لباسشويی با رشد چشمگيری مواجه شده است و 
اکنون توليدکنندگان اين محصولات توانسته اند سهم خوبی از بازار داخلی را به 

خود اختصاص دهند.
وی با اشاره به ويژگی های لوازم خانگی توليد شده در قم افزود: اين محصولات 
راهبردی در قم توسط شرکت های بزرگ و صاحب نام در داخل کشور و معتبر در 
بازارهای جهانی توليد می شوند و به همين دليل از کيفيت بسيار بالايی برخوردار 

هستند و می توانند با نمونه های خارجی رقابت کنند.
وی ادامه داد: همچنين توليد لوازم خانگی با کيفيت و در سطح استانداردهای 
جهانی، موجب فراهم شدن فرصت های شغلی متعدد در اين بخش صنعتی در 
استان قم شده است و اين موضوع می تواند در پيشرفت های اقتصادی استان 

نقش موثری ايفا کند.
رييس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم، تاکيد کرد: علاوه بر اين توليد لوازم 
خانگی در قم، کمک شايانی به کاهش تاثير تحريم های ظالمانه در اين بخش بود، 
چرا که دشمنان با شديدترين فشارهای اقتصادی به دنبال ايجاد کمبود در زمينه 

توليد لوازم خانگی مورد نياز مردم بودند.
وی بيان داشت: با فراهم کردن فرصت های سرمايه گذاری در همه بخش های 
توليدی استان و از جمله صنعت لوازم خانگی، به ويژه برای شرکت های دانش بنيان 
به دنبال عمق بخشی هرچه بيشتر به محصولات توليد شده در قم هستيم از همه 

ظرفيت های در اختيارمان برای تحقق اين راهبرد در استان استفاده می کنيم.
 

مدیرکل امور مالیاتی استان قم خبرداد:

بخشودگی جرایم مالیاتی تا سقف
 300 میلیون تومان 

مديرکل امور مالياتی استان قم گفت: موديانی که تا 1۰ شهريورماه نسبت به 
پرداخت بدهی مالياتی سال يا دوره مربوطه اقدام کنند برای اشخاص حقيقی تا 
۲۰۰ ميليون تومان و اشخاص حقوقی تا 3۰۰ ميليون تومان بدون پيش شرط، 

تخفيف درنظر گرفته می شود. 
حسين نيروبخش در گفت وگويی، با بيان اينکه هفته دولت فرصتی برای تقويت 
رابطه ميان دولت و ملت است، بيان کرد: به مناسبت فرا رسيدن هفته دولت 

تصميم گرفته شد که برای جرائم مالياتی تخفيف های ويژه درنظر گرفته شود.
وی گفت: موديانی که تا تاريخ 1۰ شهريورماه نسبت به پرداخت بدهی مالياتی 
سال يا دوره مربوطه اقدام کنند در خصوص اشخاص حقيقی تا سقف ۲۰۰ 
ميليون تومان و اشخاص حقوقی تا سقف 3۰۰ ميليون تومان بدون پيش شرط، 
اين تسهيلات شامل حال آن ها خواهد بود. مديرکل امور مالياتی استان قم افزود: 
مؤديان مالياتی متقاضی استفاده از اين تسهيلات، با توجه به فرصت زمانی 
محدود می توانند در اسرع وقت با مراجعه به اداره کل امور مالياتی استان  قم از اين 
شرايط و تسهيلات ويژه استفاده کنند. وی گفت: بخشنامه سازمان امور مالياتی 
موضوع »بخشودگی جرايم مالياتی به مناسبت هفته دولت و تکريم موديان« طی 
نامه شماره 1۰75۰/۲۰۰/ص مورخ ۲6/۰5/14۰1 توسط رييس کل سازمان 

امور مالياتی کشور به تمامی دستگاه ها ابلاغ شده است.

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم  خبرداد:

تحقق ۷0 درصدی درآمد شهرداری قم 
در ۴ ماه نخست سال 

مديرکل تشخيص و وصول درآمد شهرداری قم از تحقق 7۰ درصدی درآمد 
بودجه سال 14۰1 در چهار ماه نخست سال خبر داد.

محمد وحيدنيا در گفت وگويی، با اشاره به تصويب بودجه 4 هزار و ۲53 ميليارد 
تومانی شهرداری قم برای سال 14۰1 اظهار داشت: تنظيم اين بودجه به منظور 
هماهنگی بين درآمدها و هزينه های شهرداری و همچنين توسعه متوازن در 
شهر است. وی اولويت های موردتوجه در بودجه سال 14۰1 شهرداری قم را 
موردتوجه قرار داد و افزود: تقويت حمل ونقل عمومی، مديريت بهينه پسماند، 
افزايش زيرساخت شهر هوشمند، افزايش بهره وری، محروميت زدايی، توسعه 
زيرساخت های نشاط اجتماعی ازجمله اولويت های تدوين بودجه سال 14۰1 
شهرداری قم است. مديرکل تشخيص و وصول درآمد شهرداری قم تحقق بودجه 
در چهار ماه نخست سال 14۰1 را 7۰ درصد دانست و ابراز کرد: تحقق بودجه در 
چهار ماه نخست سال 7۰ درصد بوده و اميدواريم تا پايان سال و با توجه به اجرايی 
شدن قانون درآمدهای پايدار شهرداری ها از شهريورماه، به تحقق 1۰۰ درصدی 
و يا بيشتر دست پيدا کنيم. وحيدنيا در پايان بيشترين درآمد شهرداری را مربوط 
به حوزه عمران و ساختمان دانست و خاطرنشان کرد: بيشترين درآمد شهرداری 
از عوارض ساختمانی، اعمال ماده 1۰1،  و سهم شهرداری ناشی از قانون ماليات 

بر ارزش افزوده است.

رئيس سازمان مديريت و برنامه ريزی قم از تحقق 1۲3 درصدی تحقق درآمد 
استان قم در سال گذشته خبر داد و گفت: دو هزار و ۲۰۰ ميليارد تومان برای 

اشتغال روستايی در سال 14۰1 درنظر گرفته شده است. 
حسن نادری در گفتگويی با گراميداشت هفته دولت اظهار داشت: سازمان 
کشور  برنامه وبودجه  کشوری  سازمان  دو  وظيفه  استان  برنامه ريزی  و  مديريت 
و سازمان اداره استخدامی کشور را بر عهده دارد که دارای سه مديريت و شش 

معاونت است.

و  ميان مدت  کوتاه مدت،  برنامه های  برنامه ريزی،  بحث  در  اينکه  بيان  با  وی 
بلندمدت داريم که بلندمدت شامل آمايش سرزمين و افق های ۲۰ ساله است، 
افزود: برنامه های 5 ساله نيز ميان مدت است که در حال نگارش برنامه هفتم برای 
5 سال آينده هستيم تا بتوانيم برای رسيدن به اهداف گام برداريم؛ از طرفی برنامه 

يک ساله نيز که برشی از برنامه ها بوده موردتوجه قرار دارد.
رئيس سازمان مديريت و برنامه ريزی استان قم عنوان کرد: درآمد استان قم در 
سال 14۰۰ يک هزار و 7۰۰ ميليارد تومان ابتدای سال برآورد شد که تا پايان سال 

۲1۰۰ ميليارد تومان درآمد کسب شد و در اين زمينه 1۲3درصد تحقق درآمد 
داشتيم.

وی با تأکيد بر اينکه برای سال جاری 35۰۰ ميليارد تومان پيش بينی درآمد شده 
که تا پايان سال برآنيم تحقق يابد، گفت: بودجه استان شامل هزينه ای و تملک 
دارايی سرمايه ای است؛ هزينه ای شامل حقوق، دستمزد و هزينه نگهداری است 

که در اين زمينه ۲3 دستگاه اجرايی داريم.
نادری ادامه داد: در تملک دارايی و سرمايه ای در سال گذشته، 441 ميليارد 
تومان ابتدای سال اعتبار ابلاغی استان بوده که بين 418 پروژه توزيع شده و 7۰ 

درصد تا پايان سال تخصيص داشته است.
وی با اشاره به اينکه در سال جاری نيز 613 ميليارد تومان اعتبارات استانی 
بار شورای  ابراز کرد: تا سال گذشته تک شهرستان بوديم و برای اولين  داريم، 
برنامه ريزی بايد برای سه شهرستان اعتبار توزيع می کرد، چراکه بر اساس مصوبه 

دو شهرستان جديد به قم الحاق شده است.
رئيس سازمان مديريت و برنامه ريزی استان قم تصريح کرد: در پروژه های کلان 
مانند فرودگاه از اعتبارات ملی استفاده می شود، که در اين زمينه جلسات زيادی 
از  بخش هايی  دراين باره  دارد؛  فيزيکی  پيشرفت  درصد  پروژه 8۰  و  برگزارشده 
اعتبارات دولتی امسال تزريق می شود و اميدواريم به زودی راه اندازی شود، البته 

توان سرمايه گذار نيز در حال بررسی است.
نادری در ادامه اظهار داشت: در بحث استخدام سازمان نقش نظارتی دارد و 
مباحث استخدامی بايد حتماً به صورت آزمون باشد و سهميه به صورت وزارت 

خانه ای است.
وی در مورد اشتغال زايی برای روستاها تصريح کرد: بحث تبصره 18 را داشته ايم 
و سال گذشته طرح های مختلفی برای تسهيلات 1۰۰۰ ميليارد تومان تبصره 18 

ارائه شد و اين طرح ها مورد ارزيابی قرار گرفته و به بانک معرفی شدند.
رئيس سازمان مديريت و برنامه ريزی استان قم عنوان کرد: برای سال جاری 
تبصره 18 مبلغ ۲۲۰۰ ميليارد تومان است که برای روستاييان طرح های خاصی 

در زمينه اشتغال زايی ارائه خواهد شد.
وی بيان کرد: در بند ب تبصره 16 قانون بودجه سال جاری 14۰7 ميليارد تومان 
بابت تسهيلات اشتغال زايی درج شده که توسط ستاد به بانک معرفی می شوند و 

اقدامات شکل می گيرد.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم خبرداد:

تحقق 123 درصدی درآمد استان قم در سال گذشته 

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم تشریح کرد:

جزییات فرصت های سرمایه گذاری چین در قم
در  قم  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
سيزدهمين نشست مشترک سالانه انجمن های دوستی 
ايران و چين به تشريح برخی از فرصت های سرمايه گذاری 

در استان قم پرداخت. 
مشترک  نشست  سيزدهمين  در  اميديان  محسن 
به صورت  که  چين  و  ايران  دوستی  انجمن های  سالانه 
در  اميدواريم  اينکه  بابيان  شد،  برگزار  ويدئوکنفرانس 
آينده نزديک شاهد توسعه گسترده و بيش ازپيش روابط 
دو کشور ايران و چين باشيم، افزود: از ديدگاه جمهوری 
اسلامی ايران رابطه گسترده با کشور چين بايد حاوی 

منافع مشخص برای هر دو طرف باشد.
همه  با  روابط  توسعه  بر  ايران  تاکيد  اينکه  بابيان  وی 
کشورهای مستقل دنيا به ويژه کشور دوست چين، امروز 
منجر به انعقاد تفاهم نامه راهبردی توافق ۲5 ساله بين دو 
کشور گرديده است، گفت:  عقد خواهرخواندگی استان 
قم و استان گوانسو در سال های اخير زمينه اين همکاری 
را در موضوعات تجاری، اقتصادی و فرهنگی مضاعف 

کرده است.
قم  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
ظرفيت های سرمايه گذاری در استان را موردتوجه قرار 
داد و ابراز کرد: يکی از طرح های اقتصادی، به کارگيری 
ظرفيت وجود بيش از 3۰۰ روز آفتابی پر تابش در سال 
در استان قم جهت داير کردن نيروگاه های توليد برق با 
استفاده از انرژی خورشيدی در قسمتی از کوير قم به 

ظرفيت هزار مگاوات با استفاده از فرصت سرمايه گذاران 
امکان  ديگر  طرح  اينکه  بر  تأکيد  با  وی  است.  چينی 
احداث 5 پروژه هتل بين المللی 5 ستاره در شهرستان 
پذيری  گردشگر  فوق العاده  ظرفيت  به  توجه  با  قم 
داخلی و بين المللی در استان است، ادامه داد: فرصت 

سرمايه گذاری اقتصادی در درياچه نمک که همزمان در 
از مواد معدنی ارزشمند  کنار استحصال و بهره برداری 
موجود در درياچه، امکان گردشگری طبيعی و جذاب 
اخير  فرصت  البته  می کند؛  فراهم  گردشگران  برای  را 
در ساير مناطق گردشگری کويری و ييلاقی استان قم 

قسمت  اختصاص  اميديان،  گفته  به  است.  فراهم  نيز 
قابل توجهی از منطقه ويژه اقتصادی سلفچگان جهت 
استقرار سرمايه گذاران کشور چين باهدف سرمايه گذاری 
در صنايع پاک با تکنولوژی بالا، ديگر طرح اقتصادی 

مشترک با طرف چينی است.
توسعه  فرصت  به کارگيری  کرد:  خاطرنشان  وی 
زيرساخت های مواصلاتی به ويژه در راستای احيای جاده 
ابريشم موسوم به »يک کمربند-يک راه« به خصوص در 
از  استفاده  آمادگی  همچنين  و  ريلی  زيرساخت  حوزه 
سرمايه گذار جهت تکميل ساخت و بهره برداری از فرودگاه 

بين المللی قم ازجمله طرح های ديگر است.
قم  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
يادآور شد: متقابلا زمينه همکاری جهت معرفی و ارائه 
توليدشده در استان قم  ايرانی  و فاخر  محصولات ويژه 
سوهان  ايرانی  کاملا  غذايی  محصول  علی الخصوص 
قم و همچنين ارائه فرش دستباف قم به عنوان يکی از 
فاخرترين فرش های دستباف جهان از جانب ما کاملًا 

فراهم است.
وی تصريح کرد: فرصت برگزاری نمايشگاه محصولات 
در دو استان امکان توسعه هر چه بيشتر روابط اقتصادی را 
فراهم خواهد کرد؛ مضاف بر اينکه توسعه روابط فرهنگی 
و  فرهنگی  مشترکات  به  توجه  و  عمومی  ديپلماسی  و 
اجتماعی زمينه ساز توسعه هر چه بيشتر روابط فی مابين 

خواهد بود.

مديرکل امور اقتصادی و دارايی استان قم با ارائه آماری از تسهيلات تبصره 18 در اين 
استان در اولين سال دولت سيزدهم گفت: امسال 575 مورد تسهيلات بانکی برای 
رونق اشتغال از محل تسهيلات تبصره 18 در استان پرداخت شده که ارزش ريالی آن 

حدود 53۰ ميليارد تومان است. 
انتظار  اقتصادی در  تکليف 15۲ فعال  افزود:  و گويی  فراهانی در گفت  مهدی 

تسهيلات نيز تا پايان شهريورماه جاری روشن می شود.
وی تصريح کرد: ارزش ريالی تسهيلات در دست اقدام برای 15۲طرح، بيش از ۲8۰ 
ميليارد تومان است و تا پايان شهريور سال جاری بيش از 95 درصد اين متقاضيان با 

تکميل مدارک و مستندات بانکی، تسهيلات تبصره 18 را دريافت خواهند کرد. 
فراهانی با مقايسه اولين سال دولت سيزدهم با آخرين سال دولت دوازدهم در ارائه 
تسهيلات به فعالان اقتصادی در قالب بند الف تبصره 18 قانون بودجه گفت: در 
آخرين سال دولت دوازدهم مجموع طرح های مورد حمايت در استان 177طرح به 

ارزش ريالی 377 ميليارد تومان طرح بود.
وی بيان کرد: بانک صنعت و معدن از نظر ارزش تسهيلات پرداختی، بيش ترين 
سهم در پاسخگويی به درخواست تسهيلات تبصره 18 را در استان داشته است، 
صندوق کارآفرينی اميد نيز از نظر تعداد تسهيلات پرداختی حمايت قابل قبولی 
از طرح های خود اشتغالی مددجويان بهزيستی و کميته امداد امام خمينی )ره( 
کرده است و با اعطای وام های خرد به 39۲ طرح، تاکنون حدود71 ميليارد تومان 

تسهيلات اعطا کرده است.

بازپرداخت  دوره  18گفت:  تبصره  تسهيلات  بازپرداخت  دوره  خصوص  در  وی 
تسهيلات سرمايه در گردش حداکثر يک سال و تسهيلات سرمايه ثابت، حداکثر پنج 

سال است.
وی افزود: علاوه بر طرح های توليدی و صنعتی، طرح های کشاورزی، دانش بنيان، 
گردشگری، صنايع دستی، راهداری و ارتباطات نيز در زمره طرح های تصويبی در 

کميته استانی تبصره 18 بوده اند.
فراهانی با بيان اينکه تسهيلات تبصره 18 يکی از شاخص ترين حمايتها برای ايجاد 

و حفظ اشتغال در استان است، افزود: طرح های مورد حمايت تبصره 18 قانون 
بودجه در حوزه کشاورزی شامل گلخانه ها، پرورش دام سبک و سنگين،  پرورش مرغ 

گوشتی و تخم گذار و صنايع تبديلی و بسته بنده در استان بوده است.
وی اضافه کرد: در حوزه ميراث فرهنگی از طرح های مرتبط با گردشگری و مجتمع 
های بين راهی، کارگاههای صنايع دستی  و توسعه و تجهيز هتل ها و مسافر خانه 
ها حمايت شده است. وی همچنين گفت: بازسازی بافت فرسوده شهری، بازسازی 
ناوگان حمل و نقل شهری، حوزه های آی تی و دفاتر پيشخوان نيز در بين طرح های 

مورد حمايت هستند.
 فراهانی در خصوص فرايند اخذ تسهيلات حمايتی تبصره 18 گفت: طرح های 
واجد شرايط پس از تصويب در کميته های تخصصی استان به بانک های عامل معرفی 
می شود و بانک عامل بر اساس ضوابط ناظر بر اعطای تسهيلات از جمله تعيين 
نوع وثائق، تضامين،  نرخ سود و وجه التزام، مدت و نحوه بازپرداخت تسهيلات و 
توجيه پذيری طرح و بررسی اهليت متقاضی، با رعايت ضوابط و مقررات بانکی تصميم 

گيری می کند.
وی در پايان اظهار داشت: هدف از جزء 1 تا 9 بند الف تبصره 18 قانون بودجه 
سال 14۰۰ کشور، توسعه کارآفرينی، افزايش اشتغال و حمايت از توليد در استان های 
کشور است و تسهيلات موضوع اين دستورالعمل، به طرح های کارآفرينی، ايجادی، 
توسعه ای، نيمه تمام و نيز احيای واحدهای توليدی، شرکت های دانش بنيان و 

واحدهای توليدی پيشران قابل تخصيص است.

مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان قم  خبرداد:

پرداخت530 میلیارد تومان تسهیلات رونق اشتغال 

پیش بینی یک فعال اقتصادی از آینده اقتصاد ایران پس از برجام؛

نفع احیای برجام به مردم عادی می رسد
سيد حميد حسينی گفت: امضای توافق برجام بيش از 
آنکه به نفع فعالان اقتصادی باشد، منابع مردم عادی را تامين 

می کند.
بحث بر سر به نتيجه رسيدن يا نرسيدن مذاکرات حالا مدتهاست 
آنچه در اين ميان  را به خود مشغول کرده است.  افکار عمومی 
اهميت دارد، تاثيری است که احيای توافق بر زندگی مردم به جا 

می گذارد .
سيد حميد حسينی، فعال اقتصادی و عضو هيات نمايندگان 
اتاق بازرگانی، از زاويه ای متفاوت به مساله احيای برجام پرداخته 
و معتقد است کسانی که بيش از همه از امضای برجام منتفع 
می شوند نه بدنه  اقتصاد که مردم عادی ای هستند که قرار بود 

زندگی و معيشت شان به برجام گره نخورد.
وی در گفتگو با خبرآنلاين در نشست احيای برجام و تاثير آن بر 
بازارها تاکيد کرد: پس از مدتها اين اميدواری در جامعه به وجود 
آمده که توافق صورت گيرد.البته به نظر می رسد اتحاديه اروپا آماده 
ادامه دادن روند ميانجيگری نيست و قرار است از ظرفيت ميانجی 

ثالثی چون قطر استفاده شود.

ایران آماده توافق است
و  و مجلس  بر دولت  اضافه کرد: فضای کلی حاکم  حسينی 
صحبت های اخير آقای رييسی در خصوص آنکه کار ماندگار در 
حال انجام است، نشان می دهد هدف احيای برجام است. وی 
گفت: آقای رييسی در کرمان صحبت کرد و تاکيد داشت مهم 
نيست کار ماندگار به اسم کدام دولت باشد، اين ها مصداق برجام 

است و من چنين برداشتی دارم.
تاثیر برجام آنی نیست

وی با تاکيد بر اينکه احيای برجام و دستيابی به توافق تاثير آنی بر 
اقتصاد ايران نمی گذارد ،گفت: همين امروز اگر توافق نهايی شود، 
فاصله ای 13۰ روزه تا اجرای ان وجود خواهد داشت چرا که در اين 
فاصله اقدامات ازم برای کاهش غنی سازی از سوی ايران و اقدامات 

لازم از سوی طرفيت غربی صورت گيرد.
حسينی اضافه کرد: درست است که دولت می گويد من زندگی 
مردم را به برجام گره نزده و نمی زنم اما واقعيت اين است که زندگی 
مردم به برجام گره خورده است. وی گفت: به نظر من جدای از ايکه 
اثرات اقتصادی توافق چيست، بايد بررسی کرد که تبعات اجتماعی 

به اين مهم برای جامعه چه خواهد بود. من معتقدم  دستيابی 
مهمترين اثر توافق اين است که مردم از بلاتکليفی خارج می شوند 
آينده اقتصادی و سرمايه گذاری شان  و می توانند نه فقط برای 
تصميم بگيرند بلکهمهمتر از آن قادرند برای ماندن يا رفتن شان از 

ايران تصميم بگيرند . 
اين فعال اقتصادی اضافه کرد: متاسفانه در اثر شرايط موجود، 
بسياری از مردم فکر می کنند بايد به خاطر آينده بچه هايشان از 
ايران بروند.نه فقط به آمريکا و کانادا، انبوه ديگری از کشورها مقصد 
ايرانيان شده است و ما با رشد شديد مهاجرت با کشورهايی چون 

مکزيک و پرتغال و ايتاليا و کشورهای همسايه روبرو هستيم.
او در توضيح اين مطلب ادامه داد: مهمتر از پولی که به دست 
ما می رسد و می تواند به تقويت اقتصاد منجر شود، در اين ميان 
وجود دارد . مطمئنا توافق سبب می شود فشار روانی از دوش مردم 
برداشته شود و همين موضوع تاثير بيشتری بر حرکت چرخ های 

اقتصاد باقی خواهد گذاشت.
وی گفت: درست است که تاجران و فعالان اقتصادی هم از اين 
توافق منتفع می شوند اما بسياری از شرکت های بزرگ در همين 

دوران با رشد سود مواجه بودند اما ممترين زيان اين تحريم ها متوجه 
مردم عادی بوده که هزينه زندگی شان بالا رفته است.

به گفته وی بخش نفت و گاز و همچنين واردات صادرات نيز نفع 
بالايی از اين توافق می برند چون در شرايط فعلی تحريم فشار زيادی 

را ب ما وارد کرده است.
او در توضيح اين مطلب افزود: تحريم و موقعيت کنونی به نوعی 
ما را به آدم های غيرواقعی و فيک تبديل کرده است، در اثر تحريم نه 
می توانيم روزمه دقيقی از خودمان ارائه دهيم و نه امکانش را داريم 
که اسناد بانکی بدهيم، همه چيزمان غيرواقعی است و تبديل 
به آدم های عجيبی شده ايم که دو خط از خودمان نمی توانيم در 
آنجا  ببريم،  کشوری  به  را  کالايمان  مجبوريم  دهيم.  ارائه  جايی 
مجددا اسناد بزنيم و بارگيری کنيم و به بازار هدف عرضه کنيم، 
بيعی است که فشار روانی و هزينه ای اين اقدامات نيز از دوشمان 

برداشته می شود .
وی تاکيد کرد: مطمئن باشيد آرمش روانی مردم ، کاهش موج 
مهاجرت و ... تاثير شگرفی بيش از آزادشدن پول های بلوکه شده و 

درآمد نفتی بر اقتصاد به جا خواهد گذاشت.



شنبه-5 شهریور ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 65566
ورزشی

آیت الله سعیدی در دیدار مدیرکل ورزش و جوانان استان قم:

ورزش باید پیوست عبادی داشته باشد
توليت حرم بانوی کرامت با بيان اينکه 
ورزش حتما بايد پيوست عبادی داشته 
ما  برای  ورزشی  اخلاق  گفت:  باشد 
با خود  زيرا ورزش  دارد  خيلی ضرورت 
توانمندی  و  دارد  همراه  به  توانمندی 
برای انسان، عُجب می آورد بنابراين اگر 
می خواهيم ورزشمان ارزشی شود بايد 
تلاش کنيم پيوست عبادی به ورزش ما 

ضميمه شود. 
آيت الله سيدمحمد سعيدی در ديدار 
مديرکل ورزش و جوانان استان قم که در 
سالن محراب حرم مطهر بانوی کرامت 

انجام شد، اظهار کرد: هفته دولت را به مديران و مسئولانی که تلاش می کنند تا نارسايی ها را 
ترميم و بار مشکلات را از دوش کشور بردارند تبريک عرض می کنيم.

وی با بيان اينکه ورزش عنوانی است که سنين مختلف و طيف های مختلف را شامل می 
شود، گفت: در همه عرصه ها هيچکسی بی نياز از ورزش نيست و يکی از راه های درمان 

بسياری از بيماری های روحی و جسمی ورزش است.
توليت حرم مطهر بانوی کرامت با بيان اينکه ورزش بايد حتما با نگاه معنوی انجام شود، 
افزود: در روايات می گويند نماز بايد با نشاط خوانده شود و يکی از راه های حفظ نشاط انسان 
ورزش است و انسان وقتی ورزش مختصری انجام می دهد به همين مقدار در روحيه انسان 

تأثير دارد و انسان کارش را با نشاط انجام می دهد.
وی با بيان اينکه ما می توانيم در ورزش هم نيت عبادت داشته باشيم، گفت: همانطور که 
غذا خوردن اگر با نيت اينکه برای عبادت خدا و خدمت به مردم قدرت پيدا کنيم باشد عبادت 

محسوب شود، ورزش هم اگر با نيت ايجاد نشاط برای عبادت و خدمت باشد عبادت است.
آيت الله سعيدی با بيان اينکه ورزش حتما بايد پيوست عبادی داشته باشد گفت: اخلاق 
ورزشی برای ما خيلی ضرورت دارد زيرا ورزش با خود توانمندی به همراه دارد و توانمندی برای 
انسان عجب می آورد بنابراين اگر می خواهيم ورزشمان ارزشی شود بايد تلاش کنيم پيوست 

عبادی به ورزش ما ضميمه شود.
توليت حرم مطهر بانوی کرامت ادامه داد: در ورزش نبايد ياد شهدا را فراموش کنيم زيرا 
شهدا قهرمان های واقعی هستند و ورزشکار نبايد احساس کند که فقط او قهرمان است بلکه 

شهدا قهرمان تر از او هستند.
وی تصريح کرد: اگر ورزشکاران يک تخصص و شغل داشته باشند تا درآمدشان تأمين شود 
و گرفتار مشکلات مالی نشوند هم برای خودشان خوب است و هم خانواده شان دچار آسيب 

نمی شوند و در اين راستا حمايت از ورزشکاران رسالت مهمی بر دوش مسئولان است.
آيت الله سعيدی افزود: جزيره ای عمل کردن در برخی ادارات چند عامل دارد که يکی از 
عوامل آن خود محوری است و دومين عامل آن نداشتن مديری است که بتواند فعاليت ها را 
تجميع کند و اگر بخواهيم جزيره ای عمل نکنيم يک شرطش اين است که خودمحوری را 

کنار بگذاريم و از نظرات خود کوتاه بياييم تا بتوانيم همکاری کنيم.
همچنين در ابتدای اين ديدار ابراهيم سانی خانی مديرکل ورزش و جوانان استان قم با 
بيان اينکه ما در اداره کل ورزش و جوانان در بخش ورزش، ورزش قهرمانی و ورزش همگانی 
را داريم گفت: در بخش جوانان هم که طبق قانون از 18 تا 35 سال را شامل می شود 
ساماندهی امور مربوط به جوانان را در حوزه های ازدواج، جمعيت، اشتغال و مسکن پيگيری 

می کنيم.
وی گفت: ما در ورزش استان قم با توجه به درخواست هايی که از سمت مردم دريافت می 
کنيم، عموم روحانيون، ائمه جماعات، جوانان، هيأت امنای مساجد و هيأت های مذهبی 
درخواستشان بيشتر در زمينه در اختيار قرار گرفتن زمين و تجهيزات ورزشی است و ما در کنار 
ورزش بايد مباحث مربوط به اخلاق و معنويت را هم دنبال کنيم و بهترين راهبرد ما اين است 

که ورزش در کنار مساجد اتفاق بيفتد.
مديرکل ورزش و جوانان استان قم با بيان اينکه دغدغه ما اين است که جوانان از مسجد و 
معنويت جدا نشوند، افزود: ما رايزنی هايی را در اين خصوص با برخی ادارات از جمله اداره 
کل آموزش و پرورش، اداره کل تعاون و سازمان تبليغات اسلامی انجام داده ايم تا برای پيوست 

فرهنگی در امر ورزش به ما کمک کنند.

معاون ورزشی باشگاه استقلال گفت: به خاطر شادی هواداران و اينکه دشمن شاد نشويم در نيمه دوم به زمين آمديم. 
سعيد فتاحی پس از برتری يک بر صفر استقلال مقابل مس درباره اينکه با وجود اينکه در اواخر نيمه اول مدعی شده بود اين تيم در نيمه دوم بازی نمی کند  اما 
چنين اتفاقی رخ نداد، اظهار داشت: به احترام هواداران و شادی آنها و همچنين تيم مقابل مان به زمين آمديم. فوتبال قوانين خاص خودش را دارد و ما هم قصد 

داشتيم بازی نکنيم. اعتراض خود را نيز نشان داديم اما به دليل شادی هواداران و اينکه دشمن شاد نشويم به زمين آمديم.
وی افزود: خيلی ها دوست ندارند استقلال مانند سال گذشته قهرمان شود اما قطعاً تمام تلاش خود را برای قهرمانی تيم به کار می گيريم و البته می خواهيم 
حق مان را نيز بگيريم همانگونه که در بحث تبليغات محيطی اين کار را انجام داديم اميدواريم هواداران و سهامداران نيز اکنون به ما کمک کنند تا چنين اتفاقی 

بيفتد.
معاون ورزشی باشگاه استقلال در خصوص ميزان بليت فروشی بازی با مس توضيح داد: ما مقداری درگير بحث بانوان بوديم اما تا آخرين لحظه ای که در جريان 

بودم حدود  ۲5-۲6 هزار بليت فروخته شده بود. 
فتاحی اضافه کرد: در همه جای دنيا قوانين فوتبال مشخص است وقتی تيم ملی در ورزشگاه آزادی بازی دارد و مسابقات ليگ قهرمان آسيا در کشورمان برگزار 
می شود ناظر مسابقه هماهنگی کاملی با صداوسيما دارد. يعنی صداوسيمای ما بايد مطابق يک استانداری بازی را پخش کند تا تبليغات مشخص شود. اما متأسفانه 
در ليگ برتر اين کار را انجام نمی دهد. می توانيد به بازی های استقلال در ليگ قهرمانان يا ديدارهای تيم ملی نگاه کنيد و ببينيد مسابقات با چه استانداردی 

برگزار می شود. اميدوارم مسئولان پيش قدم شوند و کمک کنند. از وزير ورزش خواهش می کنم پيگير حق قانونی پرسپوليس، استقلال و هواداران شان باشد.

تيم انقلاب قم از چارچوب هفته اول ليگ برتر بدمينتون مقابل توس مسير 
مشهد پيروز شد. 

براساس اين گزارش ، در اين ديدار که شامگاه پنجشنبه در تالار بدمينتون 
مرحوم فرهمند موحد قم برگزار شد تيم انقلاب با نتيجه چهار بر يک از سد حريف 

خود گذشت.
در ديدار انفرادی اول اين مسابقه، علی حياتی از انقلاب قم دو بر يک مهدی 

رضايی از توس مسير مشهد را شکست داد.
در دومين ديدار نيز سعيد بابيانی از انقلاب قم موفق شد دو بر صفر از سد سينا 

سالاری بگذرد.
اميرحسين نورعليان و عليرضا قاسمی از تيم انقلاب قم در رقابت دوبل نيز دو 

بر صفر محمد زرچی و مهدی رضايی از تيم توس سير مشهد را شکست دادند.
در دومين ديدار دوبل نيز علی حياتی و محمد معين کشاورز از انقلاب قم محمد 

جواد غريب و سهيل اشجعی از تيم مشهد را دو بر صفر شکست دادند.

واکنش فتاحی به عملی نشدن تهدید استقلال:

 نمی خواستیم دشمن شاد شویم 
در لیگ برتر بدمینتون ؛

انقلاب قم نماینده مشهد را شکست داد

نامزد انتخابات فدراسيون فوتبال گفت: مجمع فدراسيون برای تغيير شرايط 
فوتبال بايد تصميم درستی بگيرد. 

عزيزالله محمدی پنجشنبه شب در يک گفتگوی تلويزيونی با بيان اينکه در حال 
حاضر وضعيت فوتبال و تيم ملی خوب نيست، درباره دليل ثبت نامش گفت: 
از  خيلی  صحبت های  به  باتوجه  به  ليگ  سازمان  رياست  در  حضورم  دوران  در 
پيشکسوتان، اعضای مجمع فدراسيون فوتبال و اهالی رسانه، عملکرد خوبی داشتم 
و در آن دوران سازمان ليگ کاملا مستقل بود و همه می گفتند محمدی فدراسيون 
فوتبال را اداره می کند و از من خواستند نامزد انتخابات شوم تا باعث آرامش فوتبال 

شوم.
افراد پاک دست را به کار می گیرم

محمدی افزود: دست همه  اهالی فوتبال را می بوسم حتی اگر مخالف من هستند 
و از آنها می خواهم بيايند و به فوتبال کمک کنند، اما فقط بايد تعهد کاری داشته 
باشند، آورده ای برای فوتبال داشته باشند، نه برای کسب شهرت به فوتبال بيايند، 
شفاف و پاک دست باشند، من آنها را به کار می گيرم چرا که فوتبال خيلی عقب 

افتاده است.
وی با اشاره به برخی اقداماتی که در دوران حضورش در سازمان ليگ، انجام 
داده است، خاطرنشان کرد: اولين کشوری که قانون حرفه ای گری را به AFC برد 
فدراسيون فوتبال دوران ما بود و ما همچنين اولين فدراسيونی در قاره آسيا بوديم که 
 AFC برای سازمان ليگ اش ساختمانی مجزا در نظر گرفت و بن همام، رئيس وقت
آن را افتتاح کرد. در آن دوران بسياری از ورزشگاه ها سالن نشست خبری نداشتند و 
راه های ورودی نداشتند.در چند سالی که فدراسيون فوتبال ما با همکاری می کرد، 
ما به بحث حرفه ای گری کمک کرديم و من شخصا پيگير مشکل نور ورزشگاه های 

تختی اهواز، راه آهن و پاس تهران بودم.
برنامه های اصلی اش تصويب نظام جامع  از  اينکه يکی  به  با اشاره  محمدی 
سال 1389  در  باشگاه داری  نظام  طرح  برای  کرد:  تصريح  است،  باشگاه داری 
بالای ۲۰ جلسه در اتحاديه فوتبال با مديران باشگاه داشتيم و اين طرح را به علی 

لاريجانی، رئيس وقت مجلس شوراس اسلامی داديم و او نيز اين طرح را به مرکز 
پژوهش ها ارجاع داد و متاسفانه مجلس و دولت اين طرح را تصويب نکردند و هنوز 
هم مشخص نيست اين طرح چه زمانی تصويب شود. در برنامه های من است که 
هرجور شده با کمک باشگاه ها اين طرح را در مجلس تصويب کنيم و تا زمانی 
اين طرح تصويب نشود باشگاه ها خصوصی سازی نمی شوند. در سال 1393 در 
جلسه ای در باشگاه سايپا، همه باشگاه ها موافق بودند طرح خصوصی سازی اجرا 

شود اما فدراسيون فوتبال حاضر نشد نامه ای در اين خصوص به مجلس بزند.

از صداوسیما 4۸ میلیون دلار حق پخش تلویزیونی گرفتیم
نامزد انتخابات فوتبال با بيان اينکه در دوران حضورش در سازمان ليگ به باشگاه ها 
درباره عواقب پرداخت نکردن بدهی هايشان هشدار داد و بود، گفت: زمانی که در 
سازمان ليگ بودم به باشگاه ها گفتم ممکن است پرداخت نکردن بدهی هايتان به 
بازيکنان و مربيان، باعث گرفتن سهميه ما در ليگ قهرمانان آسيا شود و شما صورت 
جلسه ای را امضا می کنيد از طلب تان از سازمان ليگ ما بدهی های شما را می دهيم.
محمدی به ديگر اقداماتش در زمان حضور در سازمان ليگ مانند برنامه ريزی ليگ 
و گرفتن حق پخش تلويزيونی اشاره کرد و افزود: 15 اسفند سال 139۰ برنامه فصل 
آينده ليگ برتر يعنی 5 ماه قبل از شروع فصل جديد را منتشر کرديم و در آن زمان 
کارلوس کی روش و ترابيان نيز آن را امضا کردند و ما در آن دوران برنامه يک ساله 
را ارائه می کرديم. وقتی به سازمان ليگ آمدم يک ميليارد و 75۰ ميليون تومان از 
تبليغات محيطی درآمد داشتيم و در آن همان سال اول آن را به 6 ميليارد تومان 
افزايش داديم. وی اظهار داشت: در تعامل با سازمان صدا و سيما قراردادی سه 
ساله بستيم و در سال اول 1۰، سال دوم 11 و سال سوم 13 ميليارد و 4۰۰ ميليون 
تومان از سازمان صدا و سيما بابت حق پخش و تبليغات محيطی پول گرفتيم. سه 
سال بعدی يعنی تيرماه 139۰ نيز با صدا و سيما قراردادی بستيم و در سال اول 14، 
سال دوم 16 و سال سوم 18 ميليارد تومان قرار بستيم که می شود 48 ميليارد تومان 

که در آن زمان 48 ميليون دلار می شد و اين مبالغ را بين باشگاه ها تقسيم کرديم.
مجمع برای تغییر درست تصمیم بگیرد

وی با بيان اينکه اگر ماجدی يا تاج انتخاب شوند، او با آنها همکاری خواهد کرد، 
هم گفت: رابطه خوبی با تاج و ماجدی دارم و اگر با چارچوب اصولم هماهنگ 

باشند، همکاری خواهم کرد.
محمدی در پايان توصيه ای به اعضای مجمع داشت و گفت: از اعضای مجمع 
می خواهم که در آن دوره که من رای نياوردم و آن نامزد 51 رای آورد و اعضای مجمع 
با تغيير مخالف بودند و الان وضعيت فوتبال را می بينيم و از آنها خواهش می کنم 

اعضای مجمع برای تغيير تصميم درستی بگيرند.

عزیزالله محمدی: 

مجمع برای تغییر شرایط فوتبال درست تصمیم بگیرد

"فراخوان جذب نیروی خرید خدمت ساعتی"اداره کل راه و شهرسازی استان قم 
موسسه مصباح الهدی درراستای جذب نيروی کارشناس تخصصی خود در حوزه های 
روانشناسی و مددکاری اجتماعی از طريق خريدخدمت ساعتی جهت ارائه خدمات به 
افراد آسيب ديده و آسيب ديده اجتماعی در شرايط بحرانی در استان و شهرستانهای 
استان قم ازبين واجدين شرايط خانم و آقا ، اقدام به برگزاری سنجش علمی بصورت 
کتبی مينمايد . لذاواجدين شرايط می توانندحدکثرتاتاريخ 14۰1/۰6/۰8 نسبت به 
ارائه و تحويل مدارک تحصيلی و هويتی خود)حضوراً( شامل اصل و کپی کارت ملی، 
اصل و کپی شناسنامه، اصل و کپی آخرين مدرک تحصيلی، اصل و کپی کارت پايان 
خدمت)آقايان( و اصل و کپی گواهينامه رانندگی )آقايان متقاضی شغل راننده( مطابق 
با شرايط ذيل به آدرس  قم 45 متری عمار ياسر کوچه اول روبروی درمانگاه جنب 

پژوهشکده زرين اقبال  پلاک ۲5 موسسه خيريه مصباح الهدی اقدام نمايند.

شرایط جذب نیرو، منابع و رشته های مورد نیاز به شرح ذیل می باشد:
شرایط عمومی:

  داشتن تابعيت ايرانی، پايبندی به قانون اساسی جمهوری اسلامی ايران و اعتقاد به 
دين مبين اسلام يا يکی از اديان شناخته شده در قانون اساسی جمهوری اسلامی ايران

  کارت پايان خدمت يا معافيت سربازی برای آقايان الزامی می باشد. 
  حداکثرسن متقاضيان درمقاطع کارشناسی 35 سال و  درمقطع کارشناسی ارشد 

وبالاتر4۰ سال می باشد
 عدم سوء پيشينه کيفری

  عدم سوء مصرف مواد مخدر و مشروبات الکلی و استفاده از هرگونه مواد دخانی از جمله 
سيگار و ... 

شرایط اختصاصی:
۱- دارا بودن مدرک تحصیلی حداقل لیسانس در رشته تحصیلی و گرایش مرتبط
مددکاری  خدمات  جهت  اجتماعی  مددکاری  ليسانس  تحصيلی  مدرک    حداقل 

اجتماعی
تبصره: بجز در کلان شهرها در صورتی که متقاضيان رشته مددکاری اجتماعی و 
خدمات اجتماعی وجود نداشته باشد از دارندگان مدارک تحصيلی علوم اجتماعی 
ليکن رشته های مددکاری  بهره گرفت  نيز  پژوهشگری و جامعه شناسی  با گرايش 

اجتماعی،خدمات اجتماعی برای احراز وظيفه مددکار اجتماعی اولويت دارند.
  دارا بودن مدرک تحصيلی حداقل ليسانس روانشناسی با کليه گرايشها جهت خدمات 

روانشناسی
راهنمايی،  و  تربيتی،مشاوره  علوم  ليسانس  حداقل  تحصيلی  مدرک  بودن    دارا 
بخش  مربی  خدمات  جهت  اجتماعی  خدمات  و  اجتماعی  مددکاری  روانشناسی، 

نگهداری موقت 
  دارا بودن مدرک تحصيلی ديپلم جهت ارائه خدمات رانندگی با داشتن گواهينامه معتبر 

مبنی بر مجاز بودن رانندگی با وسايل نقليه 9 نفر و بالاتر و خودروهای خدمات عمومی
تبصره: آقايان کارشناس با تحصيلات روانشناسی و مددکاری اجتماعی با داشتن توان 
رانندگی و گواهينامه آن، اولويت دارند. اين افراد می بايست در سنجش علمی رشته 

مربوطه شرکت نمايند.
2- بومی بودن:  با توجه به تعريف داوطلبان بومی شهرستانی که متقاضی بايد متولد يا 

ساکن با سابقه 5 سال سکونت در همان شهرستان باشد.
الف- شهرستان محل تولد مندرج در شناسنامه داوطلب با شهرستان مورد تقاضا يکی 

باشد.
تذکر: با توجه به تغييرات تقسيمات کشوری در سالهای مختلف در صورت اختلاف نظر 
يا ابهام در خصوص شهرستان محل تولد ،ملاک عمل نظر اداره کل ثبت احوال استان 

مربوطه خواهد بود.
ب- استفاده از اولويت بومی از طريق سکونت به موجب تاييد ساکن بودن و حداقل 5 
سال سکونت با ارائه استشهاد محلی ممهور به مهر نيروی انتظامی )پاسگاه يا کلانتری 

محل( در شهرستان مورد تقاضا خواهد بود.
تبصره: داشتن گواهی تحصيل در مقاطع ابتدايی،راهنمايی يا دبيرستان در شهرستان 
محل مورد تقاضا با تاييد اداره آموزش و پرورش شهرستان مربوطه می تواند به عنوان تمام 
يا قسمتی از سابقه ده سال سکونت به شرط ارائه استشهاد محلی مبنی بر تائيد ساکن 

بودن فعلی فرد در شهرستان محل مورد تقاضا ملاک محاسبه قرار گيرد.
۳- داشتن سلامت جسمانی و روانی و توانایی برای انجام کاری از آنان خرید 

خدمات می شوند. 
  تبصره : گواهی توانايی انجام کار در فعاليت های اجتماعی از کميسيون توانبخشی 
سازمان برای افراد دارای معلوليت و افراد دارای معافيت پزشکی الزامی است. افراد مذکور 
در صورت قبولی در سنجش علمی می بايست گواهی توانايی انجام کار از کميسيون 

توانبخشی بهزيستی استان دريافت نمايند.
  تبصره: در صورتی که پس از شروع به کار و ارزيابی مستمر مشخص شود که افراد )کليه 
افراد اعم از دارای معلوليت يا سالم( از سلامت جسمی و روانی و توان کار لازم برخوردار 

نيستند ، نسبت به اعلام پايان کار آنان اقدام خواهد شد.
4- حداکثر سن برای افراد با مدرک تحصیلی لیسانس ۳5 سال و افراد با مدرک 

تحصیلی فوق لیسانس و بیشتر 40 سال 
5- تبصره :درصورت داشتن سابقه کار مرتبط در حوزه ی آسيب ها به  ازاءهر سال سابقه 

يک سال از سن تقويمی کم خواهد شد.
6- عدم اشتغال در سایر سازمان ها، موسسات و مراکز دولتی )اشتغال افراد 
پذيرفته شده نهايی در مراکز و نهاد های غير دولتی، در صورتی باعث اختلال در انجام 

وظيفه شود، ممنوع است(. 
7- عدم داشتن مسولیت در موسسات غیر دولتی و خصوص به عنوان مسئول فنی
نکنه مهم :خدمات توسط پذيرفته شدگان به جامعه هدف نيازمند حضور کارشناسان 
در شيفت های صبح، عصر يا شب و همچنين حضور در سطح شهر، کلانتری ها، 

دادگستری، مراکز درمانی، مناطق حاشيه نشين و آسيب خيز وجود دارد.

منابع سنجش علمی:منابع سنجش علمی برای هر یک از مشاغل در جدول 
زیر آمده است: 

تذکر : سوالات مواد سنجش علمی به صورت چهار گزينه ای با ضريب )1( می باشد. ضمناً به ازای هر 
پاسخ اشتباه به سوالات يک سوم نمره منفی در نظر گرفته خواهد شد. 

ساعت و تاریخ  برگزاری :  ثبت نام از روز    شنبه مورخ 14۰1/۰5/۲9 بصورت حضوری همه روزه  از 
ساعت 9 تا 14 تا تاريخ 14۰1/۰6/۰8 توسط موسسه بعمل آماده ومتقاضيان  با در دست داشتن اصل و 
کپی همه مدارک در زمان اعلام شده  به موسسه مراجعه نمایند  در غیر این صور ت کارت ورود به 

جلسه برای آنها صادرنخواهد شد
مکان و زمان  آزمون:****متعاقبا و بعد از تکمیل ثبت نام متقاضیان  و ارائه مدارک و همچنین  

تاییدیه نهایی  توسط مجری به صورت پیامک به متقاضیان   اعلام خواهد شد
  همراه داشتن کارت ملی جهت ورود به جلسه امتحان الزامی است.

  متقاضيان در صورتی که به حداقل 6۰ درصد از سوالات پاسخ صحيح بدهند جهت مصاحبه دعوت  
خواهند شد و سه برابر ظرفيت از تعداد مورد نياز  جهت گزينش نهايی مصاحبه انجام و در نهايت افراد مورد 

نياز پس ازتائيد نهايی جذب خواهندشد.
  اولويت براساس جنسيت اعلام شده، تطابق رشته های تحصيلی ذکرشده در جدول )کارشناسی و 

بالاتر(،بومی بودن،سابقه کارمفيد،آشنايی با نرم افزارهای ICDL ميباشند.
  مدارک  موردنياز :دوقطعه عکس، اصل و فتوکپی تمام صفحات شناسنامه، اصل و کپی کارت ملی، 
ارائه آخرين مدرک تحصيلی) بهمراه کپی (،تصوير واصل گواهينامه رانندگی ) برای متقاضی راننده (اصل 
وکپی کارت پايان خدمت )برای آقايان ( نشانی و شماره تلفن به همراه تقاضا ارائه گردد. متقاضيان جهت 
اطلاع بيشتر می توانند همه روزه از ساعت ۰9:۰۰ الی 14:۰۰ با موسسه خيريه مصباح الهدی  به شماره 
تلفن ۰۲5377۰49۲7و   شماره همراه ۰99۲۰694185 تماس حاصل نمايند. - مهلت ارائه مدارک 

تا.14۰1/۰6/۰8 ماه می باشد .
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يک کارشناس مسائل غرب آسيا سياست خارجی ترکيه را فرصت ساز و جاه طلب خواند و گفت: مقامات ترکيه در عين 
حال که با فلسطينی ها و گروه های فلسطينی ارتباط دارند با اسرائيلی ها نيز فالوده می خورند.  

حسن لاسجردی در گفت وگو با ايسنا  در مورد تغيير رويکرد دولت اردوغان در تعامل با دولت بشار اسد و اينکه در بحران 
سوريه  اردوغان به دنبال براندازی دولت بشار اسد بود ولی اکنون خبرهايی مبنی بر برقراری ارتباط بين دولت های اين 
دو کشور مطرح شده و علت اين موضوع چيست؟ اظهار کرد: تغيير رويکرد در ترکيه به روحيات و نگاه های دولتمردان 

اين کشور به منافع ملی باز می گردد.
وی تصريح کرد: قبل از بحران سوريه و وقوع جنگ و نزاع در اين کشور روابط آنکارا و دمشق روابط خوبی بود و رفت و 
آمد زيادی بين مقامات دو کشور وجود داشت ولی بعد از وقوع جنگ سياست خارجی ترکيه در مورد دولت بشار اسد 

تغيير کرد و ترکيه اقدام به حمايت از مخالفان بشار اسد کرد.
لاسجردی با بيان اينکه در روزهای اخير خبرهايی مبنی بر تصميم ترکيه برای گفت وگو با مقامات دولت بشار اسد 
مطرح شده است و به نوعی به نظر می رسد که ترکيه در ارتباط با موضع دولت بشار اسد تغيير رويکرد داده است، افزود: 
بايد به اين موضوع توجه داشت که سياست خارجی در ترکيه فرصت ساز و جاه طلب است و ترک ها همانطور که با 
فلسطينی ها و گروه های فلسطينی ارتباط دارند با اسرائيلی ها نيز فالوده می خورند و يا می توان در اين زمينه به نوع 
تعامل ترک ها با مسکو و کی يف  در بحران اوکراين اشاره کرد و اينها همه به  نگاه دولتمردان اين کشور به بحث منافع ملی 

کشور و سياست خارجی فرصت ساز و جاه طلب اين کشور بر می گردد. 
اين کارشناس مسائل غرب آسيا با بيان اينکه البته در اين تغيير رويکرد دولتمردان ترکيه می توان موضوع برگزاری 
انتخابات رياست جمهوری در اين کشور در سال آينده را نيز مورد توجه قرار داد، افزود: اردوغان در تلاش است که در 
مدت باقيمانده تا زمان برگزاری انتخابات پرونده بحران های ترکيه را در عرصه سياست خارجی و حتی داخلی را  به نوعی 

ببندد و يا آنها را از مدار خارج کند. 
وی با تاکيد بر اينکه مشکلات داخلی و رقابت های انتخاباتی در ترکيه در تعيين رويکرد دولتمردان اين کشور 
و  مسالمت آميز  روحيه  که  هستند  اين  دنبال  به  آنها  کرد:  خاطرنشان  است،  موثر  خارجی  سياست  عرصه  در 
انعطاف پذيری از خود نشان دهند و از اين روحيه به عنوان يک برگ برنده در برابر مخالفان داخلی شان و ديگر 

گروه های رغيب استفاده کنند.
لاسجردی تصريح کرد: اردوغان می خواهد با همکاری با دولت سوريه و برقراری روابط اقتصادی با اين کشور به نوعی 
گذشته را تصحيح يا پاک کند و همچنين با در پيش گرفتن رفتار مسالمت آميز با کردها به نوعی فشار کردها را بر روی 
خود کم کند؛ چرا که به نظر می رسد اردوغان در اين دوره از انتخابات حساب ويژه ای بر روی آراء کردها باز کرده است و 

تاثير آراء آنها را در انتخابات اخير ترکيه به وضوح مشاهده کرده است.

فعال سياسی اصولگرا گفت: دولت سيزدهم در امتداد تلاش های آقای روحانی وارد مذاکره شد و متنی که تهيه شد متممی بر 
متن توافقنامه قبلی است و اگر دولت سيزدهم توانسته باشد امتيازاتی را بگيرد اين نتيجه يک اجماع عمومی دولتمردان ما در دولت 

گذشته و فعلی است که توانستند به اين نتايج برسند. 
حسين کنعانی مقدم در گفت وگو با ايلنا، در پاسخ به اين سوال که با توجه به اينکه امضای توافقنامه برجام در دسترس است امروز 
چه رفتاری بايد صورت گيرد تا از برجام بهره برداری سياسی و حزبی نشود، گفت: برجام يک پرونده ملی است و کل نظام در رابطه با 

اين موضوع درگير بوده و خواهد بود. منافع ملی و امنيت ملی ما در رابطه با برجام تحت تاثير قرار خواهد گرفت.
وی افزود:  انسجام ملی و حمايت همه جانبه از توافق احتمالی لازم است چرا که اين توافقنامه بايد به مجلس برود و تبديل به 
قانون شود و در اينصورت جزو محورهای وحدت و انسجام ملی خواهد بود. با توجه به اعتمادی که مردم به شورای عالی امنيت ملی، 
مجلس شورای اسلامی و ارکان نظام دارند، پس از اينکه مراحل قانونی خود را طی کرد، همه بايد از آن حمايت کرده و بتوانند از اين 

مسير، منافع اقتصادی و امنيت ملی را تامين کنند.
کنعانی مقدم تصريح کرد: هيچ جناحی نمی تواند مدعی شود که نتايج برجام نشان دهنده تلاش صرف آنها برای رسيدن به اين 
توافق است و آن را مصادره کند بلکه همه جناح ها و گروه ها بايد زمانی که مراحل قانونی آن طی شد، حمايت کنند و حمايت از 

قانون يعنی حمايت از مردم.
ضرورت اقناع نخبگان برای تاثيرگذاری بر افکار عمومی 

 اين فعال سياسی اصولگرا در پاسخ به اين سوال که پيامدهای استفاده سياسی از برجام چيست، گفت: متن توافق وقتی نهايی 
شود، بين نخبگان مورد بررسی و تحليل قرار خواهد گرفت و نشان می دهد که برجام جديد دارای چه محسناتی است، کجا از 
خطوط قرمز عبور کرده و کجا امنيت ملی را تامين کرده است. اقناع نخبگان برای تاثيرگذاری در افکار عمومی بسيار مهم است و 
بايد در دستور کار باشد اگر اين اتفاق بيفتد به نظر مخالفتی با توافق کلی وجود نداشته باشد و حمايت مردمی هم به همراه خواهد 

داشت.
وی افزود: البته دولت سيزدهم در امتداد تلاش های آقای روحانی وارد مذاکره شد و متنی که تهيه شد متممی بر متن توافقنامه 
قبلی است و اگر دولت سيزدهم توانسته باشد امتيازات را بگيرد اين نتيجه يک اجماع عمومی دولتمردان ما در دولت گذشته و حال 

است که توانستند به اين نتايج برسند.
کنعانی مقدم در پاسخ به اين سوال که در نهايت چقدر ضروری است که از عملکرد تيم فعلی مذاکره کننده حمايت کنيم، گفت: 
به نظر اگر متن توافقنامه نهايی شد، در مجلس به تصويب برسد و برای افکار عمومی شفاف سازی لازم صورت گيرد قطعا حمايت 
مردمی را به دنبال خواهد داشت و در غير اينصورت مخالفت با قانون، مخالفت با منافع ملی را به همراه خواهد داشت. مخصوصا 
کسانی که مدعی انقلابی گری هستند بايد اين را اصل بدانند که دفاع از قانون و اجرای قانون اگر اصل قرار نگيرد آن افراد نمی توانند 

با خودشان انقلابی بودن را يدک داشته باشند.

یک کارشناس مسائل غرب آسیا  مطرح کرد :

چرایی تغییر رویکرد دولت اردوغان در تعامل با دولت بشار اسد
کنعانی مقدم فعال سیاسی اصولگرا

انسجام و حمایت همه جانبه از توافق احتمالی ضروری است

نگاه تحلیلگر/ با محمدحسن آصفری؛

سیاست نخ نمای آمریکا و آژانس 
 آمريکا بالاخره پاسخ ايران را داد و سخنگوی وزارت خارجه کشورمان هم گفته بعد از 
بررسی های لازم به آنها جواب خواهيم داد. بگذريم از اينکه العربيه مدعی است امريکا 
هيچ يک از خواسته های ايران را نپذيرفته و پوليتيکو هم می گويد پاسخ آمريکا کمتر از 

انتظارات ايران بوده است. 
در اين بين اما گزاره هايی وجود دارد که گمانه کارشکنی آمريکا در مسير توافق را تقويت 
می کند. مثلا همين رويکرد اخير آژانس بين المللی انرژی اتمی که با واکنش تهران هم 

مواجه شده است.
رافائل گروسی می گويد: »آنچه ما نياز داريم همکاری از سوی ايران است. ما همچنين 
به بيشينه سطح دسترسی و بازرسی نياز داريم. هرچه بيشتر محدوديت داشته باشيم، 
از  ايران  در  مواد هسته ای  فعلی  زمينه وضعيت  در  به جامعه جهانی  ]توضيحمان[ 

باورپذيری و اطمينان کمتری برخوردار خواهد بود.«
محمد اسلامی،رييس سازمان انرژی اتمی نيز تاکيد کرده که »به نظارت در چارچوب 
برجام که قبلا پذيرفته بوديم پايبنديم. بازگردند به برجام و آنچه که در برجام تفاهم شده 
بود و تعهد طرفين بود را اجرا کنند و ما هم به آن پايبنديم. نه يک کلمه کمتر نه يک کلمه 

بيشتر.«
اينکه نتيجه بگومگوی فعلی چيست؛ بعدا معلوم می شود اما آنچه که مشخص و مورد 

تاکيد کارشناسان است، سياسی کار آژانس است. 
محمدحسن آصفری، عضو کميسيون امنيت ملی مجلس يکی از همين کارشناسان 
است. او ضمن ابراز تاسف از اين رويه آژانس گفت: »متاسفانه اين سازمان بين المللی 
بيش از آنکه به مسائل فنی بپردازد و دنبال حق گويی باشد، در پی تحقق سياست های 
آمريکايی ها در دنيا است. آژانس سياست های آمريکا را دنبال می کند و آمريکا هرجايی 
که می خواهد به کشورهای ديگر فشار بياورد از اين نهاد که بايد بی طرف باشد، به نفع 

خود استفاده می کند.«
وی افزود: »بهتر است که آمريکا پاسخگوی جامعه جهانی باشد چراکه ايران با وجود 
تجربه عدم پايبندی آمريکا به تعهدات خود، حاضر شد که دوباره مذاکره کند و بخواهد 
که به توافق برسد. ما شروطی داريم که بتواند منافع ما را تامين کند و آمريکا اگر واقعا به 
ايجاد گفتمان و مذاکره علاقه دارد بايد سياسی کاری ها را کنار گذاشته و با نگاه فنی به 
درخواست های ايران توجه کرده و پاسخ دهد. انتظار می رود که از طرح مسائل سياسی 
دست بردارند و پاسخگو باشند چون اگر اين اتفاق نيفتد و مذاکرات دوباره به بن بست 
برسد مطمئنا جمهوری اسلامی ايران حاضر نخواهد بود که پشت ديوار مذاکره بماند و 

هم فشارهای تحريم را تحمل کند و هم مذاکره کند.«
وی در پاسخ به اينکه آيا رويکرد و اظهارات اخير آقای گروسی نشانه اين است که آمريکا 
به درخواست ها و پيش نويس مورد نظر ايران پاسخ مثبت نداده؟ گفت: »بعيد نيست که 
اينطور باشد. اصولا آمريکا و آژانس هر دوره چنين بازی هايی را در قالب پليس خوب و 
پليس بد بازی می کنند. اگر اين اتفاق بيفتد ما هم ساکت نخواهيم ماند و با اقداماتی که 

انجام می دهيم، اجازه نمی دهيم که آمريکا نفعی ببرد.«
 

جلیل رحیمی جهان آبادی، عضو کمیسیون امنیت ملی: 

احتمالا ظرف یک هفته الی 10 روز آینده 
توافق می شود 

يک نماينده مجلس گفت: اکثر نمايندگان در جريان کليات مباحث و پيش نويس 
مطرح شده در مذاکرات احيای برجام هستند و می دانند چه توافقی می شود و طرفين 

چه تعهداتی را می پذيرند. 
جليل رحيمی جهان آبادی، درباره مذاکرات برجامی اين دوره و و آخرين روند احيای 
توافق گفت: مذاکرات ايران با 5 کشور غربی يک مذاکرات بسيار پيچيده به لحاظ 
امنيتی، فنی و سياسی است. اين پرونده تقريبا 3 دهه وقت دستگاه ديپلماسی ما و 
بسياری از کشورهای طرف مقابل را گرفته است اما در مذاکرات اخير به نظر می رسد 

روی آن چارچوب های اصلی که مدنظر طرفين است، توافق حاصل شده است.
به گزارش ايلنا، نماينده تايباد و  تربت جام خاطرنشان کرد: اگر بر چند محور اساسی 
درصد  و  ميزان  سانتريفيوژها،  نوع  ايران،  در  موجود  هسته ای  تکنولوژی  شامل  که 
غنی سازی، نحوه انتقال پول بعد از فروش نفت يا همان راستی آزمايی يا ضمانت های 
چندساله ای شرکت های سرمايه گذار است، تکيه کنيم به نظر من دغدغه ها رفع شده 
است و احتمال اين که ظرف يک هفته الی 1۰ روز آينده مذاکرات به يک سرانجامی 

برسد بسيار زياد است. 
وی يادآور شد: در چند مورد هم هنوز طرفين اختلاف نظرهای جزئی دارند منتها برای 
ايران به عنوان کشوری که بد عهدی آمريکا و خروج اين کشور از برجام را شاهد بوده، 
بسيار سخت است بدون هيچ تضمينی و گرفتن يک ضمانت اجرای محکم بخواهد 
مجددا قراردادی را امضا کند که اين قرارداد تبعاتی برايش دارد از جمله بحث نسل های 
جديد سانتريفيوژ ها، ميزان غنی سازی و اورانيومی که قبلا غنی سازی کرده بوديم و 
نظارت های فراپادمانی. فکر می کنم احتمال اينکه ظرف يک هفته الی 1۰ روز آينده 

توافق شود بسيار زياد است و حداقل اين بار چالش اساسی ديده نمی شود.
اين نماينده مجلس شورای اسلامی درباره گلايه برخی از نمايندگان درباره اينکه بايد 
در جريان متن توافق قرار گيرند و اين مسئله بايد به تصويب مجلس برسد، بيان کرد: در 
برجام هم دقت کرده باشيد، برجام به تصويب مجلس نرسيد بلکه طرحی بود که برای 
اجرای برجام در مجلس به تصويب رسيد. وی ادامه داد: آنچه را که دولت در حال حاضر 
مذاکره می کند اجرای برجام است که بخواهد اين متن دوباره بررسی شود کما اين که 
اکثر نماينده ها در جريان کليات پيش نويس هستند و می دانند چه توافقی می شود و 

طرفين چه تعهداتی را می پذيرند.
رحيمی جهان آبادی گفت: بر اساس اين پيشينه که قرار جديدی اتفاق نيفتاده است 
و مذاکرات تقريبا احيای قرارداد قبلی است و آن قرار داد روال خودش را طی کرده  فکر 

می کنم نيازی به اينکه در مجلس بررسی شود، نيست.
 

یک کارشناس مسائل بین الملل تاکید کرد؛

خروج مجدد آمریکا از توافق احتمالی 
باید پرهزینه باشد

يک کارشناس مسائل بين الملل با تاکيد بر اين که آمريکا بايد تعهد و تضمين های 
لازم را ارائه دهد تا ايران هم به تعهداتش پايبند بماند، گفت: تضمين ها بايد به گونه ای 
باشد که در صورتی که در يک مقطع زمانی آمريکا مجدد از برجام خارج شد برايش بسيار 

پرهزينه باشد. 
عماد آبشناس در گفت وگو با ايسنا در ارزيابی خود از روند گفت وگوها برای به نتيجه 
رسيدن احيای برجام گفت: هنوز به طور دقيق مشخص نيست که چه مسائلی مورد 
توافق قرار گرفته است تا بتوان اظهار نظر قطعی کرد تنها برخی گمانه زنی ها مطرح 
است. ضمن اين که هنوز معلوم نيست که ايران چه چيزی را پذيرفته؛ بايد منتظر ماند که 
آمريکايی ها نسبت به خواسته های ايران چه واکنشی نشان می دهند درخواست ها و 
شرايط را می پذيرند يا خير. در صورتی که بپذيرند خداقل خواسته ايران رفع تحريم ها و 
ارائه تضمين های لازم است.  وی خاطرنشان کرد: تضمين های آمريکا برای رسيدن به 
توافق بايد به عنوان يک ابزار باشد که خروج مجدد آمريکا از برجام را برای آن ها بسيار پر 

هزينه کند اگر اين شرايط محقق شود بله ما به توافق نسبتا مناسبی رسيده ايم. 

يکی از واقعيت های اجتناب ناپذير انتخابات 14۰۰، نحوه رو به رو شدن 
نامزدهای انتخاباتی با واقعيت های موجود ايران بود. واقعيت هايی که دولت 
دوازدهم هم با وجود تکنوکرات های با تجربه سالهای جنگ دهه 6۰، با آن دست 
و پنجه نرم می کردند و تلاش های اين گروه بعد از خروج ترامپ از توافق برجام، 
برنامه ها برای ارتقای رشد اقتصادی و بهبود وضع معيشت را با مشکل رو به رو 

کرد.
به گزارش خبرآنلاين ؛اما در همان زمان ابراهيم رئيسی و تيم همراه او که هسته 
مرکزی تيم اقتصادی را تشکيل می دهند معتقد بودند، وضع بد اقتصادی مردم 
متاثر از سوء مديريت مديران و گره زدن اقتصاد به سياست خارجی است. رئيسی 
معتقد بود می توان بدون برجام و با اتکا به توان و ظرفيت های داخل کشور، وضع 
معيشت مردم را ارتقا داد. شعارهايی که روی کاغذ زيبا بود اما در عمل، ظرفيت 

اجرای آن وجود نداشت.
ايجاد يک ميليون شغل سالانه، ساخت 1.5 ميليون مسکن، کاهش تورم، 
ملی،  پول  تقويت  ماليات ها،  کاهش  برجام،  احيای  اقتصادی،  رشد  احيای 
سامان دهی بازار ارز و برقراری عدالت، از جمله مهم ترين وعده های رئيسی 
هستند که هم در رقابت های انتخاباتی و هم پس از تشکيل دولت سيزدهم 
به کرات مطرح شده اند، اما آمارها و اعداد و ارقام می گويند دولت سيزدهم در 

هيچ کدام موفق عمل نکرده است.
چرا رئیسی خود را برای پاستور شایسته می دید؟

يکی از مهمترين استدلال های ابراهيم رئيسی برای رها کردن قوه قضاييه و 
تصاحب قوه مجريه، اين بود که بستر و زمينه فساد در دولت است و بايد با حضور 
در راس دولت، فساد را ريشه کن کرد. او در برنامه تبليغاتی تلويزيونی برای بيان 
ديدگاه های اقتصادی خود گفته بود »خدمت کردن من در قوه قضاييه بسيار 
مغتنم است اما خواست مردم در اقشار مختلف اين بود که من وارد شوم. صدای 
مردم از تبعيض و رانت و فساد بلند شده است.« او در همين برنامه از به خط کردن 

اقتصاددان ها و مديريت جهادی برای عبور از مشکلات اقتصادی سخن گفت.
تضاد عملکرد ادعا شده دولت با واقعيت کف خيابان

اگرچه رئيسی به دنبال اقتصاد مردمی و پويا بود اما چنين اتفاقی رخ نداد، او 
می خواست بازارها را آرام کند که موفق نشد، در نظر داشت مسير اقتصاد را از 
مذاکرات هسته ای جدا کند که نتيجه عکس داشت و قصدش پايين آوردن تورم 

بود که توفيقی به دست نياورد و حتی آن را تشديد کرد.

در حال حاضر، دستگاه تبليغاتی دولت مدعی است؛ عملکرد دولت سيزدهم 
در »کاهش 18 درصدی نرخ تورم نقطه به نقطه«، »منفی شدن رشد نقدينگی 
پس از 9 سال«، آغاز ساخت 1.5 ميليون واحد مسکونی«، »واکسيناسيون 
گسترده کرونا«، »کاهش جان باختگان ميانگين روزانه کرونا به زير 5۰ نفر«، 
»پايان خاموشی های تابستانه برق«، »افزايش 3/4۰۰ مگاواتی توليد برق«، 
»افزايش سه برابری درآمد صادرات نفت«، »افزايش 36 درصدی صادرات نفتی« 

و... موفق بوده و عملا ابراهيم رئيسی به وعده هايی که داده، عمل کرده است.
وعده های اقتصادی رئیسی: کوچک شدن سفره مردم

شعار رفع فقر تا پايان سال 14۰۰ از سوی ابراهيم رئيسی نه تنها محقق نشد 
بلکه سفره مردم متاثر از اصلاحات اقتصادی کوچکتر شد. رئيسی از وعده 
جلوگيری از گرانی هم عبور کرد و با امضای خود در نامه ای از مجلس خواست 
قيمت کالاهای اساسی را افزايش دهد. موضوعی که با واکنش غالب نمايندگان 
مجلس مواجه شد و حتی مداحان و روحانيون سرشناس هم به فقيرتر شدن 
مردم اعتراض کردند. اگرچه دولت سيزدهم با شعار پيوند نزدن زندگی مردم به 
برجام آغاز به کار کرد اما برخورد منفی بازار با مذاکرات هسته ای تيم جديد گواه 
اين مدعا بود که سياست خارجی، مولفه ای جداناپذير از متغيرهای اقتصاد 
داخلی است. با وجود وعده های رئيسی برای نظارت بر بورس و ارتقای اعتماد 
مردم، شاهد رشد 6.4 درصدی شاخص کل بورس بوديم که در مقايسه با تورم 
ماهانه 1۲ ماه گذشته که اين شاخص به 44.35  درصد می رسد، عملکردی 
ضعيف و غيرقابل قبول را برای بازار سرمايه که تا به امروز نتوانسته حضور و بازديد 

رئيسی در سازمان بورس را تکرار کند.
اشتغال  برای  رئيسی  وعده  درباره  رسمی  آمارهای  که  است  حالی  در  اين 
نگران کننده است. بر اساس گزارش روز 15 تيرماه مرکز آمار ايران، نرخ بيکاری 
جمعيت بالای 15 سال در بهار امسال نسبت به سال گذشته چهار دهم درصد 
)۰.4 درصد( افزايش يافته است. اين آمار يعنی آنکه نه تنها در دولت ابراهيم 
رئيسی شغل جديدی به اقتصاد ايران افزوده نشده بلکه تعداد شاغلان ظرف 

چيزی نزديک به 1۰۰ هزار نفر کاهش يافته است.
بر اساس گزارش مرکز آمار ايران در نخستين روز تيرماه، نرخ تورم نقطه به نقطه 
با ورود به قلمروی بالای 5۲ درصدی تمام رکوردهای دهه های قبل را پشت سر 
گذاشت. گزارش مرکز آمار ايران نشان می دهد نرخ تورم ماهانه خرداد 14۰1 
با رقم ۲/ 1۲درصد به بيشترين ميزان از ابتدای انتشار آن در ابتدای دهه 8۰ 

رسيده است.
با ثبت رقم 5۲/5درصد  نيز  بر تورم ماهانه، نرخ تورم نقطه به نقطه  علاوه 

بيشترين ميزان در مقايسه با سال های دو دهه گذشته است.
از سوی ديگر سخنگوی دولت بعد از حذف ارز ترجيحی مدعی مهار نرخ تورم، 
توقف رشد نقدينگی و بهبود اوضاع معيشتی مردم بود اما افزايش نرخ تخم مرغ 
به شانه ای حدودا صد هزار تومان، افزايش 1۲ برابری قيمت روغن و افزايش نرخ 
گوشت قرمز نشان داد سياست های دولت نه تنها در جهت عدالت اجتماعی 

نبوده بلکه به افزايش فقرا منجر شده است.
کوچک شدن سفره مردم در یکسالگی دولت

از فروردين 14۰1 تا اواسط مرداد، به گفته فعالان اقتصادی، در ميان کالاهای 
اساسی برنج، گوشت و مرغ، رب، روغن، ماکارونی، لبنيات هرکدام بيش از پنج 
بار افزايش قيمت داشته اند. ماکارونی با افزايش 191 درصدی و برنج با افزايش 

188 درصدی، رکوردی تاريخی را ثبت کرده اند.
در بخش لبنيات نيز بحران به حدی رسيده است که حميدرضا علوی، دبير 
انجمن توليدکنندگان ماءالشعير، گفت: »شواهد بازار نشان از پيشی  گرفتن 
صرف نوشابه از شير است؛ چرا که قيمت يک بطری 1.5 ليتری نوشابه حداکثر 
16 تا 18 هزار تومان است در حالی  که نرخ يک بطری شير يک ليتری ۲8 تا 3۰ 
هزار تومان است؛ پس همين قيمت تاثير خود را در ميزان خريدها می گذارد« 
اين بحران در حوزه محصولات پروتئينی نيز وجود دارد و آمارها حاکی از آن است 

مصرف گوشت به زير سه کيلو در سال برای هر فرد رسيده است.
در حوزه مسکن، با وجود طرح دولت مبنی بر سقف افزايش ۲5 درصدی، 
به گفته يکی از اعضای هيئت مديره اتحاديه مشاوران املاک، »از ارديبهشت تا 
مرداد امسال، به نسبت سال گذشته، اجاره مسکن در تهران ميانگين بين ۲۰۰ تا 

4۰۰ درصد افزايش قيمت داشته است، که بی سابقه است.«
بر اساس شاخص های فلاکت، ميزان فقر در هر ماه به نسبت ماه قبل افزايش 
پيدا کرده است، به طوری که برای خانواده ای سه نفره که دارای ملک شخصی 
نيست، با احتساب هزينه اجاره بها، کف حداقل نيازهای زندگی بين 8 تا 1۲ 
ميليون تومان شده است. اين عدد با حذف هزينه های تفريح و خالی شدن سبد 

جامعه از اقلام فرهنگی محاسبه شده است، که فاجعه را بيشتر نمايان می کند.
تلاش دولت برای قانونی کردن تخلف از بودجه۱40۱

کارشناسان اقتصادی معتقدند دولت رئيسی در همين روزها نيز در حال چاپ 
پول برای جبران کسری بودجه است. دولت برای دورزدن قانون، راه جديدی 
را دنبال می کند. بر اساس داده های بانک مرکزی بر حجم نقدينگی در سال 
گذشته نسبت به سال 1399، مبلغ 1۲75 تريليون تومان اضافه شد و در نتيجه 

نقدينگی به رقم 475۰ تريليون تومان رسيد.
پايه پولی نيز از 455 هزار ميليارد تومان به رقم 594 هزار ميليارد تومان در پايان 
14۰۰ رسيد که اين به معنای رشد 3۰.5 درصدی است. لذا در سال 14۰۰ 
مبلغ 139 هزار ميليارد تومان بر پايه پولی اضافه شده؛ بدين مفهوم که بانک 
مرکزی مستقيم و غيرمستقيم به طور ميانگين روزانه مبلغ 381ميليارد تومان 

اسکناس چاپ کرده است.
اين در حالی است که ابراهيم رئيسی نيز اعلام کرده که برای تامين کسری 
بودجه از بانک مرکزی استقراض نخواهد کرد اما راه استقراض از ساير بانک ها 
را مسدود نکرده و لذا در تأمين منابع در راستای جبران کسر بودجه به بانکهای 
دولتی متوسل می شود و اين بانک ها مطالبات خود از دولت را از بانک مرکزی 
دريافت می کنند و در نتيجه بدهی بانک ها به بانک دولتی که يکی از اجزاء پايه 

پولی است افزايش يافته و اسباب رشد نقدينگی و تورم را فراهم می سازد.
فاصله آمارهای دولت رئیسی با واقعیت جامعه

آنچه بيش از پيش نگران کننده است، آمارهای ارائه شده به ابراهيم رئيسی 
است که در نظر وی، تصوير خوبی از وضع مردم نمايش داده است. تصويری 
فانتزی و غيرواقعی از آنچه رئيسی علاقه به بودنش دارد و تلاش می کند اين 
تصوير غيرواقعی را در ذهن مردم هم جا بيندازد. اما واقعيت سفره مردم، حضور 
هر روزه آنها در بازار برای خريد و افزايش روزانه قيمت ها حاکی از آن است که 
دولت سيزدهم با ثبات اقتصادی فاصله دارد. از اين رو عدالت اجتماعی و حمايت 
از فقرا و کاهش فاصله طبقاتی، شعارهايی خوب اما روی کاغذ است که تاکنون 

از محقق نشده است.

واقعیت های ملموس جامعه ، آمارهای اقتصادی و تبلیغات رسانه ای را تایید نمی کنند

دست رد سفره های کوچک شده مردم بر سینه ادعاهای بزرگ دولت

اميرعلی ابوالفتح، کارشناس مسائل بين الملل می گويد: دلايل متعددی وجود دارد که تا 
دو سه ماه آينده توافقی حاصل نمی شود. اختلاف ايران و آمريکا دو شاخصه دارد که بعيد 

می دانم اين خواسته ها به هم نزديک شود. 
ايران بعد از بررسی متن پيشنهادی اروپا، پاسخ را را از طريق واسطه اروپايی به آمريکا ارسال 
کرد. در هر حالی که خبرها و گمانه زنی ها حاکی بود که آمريکا چندان مخالفت جدی با 
نظرات ايران ندارد و به زودی وزرای خارجه به وين می روند تا توافقنامه را امضا کنند، آمريکا 
نيز بعد از بررسی، متن پيشنهادی را به ايران ارجاع داد.  مرندی مشاور تيم مذاکره کننده 
ايرانی نيز گفته است که اينکه می گويند آمريکا »پاسخی قاطع« به ايران داده، اشتباه است. از 
سوی ديگر رافائل گروسی، مديرکل آژانس بين المللی انرژی اتمی عنوان کرد که مذاکرات در 
حال پيشرفت است و توافق ميان طرفين »چندان دور نيست.« اين سخنان در حالی مطرح 
می شود که اميرعلی ابوالفتح کارشناس ايرانی معتقد است به دليل چند نکته اختلافی، توافق 
نامه احيای برجام حداقل تا دوسه ماه آينده امضا نخواهد شد و نمی توان به آن خوشبين بود. 
اميرعلی ابوالفتح، کارشناس مسائل بين الملل به رويداد۲4 می گويد: آخرين وضعيت 

و  اروپا و توسط جوزف بورل تنظيم شده است  اتحاديه  اين است که متنی که  برجامی 
گفته می شود حدود 38 صفحه است، در اختيار ايران قرار گرفت و بررسی ها را انجام داد و 
پيشنهادات خود را درج کرد و از طريق اروپايی ها، اين متن در اختيار آمريکايی ها داده شد و 
بعد از بررسی ها، مجدد از طريق اروپايی ها به ايران داده شد. به نظر می رسد که در آن متن، 
آمريکايی ها ملاحظات خودشان را مطرح کرده اند. اين رفت و برگشت نشان می دهد که دو 
طرف نسبت به متن پيشنهادی جوزف بورل نه جواب مثبت داده اند و نه جواب منفی. اين 
مطرح کردن پيشنهاد ها مجدد نيازمند رفت و برگشت است که ممکن است از طريق پيام 

باشد و يا اينکه نه، طرف ها مجدد به وين برگردند و مذاکره کنند.
ابوالفتح با بيان اينکه به نتيجه رسيدن مذاکرات وين به تاخير افتاده است، تصريح کرد: اين 
تاخير نيازمند رايزنی و مشورت های بيشتر است و اينکه چه زمانی به توافق و نتيجه نهايی 
می رسيم هم مشخص نيست. ممکن است اين اتفاق طی چند روز اينده يا چند ماه آينده 
يا اينکه کلا هيچ توافقی صورت نگيرد. اين کارشناس سياست خارجی معتقد است که در 
اين مرحله چند موضوع باقی مانده است. بحثی که آمريکايی ها دارند اين است که ايران به 

تعهدات ۲۰15 برگردد و هرآنچه که برجام ۲۰15 تکليف کرده است، ايران اجرا کند، ولی 
ايران تاکيد دارد که بايد تضمين های کافی را داشته باشد که بتواند از عوايد اقتصادی برجام 
بهره مند شود. بحث پايداری توافق نيز از نکات ديگر است که در صورت تغيير دولت در آمريکا، 
اين توافق پابرجا بماند. همچنين ايران تاکيد دارد که به دستاورد هايی به لحاظ فنی دست 
پيدا کرده است، مانند سانتريفيوژ های نسل جديد، که سر انجام اين ها نيز چه می شود، يک 
اختلاف نظری وجود دارد. آمريکا می گويد ايران از خروج نام سپاه از ليست تروريستی کوتاه 
آمده است، اما ايران ادعا ميکند که چنين شرطی از ابتدا نبوده است. به هر صورت حتی 
اگر يک کلمه هم مورد اختلاف باشد متن واحد حاصل نخواهد شد. ابوالفتح با اشاره به 
سخنان برخی از نمايندگان مجلس مبنی بر اينکه توافق حاصل شده است، گفت: توافقی 
حاصل نشده است و اگر توافق شده بود که ديگر نيازی به بررسی ندارد. وقتی طرفين در 
حال بررسی هستند يعنی نکاتی همچنان پابرجا است. نمی دانم طرفين به وين برمی گردند 
يا نه، اما به نظرم فعلا اين روند مکاتبات با وسطاتت اروپا انجام می شود. شورای عالی امنيت 
ملی آمريکا نيز اعلام کرده که ايران بايد به ابهامات و سوالات آژانس پاسخ دهد، که اين هم 

يکی ديگر از موارد اختلافی است و تاکيد دارد که موارد درخواستی آژانس رفع شود و بعد 
از آن من تعهداتم را انجام خواهم داد. نظر ايران و آژانس و امريکا هرکدام متفاوت است و 
برای رسيدن به توافق بايد يک نظر بيابين را در نظر گرفت و اگر ايران و آمريکا صرفا بخواهند 
حرف خودشان را بزنند، توافق حاصل نمی شود. اين کارشناس با بيان اينکه به امضا شدن 
توافق خوشبين نيستم، تصريح کرد: دلايل متعددی وجود دارد که تا دو سه ماه آينده توافقی 
حاصل نمی شود. اختلاف ايران و آمريکا دو شاخصه دارد که بعيد می دانم اين خواسته ها به 
هم نزديک شود. ايران علاقه زيادی دارد که حتما نسبت به پايداری توافق بعد از دولت بايدن 
اطمينان حاصل کند، اما دولت بايدن نمی تواند چنين تضمنيی دهد و حتی اگر تضمين 
دهد، بازهم فاقد اعتبار و ارزش است. نکته بعدی اين است مخالفت ها با برجام در داخل 
آمريکا بسيار بسيار زياد است. برايم عجيب است که بايدن بخواهد بر اين مخالفت ها غلبه کند 
چرا که در حزب دموکرات هم اين مخالفت ها وجود دارد. در اين بين لابی اسرائيل هم بسيار 
فعال است، سعودی ها به طور غيرمستقيم، ولی اسرائيلی به طور کاملا آشکارا در حال سنگ 

اندازی و مخالفت کردن است.

در گفتگوبا ابوالفتح کارشناس مسائل بین الملل بررسی شد؛

آیا توافق نامه احیای برجام امضا می شود؟ 
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سزاوار است که آدمی دردهای دنیوی خود را 
مداوا کند، همچنان که بیماران دردهای خود را 
درمان می کنند و از خواهش ها و خوشی های 

دنیا پرهیز کند، همچنان که بیمار ]از خوردن غذا[ 
پرهیز می کند.
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آیت الله ناصری استاد اخلاق در گذشت 
آيت الله ناصری دولت آبادی پس از يک دوره بيماری و بستری در بيمارستان امين اصفهان،  پيش از ظهر روز 
جمعهبه ملکوت اعلی پيوست.اين استاد برجسته اخلاق حوزه چندی قبل در يکی از بيمارستان های قم مورد 
عمل جراحی قرار گرفته بود و پس از بهبود نسبی به اصفهان منتقل و به علت مشکلات ريوی در بخش مراقبت 
های ويژه بستری بوداين استاد اخلاق در ساليان متمادی در مسجد کمرزرين اصفهان به درس و بحث و تربيت 
شاگردان مشغول بود . از ويژگی های بارز اين عالم وارسته، شيفتگی و علاقه شديد نسبت به قطب عالم امکان، 
حضرت بقيه الله الاعظم بود.حوزه علميه حضرت ولی عصر )عج(، حوزه علميه صاحب الزمان )عج(، حوزه علميه 
نرجس خاتون )س(، مرکز ديجيتال حضرت  ولی عصر در دولت آباد و موسسه تحقيقات نجوم اسلامی از جمله 
مراکز دينی زير نظر اين استاد حوزه بود آب حيات )مجموعه سخنرانی درباره امام عصر(، در امتداد نور )مجموعه 
سخنرانی درباره آيات تاويل شده به حضرت ولی عصر و آخرالزمان(، رسم بندگی )فراز هايی از خطبه بلند حضرت 
اميرالمومنين در مورد حالات و خصوصيات اخلاقی متقين( و سخن دوست از تاليفات و آثار به جا مانده از آيت الله 

ناصری است.. برنامه تشييع و مراسم اين عالم وارسته  متعاقبا اعلام خواهد شد.

به زودی واردکننده پزشک خواهیم شد 
رئيس کل سازمان نظام پزشکی کشور از وضعيت نامناسب برخی رشته های پزشکی در کشور خبر داد و گفت: 
در سال جاری هيچ کس متقاضی رشته جراحی قلب در کشور نشده و با شرايط موجود مجبور می شويم با 
عقب گرد 4۰ ساله پزشک وارد کنيم. رئيس زاده با اشاره به تبعات اين مسئله توضيح داد: نتيجه اين کار اين است 
که در چند سال آينده پزشکی نخواهيم داشت. در رشته های بسيار ضروری جراح نداريم و مجبور می شويم برای 
برخی درمان ها با چند برابر هزينه، عزيزان را به خارج از کشور بفرستيم يا با يک عقب گرد 4۰ ساله واردات پزشک 
از هند، پاکستان و فيليپين داشته باشيم.وی با بيان اينکه ما هشدار و گوشزد می دهيم و اعلام می کنيم اما درمان 
آن با مسئولان است، خاطرنشان کرد: چون ما متهم به تعارض منافع شديم بنابراين فقط هشدار می دهيم و خود 

مسئولان آن را تحليل کنند.

"سلطان سفید" بازداشت شد 
فرمانده انتظامی سيستان و بلوچستان از دستگيری سرشبکه قاچاق مواد مخدر در جنوب شرق کشور معروف 
به "سلطان سفيد" تبعه کشور افغانستان خبر داد.سردار احمد طاهری اظهار داشت: با اقدامات اطلاعاتی پليس 
مواد مخدر فراجا و پليس مواد مخدر سيستان و بلوچستان سرشبکه توزيع قاچاق مواد مخدر همراه 1۰ نفر از 
همدستانش در چندين باب منزل مسکونی در نقاط مختلف سطح شهرستان زاهدان دستگير شدند و از متهمان 
چندين محموله انواع مواد مخدر صنعتی و نيمه صنعتی و هفت دستگاه خودرو و سلاح و مهمات جنگی کشف 
و توقيف شد.فرمانده انتظامی استان سيستان و بلوچستان افزود: نامبرده سرشبکه باند بين المللی قاچاق مواد 
مخدر با هويت و اسامی مختلف در حوزه شمال و مرکز استان سيستان و بلوچستان به همراه ده ها نفر رابط و 

همدست در زمينه مواد مخدر صنعتی به صورت گسترده فعاليت می کرد.

آخرین وضعیت شیوع کرونا دراستان قم
دانشگاه علوم پزشکی قم اعلام کرد: در ۲4 ساعت گذشته، تست کرونای ۲5 نفر مثبت اعلام شد.دانشگاه 
علوم پزشکی اعلام کرد: در ۲4 ساعت گذشته، ۲4 نفر با علائم کرونا در مراکز درمانی پذيرش شدند.در اين 
مدت، خوشبختانه هيچ بيماری بر اثر ابتلا به کرونا جان خود را از دست نداد.هم اکنون 6۰ بيمار کرونا مثبت و 
66 بيمار مشکوک به کرونا در مراکز درمانی قم بستری هستند که حال 3۰ نفر وخيم است.در ۲4 ساعت گذشته 
از 1۰3 مورد تست انجام شده، تست کرونای ۲5 نفر مثبت اعلام شد.تاکنون 19۲6۰11 دُز واکسن کرونا در 

استان تزريق شده است.

آمریکا برای »رئیسی« روادید صادر می کند؟ 
ودانت پاتل، معاون سخنگوی وزارت امور خارجه آمريکا در يک کنفرانس خبری در پاسخ به اين سوال که آيا 
دولت آمريکا برنامه دارد برای سيد ابراهيم رييسی، رييس جمهور ايران و همراهانش جهت شرکت در نشست 
مجمع عمومی سازمان ملل رواديد صادر کند يا نه، گفت: ما قبلا هم گفته ايم که کشور ميزبان سازمان ملل هستيم 
و آمريکا در کل و طبق توافق با اين سازمان وظيفه دارد برای نمايندگان کشور های عضو برای سفر به مقر سازمان 
ملل رواديد صادر کند. آمريکا به عنوان کشور ميزبان سازمان ملل، وظايف و تعهداتش را جدی می گيرد، اسناد 

مربوط به رواديد محرمانه هستند، بنابراين، نمی توانم چيز ديگری بگويم.

حضوری شدن دانشگاه ها در سال تحصیلی جدید 
محمدعلی زلفی گل وزير علوم، تحقيقات و فناوری با بيان اينکه دانشگاه ها در سال تحصيلی جديد به صورت 
کاملًا حضوری برگزار می شوند گفت: نياز است که تمهيدات لازم برای حضور پر شور و نشاط دانشجويان در نظر 

گرفته شود. 

5۰ مدیر فولاد مبارکه برکنار شدند
 ياسر طيب نيا مديرعامل شرکت فولاد مبارکه از برکناری بيش از 5۰ مدير اين شرکت که در دولت قبل با ارتباطات 

و سفارش های سياسی منصوب شده بودند خبر داد.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد:

دستگیری کلاهبردار حرفه ای به اتهام جعل عنوان 
مأمور امنیتی 

جانشين فرمانده انتظامی استان قم از دستگيری کلاهبردار حرفه ای به اتهام جعل عنوان مأمور امنيتی خبر 
داد.  سردار بهادر اسماعيلی گفت: با طرح شکايت وُرّاث متوفا از شخصی که خود را عضو يکی از نهاد های 
امنيتی و آشنا به مسائل حقوقی معرفی و از آن ها مبلغ 3 ميليارد ريال کلاهبرداری و متواری شده بود، موضوع 
در دستور کار کارآگاهان پليس آگاهی استان قم قرار گرفت. او در خصوص جزئيات کلاهبرداری  افزود: شکات 
عنوان کردند پدرشان در زمان حيات تعدادی احشام به قيمت 4۰ ميليارد ريال به فردی فروخته و ثمن معامله 
را نتوانسته دريافت کند در ادامه موفق به رسيدن به حق خود نشده اند در اين اثنا و در حين پيگيری قضايی با 
فردی آشنا شده و نامبرده خود را از کارکنان يکی از نهاد های امنيتی و آشنا به مسائل حقوقی معرفی و مبلغ 3 
ميليارد ريال تحت عناوين مختلف دريافت و کلاهبرداری می کند. جانشين فرمانده انتظامی استان قم گفت: در 
ادامه بلافاصله تيمی از کارآگاهان زبده اداره مبارزه با جعل و کلاهبرداری پليس آگاهی استان با اشراف و توسعه 
اقدامات اطلاعاتی، متهم 5۰ ساله را شناسايی و دستگيری کرده که مشخص شد دارای سوابق متعدد کيفری با 
عناوين محکوميت های مالی متعدد و غصب عنوان مامور اطلاعات است. سردار اسماعيلی تصريح کرد: نامبرده 
خود را فردی ذی نفوذ در مراجع قضايی، انتظامی و مامور امنيتی معرفی می کرده که در تحقيقات به جرم خود 
اعتراف و با تحويل به مرجع قضايی استان در نهايت با قرار قانونی مناسب روانه زندان شد. جانشين فرمانده 
انتظامی استان گفت: شهروندان برای مشاوره حقوقی، مستقيماً و بدون واسطه به واحد های معاضدت قضايی و 
دفاتر وکلای دادگستری مراجعه تا طعمه افراد سود جو و کلاهبردار واقع نشوند و در صورت مشاهده هرگونه موارد 

مشکوک با شماره تلفن 11۰ به مرکز فوريت های پليسی استان اطلاع دهند.

رئیس پلیس فتای استان قم خبرداد:

افزایش کلاهبرداری با شگرد کپی کارت بانکی
رئيس پليس فتای استان قم از افزايش کلاهبرداری با شگرد کپی کارت بانکی طی روز های اخير در استان خبر 
داد.  سرهنگ  علی موالی، اظهار کرد: تجزيه و تحليل پرونده های قضايی مرجوع شده به پليس فتای استان 

قم در روز های اخير حاکی از آن است که جرايم حوزه اسکيمر يا همان کپی کارت بانکی در حال افزايش است.
او افزود: اين مجرمان عمدتاً در پوشش فروشندگان فروشگاه ها و يا فروشندگان سيار و دوره گرد فعاليت می کنند. 
سرهنگ موالی به شهروندان توصيه کرد: به هنگام خريد به هيچ عنوان رمز کارت بانکی خود را به فروشندگان 
اعلام نکنند، همچنين از در اختيار گذاشتن کارت عابر خود به فروشندگان امتناع کنند و اگر قصد خريد دارند 
شخصاً کارت بانکی را از دستگاه کارت خوان عبور دهند و عمليات خريد را تکميل و از خريد کردن از افراد ناشناس 
و فروشگاه های غير معتبر خودداری کنند. او ادامه داد: مغازه داران و فروشندگان موظف هستند که دستگاه های 
کارتخوان را در اختيار مشتريان قرار دهند. رئيس پليس فتای استان اضافه کرد: همچنين لازم است شهروندان 
نسبت به تغيير دوره ای هفتگی يا حتی روزانه رمز کارت بانکی خود اقدام کنند و در صورت رويت موارد مشکوک 

موضوع را از طريق شماره ۰9638۰ به مرکز فوريت های سايبری پليس فتا استان قم گزارش کنند.

رئیس مرکز بهداشت استان قم:

۹3 درصد فوتی های پیک هفتم کرونا واکسیناسیون 
کاملی نداشتند 

رئيس مرکز بهداشت استان قم گفت: بيش از 93 درصد فوتی های پيک هفتم کرونا، واکسن دريافت نکرده و يا 
6 ماه از واکسيناسيون آن ها گذشته بوده است.

سيامک محبی روز پنجشنبه درجلسه ستاد مديريت بحران با بيان اينکه آمار استقبال شهروندان از دريافت 
دُز چهارم واکسيناسيون کرونا مطلوب نيست تصريح کرد: بيش از 93 درصد فوتی های پيک هفتم کرونا، 
واکسن دريافت نکرده و يا 6 ماه از واکسيناسيون آن ها گذشته بوده است. سيامک محبی افزود: در خصوص 
تيم  حضور  امکان  دانشگاه ها  و  پرورش  و  آموزش  همکاری  با  دانشجويان  و  دانش آموزان  واکسيناسيون 
واکسيناسيون سيار در اين مراکز فراهم شده است. وی در خصوص بيماری آبله ميمونی گفت: تاکنون از 4۰ 
نفر که مشکوک به ابتلا به اين بيماری بودند تست های لازم گرفته شده که جواب تمامی اين تست ها منفی بود و 

خوشبختانه تاکنون هيچ مورد مثبتی از اين بيماری در استان مشاهده نشده است.

رئیس کمسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم  خبرداد:

اجرای پروژه پارکینگ شرقی
 حرم مطهر در مدت ۴۲ ماه

رئيس کمسيون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم پروژه پارکينگ شرقی 
را در مرحله انتخاب پيمانکار اعلام کرد و گفت: با تحويل زمين به پيمانکار، حدود 4۲ 

دو ماه اجرای پروژه زمان برده و بيش از 11۰ هزار مترمربع زيربنای پروژه خواهد بود.
سيد محمدحسين دهناد در گفت وگويی، از آغاز پروژه پارکينگ شرقی حرم به زودی 
خبر داد و اظهار داشت: متأسفانه در چند سال گذشته پارکينگ شرقی حرم به صورت 
پارکينگ  اين  طراحی  و  مطالعات  امسال  خوشبختانه  که  بود  رهاشده  نامطلوبی 

انجام شده و در مرحله انتخاب سرمايه گذار و پيمانکار هستيم.
وی خاطرنشان کرد: ضلع شرقی حرم مطهر از سال 73 طرح دارد، اما چالش ها 
و اختلاف هايی مانع اجرای طرح شده است اما از ابتدای شکل گيری شورای ششم 
انتخاب  اولويت دار آن را پيگيری شده و هم اکنون به مرحله  به عنوان يک مطالبه 

سرمايه گذار و پيمانکار رسيده است.
رئيس کمسيون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم، فضای پارک در پروژه 
پارکينگ شرقی را موردبررسی قرارداد و گفت: بر اساس طراحی انجام شده، بيش از 
16۰۰ جای پارک تعيين شده و ازنظر زيباسازی شهری اين بخش از هسته مرکزی شهر 

در شرايط مطلوبی قرار خواهد گرفت.
وی عرصه اجرای پروژه پارکينگ شرقی را بيش از ۲3 هزار مترمربع اعلام کرد و افزود: 
با تحويل زمين به پيمانکار حدود 4۲ دو ماه اجرای پروژه زمان برده و بيش از 11۰ هزار 

مترمربع زيربنای پروژه خواهد بود.
با اشاره به کاربری های پارکينگ شرقی بيان کرد: در اين پروژه  دهناد در پايان 
سه طبقه پارکينگ، يک طبقه پايانه برای اتوبوس ها و تاکسی ها و يک صحن زيبا به نام 

صحن کريمه در نظر گرفته شده که اميدواريم به بهترين شکل اجرا شود.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  اعلام کرد:

پروژه های تفریحی سال 1۴01 
شهرداری قم

مديرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم پروژه های تفريحی سال 
14۰1 شهرداری قم را نام برد و گفت: امسال زيپ لاين و پل معلق بوستان کوثر در کنار 
باغ گياهان دارويی و دم نوش خانه، سايت ورزش های هيجانی و شهربازی نوستالژی 

بوستان فدک به مجموعه های تفريحی شهر اضافه خواهد شد.
پيام جواديان در گفت وگويی، به پروژه های تفريحی شهر قم در سال 14۰1 اشاره 
کرد و اظهار داشت: يکی از دغدغه های مهم شهرداری قم، توسعه سرانه تفريحی شهر 

برای جذب توريست و افزايش رونق اقتصادی شهر است.
وی توسعه سرانه تفريحی شهر را در افزايش زمان ماندگاری زائران و مسافران مهم 
خواند و افزود: امسال تمرکز شهرداری برافزايش و توسعه سرانه تفريحی در شهر بوده و 

اميدواريم تا پايان سال بتوانيم پروژه ها را تکميل کنيم.
مديرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از اجرای پروژه زيپ لاين و پل 
معلق در بوستان کوثر خبر داد و بيان کرد: امسال برنامه ريزی های لازم برای اجرای 

پروژه تفريحی زيپ لاين و پل معلق در بوستان کوثر انجام شده است.
وی پيشرفت فيزيکی پروژه تفريحی زيپ لاين و پل معلق در بوستان کوثر را بيش از 
3۰ درصد اعلام کرد و گفت: علاوه بر اين پروژه باغ گياهان دارويی و دم نوش خانه 

بوستان علوی نيز در مرحله احداث است که شامل تمام گياهان دارويی است.
جواديان سايت ورزش های هيجانی را نيز مطرح کرد و يادآور شد: سايت ورزش های 
هيجانی در بوستان علوی و شهربازی نوستالژی شهر قم در بوستان فدک نيز در مرحله 

احداث است و با دستگاه های مدرن تا پايان سال به بهره برداری می رسد.
مديرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم در پايان تأکيد کرد: شهر 
قم با ۲۰ ميليون زائر و مسافر نياز به جذب توريست ندارد، اما بايد تلاش کنيم زمان 
ماندگاری آن ها را در شهر افزايش دهيم تا شهر ازنظر اقتصادی نيز بهره لازم را برده و 

تنها مجبور به هزينه کردن نباشيم.

مدیر منطقه چهار شهرداری قم خبرداد:

بهره برداری از پروژه بهسازی ورودی 
کوه خضر نبی)ع(  تا پایان شهریور

مدير منطقه چهار شهرداری قم از تلاش برای تکميل و بهره برداری از پروژه بهسازی 
ورودی کوه خضر نبی)ع( قم تا پايان شهريور خبر داد.

عليرضا اقباليان در گفت وگويی، با اشاره به برخی از پروژه های جاری منطقه چهار 
شهرداری قم، اظهار داشت: پروژه بوستان خضر نبی)ع( در ابتدای ورودی کوه خضر 
نبی)ع( و يادمان شهدا يکی از پروژه های در حال احداث مجموعه مديريت شهری در 

منطقه چهار است.
مدير منطقه چهار شهرداری قم ادامه داد: در همين راستا طرح بهسازی، نورپردازی 
و بوستان سازی را در ابتدای ورودی بوستان کوه خضر نبی)ع( با هزينه ای بالغ بر 5 

ميليارد تومان در حال انجام است.
وی با بيان اينکه برای بهبود وضعيت ترافيکی و دسترسی به بوستان شهدای گمنام 
طرح اصلاح هندسی اين محور از خردادماه امسال آغاز و مراحل عمرانی پروژه در 
دست اقدام است، افزود: برای جلوگيری از انسداد مسير و ايجاد اختلال در عبور و 
مرور خودروهای سواری و حضور زائران، اصلاح هندسی و عمليات عمرانی با دقت 

خاصی دنبال شده است.
اقباليان با تأکيد بر اينکه ايجاد کانال انتقال آب های سطحی و جابه جايی تيرهای 
برق فشارقوی اولويت های کنونی اين طرح است، تصريح کرد: اين طرح تا پايان 
شهريورماه با بهسازی ميدان ورودی و راه های دسترسی به همراه نورپردازی در اختيار 

شهروندان قرار می گيرد.
 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم مطرح کرد:

شهید ذوالفقاری افتخار
 شهرداری قم است

مديرکل ارتباطات و امور بين الملل شهرداری قم با اشاره شناسايی نخستين شهيد 
پاکبان دفاع مقدس، گفت: شهيد ذوالفقاری در دوران دفاع مقدس در قالب مرخصی 
از شهرداری وقت راهی جبهه شده و اولين و تنهاترين شهيد پاکبان دفاع مقدس لقب 

می گيرد.
مهدی کلانترزاده روزپنجشنبه در آيين غبارروبی مزار شهيد حسين ذوالفقاری 
به عنوان نخستين پاکبان شهيد دفاع مقدس، طی سخنانی اظهار داشت: شهرداری 
قم برای شناسايی مزار اين شهيد پاکبان قم تلاش های زيادی را از ماه های گذشته آغاز 
کرده بود. وی با قدردانی از بنياد شهيد و امور ايثارگران و اداره کل اوقاف و امور خيريه 
جهت همراهی در شناسايی مزار و ساير اطلاعات اين شهيد پاکبان، يادآور شد: شهيد 
ذوالفقاری در دوران دفاع مقدس در قالب مرخصی از شهرداری وقت راهی جبهه 

می شود و اولين و تنهاترين شهيد پاکبان دفاع مقدس لقب می گيرد.
مديرکل ارتباطات و امور بين الملل شهرداری قم تصريح کرد: استان مقدس قم ۲۲۲ 
شهيد کارمند را تقديم انقلاب اسلامی کرده ولی شهدای واقعی کارمند می تواند بيشتر 

از اين تعداد باشد.

مزار نخستین شهید پاکبان دفاع مقدس درقم غبارروبی شد؛

رونمایی از سند هویتی شهید ذوالفقاری
آيين غبارروبی و رونمايی از نخستين شهيد پاکبان دوران دفاع مقدس با حضور 
جمعی از مديران شهری و مسئولان استانی در جوار مزار ابن بابويه قمی و همچنين 

مزار اين شهيد گران قدر در گلزار شيخان برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی شهرداری قم،  آيين غبارروبی مزار شهيد حسين ذوالفقاری 
نخستين شهيد پاکبان دفاع مقدس امروز با مشارکت شهرداری قم و با همکاری 
دبيرخانه دومين کنگره ملی شهدای استان، بنياد شهيد و امور ايثارگران استان، 
اداره کل اوقاف و امور خيريه استان و سازمان بسيج کارمندان سپاه امام علی بن 

ابيطالب)ع( در جوار بارگاه ابن بابويه قمی برگزار شد.
اجتماعی،  رفاه  و  کار  تعاون،  دخانيات،  ثبت اسناد،  کل،  مديران  آيين  اين  در 

دامپزشکی به همراه خانواده شهيد و مديران استانی و شهری حضور داشتند.
در بخشی از اين آيين از سند هويتی شهيد ذوالفقاری رونمايی شد و از برادر اين 

شهيد گران قدر با اهدای لوح و تمثالی از اين شهيد تجليل به عمل آمد.
در ادامه، حاضرين با حضور در مزار اين شهيد گران قدر در گلزار شهدای شيخان، قبر 

نورانی نخستين شهيد پاکبان دفاع مقدس را غبارروبی و گل افشانی کردند.

مديرحوزه های علميه، بر داشتن نگاه جامع و راهبردی در زمينه ارتقا جايگاه 
سلامت در قم تاکيد کرد و افزود: در برنامه هفتم توسعه زيرساخت های لازم و 

استاندار متناسب با جايگاه اين شهر ديده شود.
آيت الله عليرضا اعرافی روز پنجشنبه در مراسم تجليل از پزشکان نمونه استان 
قم که در دانشگاه علوم پزشکی قم برگزار شد در سخنانی اظهار داشت: ابوعلی 
سينا نگاهی الهی و فلسفی در زمينه پزشکی داشت و اين نگاه در دنيای اسلام 

سابقه داشته و البته غرب نيز به اين مقوله توجهاتی داشته است.
مدير حوزه های علميه سراسر کشور، ابراز داشت: خوشبختانه در عصر حال 
نيز پزشکانی هستند که با توجه به اين موضوعات و با رعايت اخلاق حرفه ای و 
پزشکی به فعاليت خود در حوزه پزشکی ادامه می دهند که توجه به اين حوزه ها 

در واقع پزشک در تراز اسلام را خواهيم داشت.
اعرافی افزود: اسلام نقش مهمی در مناسبات و ايجاد تمدن های جهانی 
داشته است و ايران نيز در حوزه های پزشکی در اين تمدن ها نقش مؤثری 

داشته است.
وی بيان داشت: انتظاری که از جامعه پزشکی کشور می رود آن است که 
بتوانند با همت خود در مرزهای دانش حرکت کنند و به بروز ترين دانش های 

پزشکی دست يافته و در اين زمينه از ديگر کشورهای پيشرفته عقب نمانند.
مدير حوزه های علميه سراسر کشور، ضمن تقدير از تلاش های صورت گرفته 
کادر درمان در سال های اخير ابراز داشت: پزشکان در سال های اخير که کرونا 
شيوع پيدا کرد شجاعانه در خدمت مردم بودند و تمام تلاش خود را برای بهبود 

حال بيماران و سلامت جامعه به کار بستند.
اعرافی در بخش ديگری از سخنان خود با اشاره به جايگاه ويژه شهر قم اظهار 
داشت: قم در واقع جهان شهر و يک پايگاه بزرگی برای انتشار معارف دينی به 

دنيا ست.
وی با بيان اينکه انقلاب اسلامی از قم حرکت خود را آغاز کرد و به پيروزی 
رسيد افزود: قم امروز به برکت انقلاب اسلامی جايگاه ويژه ای در دنيا يافته 
است و انتظار می رود زير ساخت های شهری به خصوص زير ساخت ها در حوزه 

پزشکی و درمان در اين شهر فراهم شود.
مدير حوزه های علميه سراسر کشور، از دانشگاه علوم پزشکی استان قم 
درمان  بهداشت،  جايگاه  ارتقا  زمينه  در  راهبردی  و  جامع  نگاه  تا  خواست 
توسعه  هفتم  برنامه  در  تا  شود  تلاش  و  باشد  داشته  قم  استان  سلامت  و 

زيرساخت های لازم و استاندار متناسب با جايگاه اين شهر ديده شود.

آیت الله اعرافی در مراسم تجلیل از پزشکان نمونه استان قم:

زیر ساخت های پزشکی قم متناسب با جایگاه این جهان شهر باشد

رئيس شورای عالی جامعه مدرسين از آمرين به معروف خواست تا با نهايت 
دقت و وسواس، اين وظيفه و تکليف شرعی را انجام دهند تا مبادا دشمن از 
اشتباهات و برخوردهای ناصحيح برخی از افراد سوء استفاده کند و چهره 

اين تکليف شرعی را در جامعه مخدوش سازد. 
آيت الله حسينی بوشهری در ديدار دبير ستاد امر به معروف و نهی از 
منکر، برپايی فرائض الهی و مبارزه با ظلم و فساد و بی عدالتی را از مسير امر 
به معروف و نهی از منکر ميسر دانست و خاطرنشان کرد امر به معروف و نهی 
از منکر ضمانت اجرايی برای تحقق احکام اسلامی است و نبايد به گونه ای 

عمل شود که اين واژه محبوبيت خود را در جامعه از دست بدهد.
دبير شورای عالی حوزه های علميه ضمن تأکيد بر اهميت امر به معروف و 
نهی از منکر در جامعه افزود: نمی توان گفت که امر به معروف و نهی از منکر 
به کلی جايگاه خود را از دست داده است؛ اما متأسفانه اين فريضه الهی در 
جامعه از جايگاه واقعی خود برخوردار نيست و حتی مخالفت هايی نيز با 
آن صورت گرفته است که از نياز ما به يک آسيب شناسی دقيق و جدی در 

مسئله امر به معروف و نهی از منکر حکايت دارد.
امام جمعه قم خواستار نگاه همه جانبه به آسيب های جامعه در مسئله امر 
به معروف و نهی از منکر شد و ابراز داشت: حجاب و عفاف مسئله مهمی 
است و بايد در جامعه نهادينه گردد؛ اما نبايد امر به معروف و نهی از منکر 
در اين مسئله خلاصه شود چرا که بی تفاوتی نسبت به ساير موضوعات 
سبب می شود تا برخی به اين بهانه حجاب و عفاف را رعايت نکنند. امر به 
معروف و نهی از منکر در ساير مسائل از جمله مفاسد اقتصادی، رشوه و 

حتی حفاظت از محيط زيست بايد در دستور کار قرار گيرد.
وی ادامه داد: نقش عفاف و حجاب در سلامت جامعه غيرقابل انکار است 
و نبايد در اين عرصه کوتاه بياييم؛ اما جامعه انتظار دارد که در رابطه با مسائل 
و آسيب ها نيز برخورد مناسبی صورت پذيرد که انتظار صحيحی است و بايد 

دستورالعمل های متناسب با آن تدوين گردد.
عضو هيئت رئيسه مجلس خبرگان رهبری با اشاره به نقش رسانه ها و 

تريبون ها در معرفی معروف و منکر به جامعه اظهار داشت: قبل از برخورد 
مصداقی بايد بخشی از توجه خود را به نهادينه سازی معروف و منکر در 
جامعه معطوف کنيد. جامعه ابتدا بايد بپذيرد که فلان مسئله معروف است 
و ديگری منکر؛ تا برخورد مصداقی تأثيرگذار باشد. رسانه در اين راه بايد 
ستاد امر به معروف و نهی از منکر را پشتيبانی کند تا احکام الهی ابتدا به 
درستی تبيين گردند؛ البته آموزش و پرورش نيز در اين زمينه نقش محوری 
دارد و در دوران تحصيل دانش آموزان خوبی ها )معروف( و بدی ها )منکر( 
در متن کتاب ها با بيانی روشن معرفی شود. همانطور که قوانين راهنمايی و 

رانندگی را برای عزيزانمان معرفی می کنيم.
وی در پايان از آمرين به معروف خواست تا با نهايت دقت و وسواس، 
اين وظيفه و تکليف شرعی را انجام دهند تا مبادا دشمن از اشتباهات و 
برخوردهای ناصحيح برخی از افراد سوء استفاده کند و چهره اين تکليف 

شرعی را در جامعه مخدوش سازد.
اين جلسه، سيد محمد صالح هاشمی  ابتدای  شايان ذکر است: در 
گزارشی از اقدامات و برنامه های ستاد امر به معروف و نهی از منکر ارائه 

نمود.

آیت الله حسینی بوشهری در دیدار دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر:

امر به معروف و نهی از منکر در حجاب و عفاف خلاصه نشود

وداع با »هوشنگ ابتهاج«

عکس:امین اشتری-آهویی

صنايع  و  گردشگری  فرهنگی،  ميراث  مديرکل 
دستی استان قم گفت: فرهنگ  حفاظت و حراست 
از بافت تاريخی در قم از استان های ديگر پايين تر 

است و نيازمند افزايش اين فرهنگ هستيم. 
عليرضا ارجمندی روز پنجشنبه در نشست خبری 
که در خانه تاريخی يزدان پناه قم برگزار شد اظهار 
داشت: خيلی افراد در قم هستند که می گويند يک 
لودر زير بافت تاريخی بزنيم و چند طبقه ساختمان 

بسازيم.
وی ابراز داشت: در حوزه ميراث فرهنگی رويکرد 
جديدی برای احيا و مرمت آثار باستانی داريم و 15 
طرح با اعتبار بيش از 1۰ ميليارد تومان در دست 
مرمت است. وی به ساماندهی بازار کهنه قم اشاره 
کرد و گفت: اين منطقه سال ها متروکه بود و خيلی 
از مغازه ها تعطيل بودند اما طی چهار ماه گذشته 
با اعتبار خوبی که گذاشتيم دنبال رونق دهی بازار 
کهنه هستيم که برای محوريت گردشگری قابليت 

ويژه ای دارد.
درآمد  تاريخی  بافت  از  مردم  افزود:  ارجمندی 
گره  بافت  از  درآمدزايی  به  مردم  زندگی   و  ندارند 
نخورده، لذا بازار کهنه قم بايد ضمن احداث اماکنی 
چون سفره خانه و اقامتگاه سنتی در آن، بافت کهنه 

خود را نيز حفظ کند.
وی ادامه داد: اگر زندگی  مردم با پول در آوردن از 
بافت های تاريخی گره بخورد خود مردم پشتيبان 

رسيدگی به بافت تاريخی می شوند.
وی عنوان کرد: ساماندهی تيمچه قم را نيز آغاز 

کرده ايم و پوسته دوم پشت بام آن در حال مرمت 
است و چهار در به صورت اُرسی و قديمی ساخته و 

در تيمچه نصب شده است.
ارتقای کیفیت خدمات به گردشگران نیازمند 

سرمایه گذاری است 
صنايع  و  گردشگری  فرهنگی،  ميراث  مديرکل 
دستی استان قم اظهار داشت: قم استان گردشگر 
ها  ميليون  تبليغات  بدون  و  است  مذهبی  پذير 
گردشگر وارد اين استان می شوند که به برکت حرم 
حضرت معصومه)س( و جمکران است و اين استان 

مقصد گردشگران خارجی نيز است.
و  کرد  اشاره  اقامتی  تخت های  مشکل  به  وی 
افزود:  برای ارتقای کيفيت خدمات به گردشگران 
به صورت  بايد  و  نيازمند سرمايه گذاری هستيم 

عادی عرضه و تقاضای تخت را مديريت کنيم.
وی ادامه داد: از دو ماه پيش 15 هزار دانشجو 
وارد استان قم شده اند که خيلی شان تخت های 
اقامتی  رسمی را اشغال کرده اند و دچار مشکل در 

موضوع عرضه و تقاضا شده ايم.
ميراث  کل  اداره  نظر  اين  از  افزود:  ارجمندی 
فرهنگی، گردشگری و صنايع دستی بايد بار عرضه 
و تقاضا را به تعادل برساند و طبق طرح بلند مدتی 
که برای سرمايه گذاری داريم ۲ محل اقامتی در 
و هفته  مهرماه  در  اقامتی  مرکز  و ۲  دولت  هفته 

گردشگری در قم افتتاح می شود.
به دنبال تقویت حوزه گردشگری سلامت هستیم 

وی گفت: ورود دانشجويان خارجی به قم اجاره 

بها را نيز افزايش داده و از اين رو فشار به مستاجران 
می آيد.

در حوزه سرمايه  که  اين  به  اشاره  با  ارجمندی 
و  هزار   ۲ با  اصولی  موافقت  مجوز   6۲ گذاری 
3۰۰ ميليارد ريال اعتبار در قم وجود دارد از اشتغال 
که ۲ هزار و 1۰۰ نفر در قالب افتتاح اين طرح ها 

خبر داد.
و صنايع  فرهنگی، گردشگری  ميراث  مديرکل 
تسهيلات  با  طرح  افزود: ۲3  قم  استان  دستی 
اعتبار  با  گذشته  سال  در  توليد  رونق  محل  از 
6۰ ميليارد تومان داشتيم که 31۰ اشتغال ايجاد 

کرد.
حوزه  تقويت  دنبال  به  داشت:  اظهار  وی 
گردشگری سلامت هستيم و 17 دفتر خدمات 
قم  در  سلامت  گردشگری  حوزه  در  مسافرتی 
فعال هستند و خوب کار می کنند. وی گفت: 
اواخر مهرماه نمايشگاه صنعت گردشگری را در 
استان قم خواهيم داشت و اميد است بتوانيم 
غرفه های فعالی داشته باشيم تا استان قم  بايد 
در کشور برجسته شود و شرکت کنندگان در اين 
نمايشگاه به عنوان مبلغان گردشگری استان قم 
فعال باشند. ارجمندی با اشاره به اين  که  صنايع 
دستی در حوزه اشتغال ظرفيت بسيار خوبی با 
کمترين سرمايه برای ايجاد اشتغال پايدار است 
گفت: 8۲۲ مجوز ظرف يکسال گذشته داده 
شده و ۲۰  ميليارد تومان تسهيلات به مشاغل 

خانگی پرداخت شده است.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم:

فرهنگ حراست از بافت های تاریخی درقم پایین ترازدیگراستانهاست


